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Horaris Hite 
AUTOCARS HIFE, S.A. 
UNIA: CASES D'ALCANAR ALCANAR AMPOSTA TORTOSA 

HORARIS SORTIDES DIRECCIO CASES ALCANAR 
e o e s B e 

TORTOSA 13 00 14 45 17 30 1900 
~NALLOP 13 10 14 55 17 40 19 10 
AMPOSTA 13 05 13 30 18 30 1905 
MASDENVERGE 13 1S 19 IS 
STA BARBARA 13 20 1S 10 17 50 19 20 
FREGINALS 13 30 13 45 IB 45 19 30 
VENTALLES 13 37 19 37 
LA GALERA 
GODALL 
ULLDECONA 13 so 15 40 18 10 19 so 
ALCANAR 14 os 1600 20 os 
CASES ALCANAR 14 15 20 1S 
~NAROS 16 2S 

HORARIS SORTIDES DIRECCIO AMPOSTA 1 TORTOSA 
e s A c c c 

~NAROS B4S 
CASES ALCANAR 6 so 14 50 15 19 
ALCANAR 7 00 8 SS 15 00 15 26 
ULLDECONA 7 10 7 30 910 15 10 15 38 
GODALL 9 20 
LA GALERA 9 30 
VENTALLES 7 17 15 17 
FREGINALS 7 30 845 1S 30 
STA. BARBARA 7 40 7 S5 9 40 IS 40 

t ÁMPOSTA 

7 50 8 05 9 50 IS SO 
8 00 815 10 00 1600 
7 so 15 so 
800 900 1600 

A = Dilluns a divendres lectius curs escolar - •sortida des de el institut d' Amposta 
B = Dilluns, dimarts i dijous lectius curs escolar 
C = Dilluns a divendres feiners S = dissabtes F = diumenges 
D = Dimecres i divendres lectius curs escolar - •sortida des de el institut d' Amposta 
Amb canvi de bus a Sta. B~rbara. 

HORARIS LINEA REGULAR 
ROSELL - VINAR0S CONEXIÓ CASTELLÓ 1 VAL~NCIA 
CIRCULA DE LUNES A VIERNES LABORABLES 

06:15 h 07:30 h ROSSELL 
06:25 h 07:45 h LA SfNIA 

-- 07:55 h VALENTINS 
-- 08:03 h SAN RAFAEL 

06:30 h 08:05 h CASTELL 
06:35 h 08:10 h ST. JOAN DEL PAS 

06:45 h 08:15 h ULLDECONA 
07:20 h 08:40 h VINARÓS 
07:30 h -- • Conexión 

09:1 5 h -- CASTELLÓ 
10:10 h -- VALENCIA 

13:30 h 
13:15 h 
13:02 h ~ 

12:57 h 
12:55 h 
12:50 h 

12:45 h 

12:30 h 
--
--
--

Horaris Rente 

Ulldecona - Barcelona Sants 

F Ulldecona: 7'19 Tarragona: 8'55 Barcelona: 10'05 
23 10 
23 20 Ulldecona: 12'41(*) 

Aldea: 13'36 Tarragona: 14'28 Barcelona: 15'35 
23 30 Ulldecona: 19'05 Tarragona: 21 '00 Barcelona: 22'05 

(*) S'ha de fer transborda l'Aldea. 

Ulldecona - Valencia nord 

Circula tots els dies excepte dissabtes 
Ulldecona: 7'1 O Castelló: 8' 15 Valencia: 9'07 

F 
Només circula els dissabtes 
Ulldecona: 8' 18 Castelló: 9'22 Valencia: 1O'19 

17 30 Ulldecona: 12'18 Ca5telló: 13'19 Valencia: 14'22 

Ulldecona: 13'54 Castelló: 14'57 Valencia: 15'53 

17 55 
18 os 
18 1S 

Només circula els diumenges Castelló: 19'57 Valencia:20'52 
Ulldecona: 18'54 

Barcelona Sants - Ulldecona 

Barcelona: 9'33 Tarragona: 10'37 Ulldecona: 12'18 

Barcelona: 11 '03 (*) 
Aldea: 13'01 Tarragona: 12'06 Ulldecona 13'54 

Barcelona: 19'33 Tarragona: 20'38 Ulldecona: 22' 19 

18:00 h (*) S'ha de fer transbord a l'Aldea. 
17:45 h 
17:32 h Valencia nord - Ulldecona 
17:27h 
17:25 h Valencia: 10'35 Castelló: 11 '34 Ulldecona: 12'41 

17:20h Només circula diumenges 
17:15 h Valencia: 16'10 Castelló: 17'12 Ulldecona: 18'23 
17:00h 
16:45 h 

Valencia: 17'00 Castelló: 17'59 Ulldecona: 19'06 

15:10 h 

14:00 h 
Circula tots els dies excepte dissabtes 

Castelló: 21 '04 Ulldecona: 22'04 
Valencia: 20' 1 O 

6,15 l--1--l--"-=7=---a--+--l---!-'-14"-, 1"'0+-'16'-', 1-=-t5 20, 10 
~===---"-==-+:.=-l-"-"'-i=c.;:_¡..:.14-"',00:.::+.:.:16:::,0o:+5 18,25 17.45 20,00 23,50 

17,32 
6,25 

17,27 
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6,35 

l-'--~~l-~'-""!.::>"-~--'-+-"""-l-'-"c::::.j--+"-'16:::.00~ r1~1.~25-1---1 
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15,so 18.10Cf.-.11~.1-'-5+-__. 6.45 

7,00 
7,05 
7,20 
7,40 
7,SO 
8,45 

7,20 

18.00 
18,10 20.05 TORTOSA • + 6,55 
18,20 TORTOSA 

AUTOPISTA 
10.40 lO 30 BARCELONA 

1 ddluns a divendresl 1 dossabtes 1 1 dies lectius 1 • = Enlla~a amb ZARAGOZA 
ARRIVADA A LA 5!NIAA LES 7.45 DEL MATI SORTIOA DE LA s!NIA A LES 19, 15, AMBLES PARADES. 
AB t Mobles Antaix • coneixen les 11nies procedents de Ampo5ta 1 Tortosa A2 Plans I 82 La Uoma I A3 
Depuradora I 83 Betres/ A4 J>ta la Bassa / 84 Pare/ AS Guardta / BS Plana Molló / 86 IES 

17,00 
15.40 
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15,15 
15.00 
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10,00 15,00 16,30 2100 
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4 Editorial 

Editorial 
Estem a final de legislatura i aixó és fa més que evi
dent en la vida política municipal. Ara fa uns dies vam 
aprovar al ple de l'Ajuntament els pressupostos 2011 i, 
després de 4 anys quasi bésense debaten aquest punt, 
ara s'alcen veus dient "estem en fallida". ~Ajuntament 
d'Ulldecona, com tota la resta d'administracions públi
ques i com la majoria de famílies, té prestecs contrets 
amb bancs i caixes que ha d'amortitzar anualment 
i que fineixen, en el nostre cas, entre els anys 2020 i 
2026. En total, uns 4'5 milions d'euros. Diuen que "si 
dema haguessem de tornar estos diners no podriem 
fer-ho". Evidentment, si un demana una hipoteca no 
és pera tornar-la en una setmana no? És pera tornar-la 
apoca poc. 

Per a que l'Ajuntament d'Ulldecona ha demanat es
tos credits els darrers vuit anys? Per a fer obres com 
l'a rranjament de carrers (carrer Major, Pla<;a Esg lesia, 
Murades, ... ), el nou pavelló poliesportiu, contenedors 
soterrats, diversos camins, l'ampliació del polígon Vall
depins, rehabilitació del Teatre Municipal, rehabilitació 
del Castell, xarxa de clavegueram a les Ventalles i Sant 
Joan del Pas, obres diverses als Valentins, barri Castell i 
Mi liana, i moltes altres. 

S'haguessen pogut fer estes obres sense credits? La ma
joria no. Algunes si, pero, cobrant contribucions espe
cials als ve'ins i ve'ines, és a dir, fent pagar a tothom. 
Vam decidir deis del govern que no calia i cree que és 
l'opció encertada. A més, no hem pujat els impostos, 
la pressió fiscal no ha augmentat els darrers 4 anys. 
Per tant, els diners s'han demanat per fer obres que 
ara podem disfrutar tots els ve'ins i veTnes d'Ulldecona 
i barris i, a poc a poc, com tothom, an irem tornant els 
cred its als bancs i caixes. Crear alarmisme en quant a les 
finances públiques no és treballar per Ulldecona. Cal 
rigor i seriositat, amb aixó no s'hi juga. Sóc de les que 
penso que en política no tot val. Les campanyes són 
per exposar el que hem fet i el que volem fer, després, 
lliurement els ciutadans hauran de triar. Sempre amb la 
veritat per davant. 

Tothom demana més cada vegada, tots ens tornem 
més exigents i volem més serveis, i aixó vol dir més di
ners invertits i més personal, un altre deis temes de de
bat aquestes darreres setmanes. Aprofito l'ocasió per 
explicar que un exemple ciar de la bona feina feta des 
del govern són també els fruits que ens ha portat al 
poble treballar colze a colze amb el Departament de 
Treball, fomentant les polítiques actives d'ocupació en 
un temps de dificultats económiques extremes. Escoles 
taller, plans d'ocupació, formació, cases d'oficis ... pro
grames, en definitiva, que ens han permes contractar 
persones en atur en diversos ambits amb finan<;ament 
al 100%. Ésa dir, que el propi Departament és el que ha 
pagat el sou a totes aquestes persones. A banda hi tro
bem també els diners que el Departament ha invertit 
en la Taula del Sénia i també ha possibilitat la contrac
tació de persones d'Ulldecona. Sense comptar aixó úl
t im, la inversió des del 2007 fins avui és d'1.081.913,57 
euros. 

Actualment est ant treba llant a la brigada de 
l'Ajuntament (sense que al poble ens coste un sol euro) 
10 persones que estaven a l'atur coma membres d'un 

pla d'ocupació subvencionat 100% pel Departament 
(contractes de mig any) i dos més en un pla de la Taula 
del Sénia; tenim en marxa també una escola d'oficis en 
la que participen vuit alumnes, un monitor i una direc
tora, subvencionada també al 100% i per un període 
d'1 any; i, hi ha tres quatre persones amb el sou subven
cionat ent re el 30 i el 80% per diversos departaments 
de la propia Generalitat. 

En pagines interiors d'aquesta revista podreu compro
var el dinamisme d'Ulldecona. Ajuntament i persones 
de totes les edats, a nivell individual, a nivell empre
sarial, comercial o a nivell d'entitats i associacions, 
culturals o esportives, tots ens movem per tindre un 
poble millor. Treballant dur cadascú des del seu am
bit ho estem aconseguint tot i que hi ha encara molta 
feina per fer. Per exemple, s'hauria de ser més estricte 
amb el compliment de les normes de civisme. Cotxes 
mal aparcats, excés de velocitat, excrements d'animals, 
bosses de brossa fora deis contenidors, solars i cases 
abandonades i en mal estat ... , hem de fer el possible 
per desterrar del nostre poble aquests comportaments 
incívics. Segur que si tots i totes lluitem en la mateixa 
direcció, guanyarem la batalla. Grades perla vostra col. 
laboració. 

També en aquestes darreres setmanes l'Ajuntament 
d'Ulldecona ha estat premiat per la Diputació de Ta
rragona pel projecte del "banc de terres" amb la VI Ini
ciativa Medi Ambient. Es tracta d'un projecte projecte 
global que dinamitza l'economia, arrela la població al 
territori i millora la gestió el medí ambient i del paisat
ge. ~objectiu d'aquest premi és potenciar el desenvolu
pament sostenible de les comarques de Tarragona, esta 
dotat amb 6.000 euros i s'emmarca dins el Fórum de la 
Sosten ibilitat. 

El Banc de Terres és un pla ambiciós de l'Ajuntament 
d'Ulldecona iniciat l'any 2008 per tal de donar valor 
afegit al sector primari i, indirectament, garantir la 
practica d'una gestió sostenible del seu t erritori i del 
seu paisatge. Concretament, els objectius específics són: 
mantenir els cultius agrícoles actuals; faci litar l'accés a 
la terra; recuperar els conreus abandonats; incorporar 
els joves al camp; i faci litar les produccions locals i la 
comercialització i difusió deis productes locals i ecoló
gics, per criteris d'eficiencia económica i ecológica. És 
un reconeixement a la tasca duta a terme en aquest 
sentit per l'Ajuntament i expreso la satisfacció de tot 
el govern municipal, al mateix temps que vull aprofi
tar per agra"ir totes aquel les persones d'Ulldecona o de 
fora que d'una manera o altra han col.laborat amb el 
projecte al llarg deis darrers mesos. 
Totes aquestes i d'altres notícies, les trobareu a !'interior 
de la revista, que inicia una nova etapa com haureu po
gut comprovar pel seu format. Esperem que us agrade 
i estem a la vostra disposició per qualsevol suggeriment 
o proposta. 

Núria Ventura 
Alcaldessa d'Ulldecona 
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Fundació Ulldecona 
Ja fa dos anys que des de la Fundació Ulldecona ges
tionem diferents serveis (servei de neteja, centre 
obert ludik, servei d'ajuda a domicili, espai de respir, 
estud i assistit, menjador escolar, serve i d'animació i 
monitors de menjador per aniversaris, comunions, 
casaments, transport adaptat ..... ) tots amb la finali
tat, tal i com marquen els estatuts, de donar suporta 
totes les actuacions destinades a persones (infancia, 
joventut, tercera edat, persones amb disminucions, 
malalts ... ), per tal de poder afavorir els mecanismes 
adequats de foment i participació, per a la creació 
d'ocupació, reciclatge i inserció de treballadors des
ocupats i amb l'anim d'ajudar a aquells co l·lectius 
d'especials dificultats. 

Tal i com vam fer l'any passat tot seguit us deta llem 
la situació actual en que es troben el serve is que ges
tionem per tal de treure les conclusions oportunes. 

SERVEI D' AJUDA A DOMICILI: 
Entenem per servei d'ajuda a domicili el conjunt de 
tasques que es realitzen a la llar de persones o fa
mílies que es troben, per motius físics o socials, en 
sit uacions de mancan<;a 
d'autonomia tempora l o 
permanent per poder rea-
1 itzar les tasques habituals 
de la vida quotid iana. 

Aquest serve i inclou dos 
tipus d'ajudes: 

Atenció de les necessitats 
de la llar: Aquest t ipus de 
tasques inclouen la nete
ja de la llar (excepte les 
neteges de la llar a fons), 
fer el llit, fer el menjar (segons dietes establertes) i 
rentar la roba (tanta ma com amb rentadora), entre 
d'altres. 

Cura personal: La persona beneficiaria rep ajuda per 
realitzar totes aquelles accions relacionades amb la 
cura persona l, com la higiene, vestir-se i desvestir-se 
i repassar i cosir la roba d'ús personal, entre d'altres. 

Objectius 
• Desenvolupar tasques d'assistencia, de prevenció 
i d'educació que habilitin pera la vida autónoma. 
• Mantenir la persona al seu domicili, m illorant-ne 
la qualitat de vida. 
• Atendre les persones que no poden mantenir-se 
autonomament al seu domicili mentre no siguin 
ateses íntegrament pels serveis socials especialitzats 
quan així ho requereixin. 

Qui hi pot accedir 

Persones o famílies que es troben, per motius físics 
o socials, en situacions de mancan<;a d'autonomia 
temporal o permanent per poder realitzar les tas
ques habituals de la vida quotidiana. . 
On s'han d'adrec;ar 

A les dependencies de la FUNDACIÓ ULLDECONA, 
ubicada a l'antic CAP (C/Maestrat s/n) o bé trucar al 
telefon 977.72.15.29 i marcar l'opció 4 o bé al te
lefon 650.615.513. 

En l'actualitat aquest servei té contractades quatre 
treballadores fami liars de forma continuada durant 
tot l'any, realitzant serveis domiciliaris tant en hora
ris de matí, tarde, nit, caps de setmana ... 

Des del passat mes d'octubre i fins el proper mes de 
mar<; també tenim contractades dos treballadores 
fami liars gracies als plans d'ocupació del Departa
ment de Treball. 

A més a més, durant el període de l'estiu passat la Fun
dació va signar un acord amb la Tau la del Sénia per t al 
que tres alumnes del taller "Tierra de encuentros 111" 

realitzessen les practiques 
en aquest servei i pogues
sin "vi u re" i coneixer el dia 
a dia d'aquesta feina . 

El nombre d'hores de ser
veis realitzats durant tot 
l'any 2010 han estat 4818,5 
hores, 209,5 hores més que 
l'any 2009. Aixó suposa 
l'atenció mitja d'uns 20 ca
sos diaris. 

Per ta l de poder oferir 
el servei a més a més de l'import que es fa pagar 
als usuaris, també es compta amb la co l·laboració 
de l'Ajuntament d'Ulldecona, amb una aportació 
de 25.000 euros per aquest servei i el Departament 
d'Acció Social i Ciutadania. 

ESPAI DE RESPIR 
La Fundació Ulldecona compta, des de 2005, amb 
un programa específic d'atenció biopsicosocia l a 
persones que pateixen malalties neurodegenera
tives o altres malalti es de dependencia funciona l, 
l'Espai de Respir. 

Des de maig de 2010 aquest programa es porta a t er
me a l'antic Centre d'Atenció Primaria (C/ Maestrat, 
sin), aquesta nova ubicació ha representat una im
portant mi llora en la qualitat del serve i, en tant que, 

RA 
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no només es disposa d'un gran espai -sense barreres 
arquitectoniques- en el que es porten a terme les 
sessions de fisioterapia grupal i diferents activitats 
amb tot el grup (activitats lúdiques, musicoterapia, 
etc.); sinó que, al mateix temps, permet la distribució 
deis participants en grups de treball redu'its (maxim 
10 persones), el qual facilita el desenvolupament 
deis programes individuals d'atenció. Cadascun deis 
grups disposa d'una aula propia amb l'equipament i 
el material necessari per portar a terme les activitats 
psicocognitives dissenyades en el programa. 

Els grups es configuren tenint en compte les capacitats, 
potencialitats, limitacions i dificultats de cadascun 
deis participants, així com les relacions interperso
nals que mantenen, per tal de garantir que tots se 
sentin comodes i treballin a gust amb els seus com
panys/es. 

Diariament els usuaris de l'Espai de Respir realitzen 
activitats d'orientació espacial, temporal i de la per
sona i una sessió grupal de fisioterapia. Tanmateix, 
cada dia treballen o bé una area cognoscitiva: me
moria, funcions executives, calcul i problemes arit
metics, gnosies, praxies i llenguatge (tallers de psi
coestimu lació cognoscitiva); o bé la psicomotricitat, 
l'expressió, la imaginació, etc. mitjanc;ant els tallers 
de psicoexpressió. 

També es porta a terme un taller de musicoterapia 
amb una periodicitat setmanal i, puntualment es 
realitzen activitats lúdiques, especialment pera les 
celebracions de les festes populars i tradicionals. En 
aquest sentit, durant l'any 201 O s'han realitzat diver
ses festes tematiques com: !'arribada deis Reis, Car
naval, Sant Jordi, Sant Joan, La Castanyada, Nadal, 
etc. pera les quals els usuaris elaboren la decoració 
del centre i tots els elements necessaris per a la cele
bració de la festa. 

Tanmateix, l'Espa i de Respir va participar en la festa 
de Sant Jord i del municipi, muntant un estand en 
el que es venien !libres re lacionats amb Ulldeco-

na i les Terres de l'Ebre i imants per a la nevera en 
forma de rosa (elaborats pels usuaris); així com, en 
l'organització de les activitats per La Marató de TV3, 
aquest any, els usuaris del centre van confeccionar la 
pancarta i van participar en la preparació del sabó 
que es regalava a les persones que feien una aporta
ció económica pera La Marató. 

Al llarg del 2010 el nombre de persones ateses a 
l'Espai de Respir ha oscil·lat entre 19 i 26, tenint una 
mitjana de 21 usuaris mensuals, 10 deis quals utilit
zen el servei de transport adaptat que la Fundació 
posa a disposició de les persones que ho requereixin. 

Per tal de poder accedir a l'Espai de Respir us podeu 
dirigir a les dependencies de la Fundació Ulldecona 
ubicada al GMaestrat s/n (antic CAP) o bé trucar al 
telefon 977721 S29 i marcar l'opció 3. 

L'ESPAI DE RESPIR ESTRENA 
GIMNAS 1 INCORPORA UNA 
FISIOTERAPEUTA 
L'Espai de Respir s'adrec;a a persones que pateixen 
alguna malaltia neurodegenerativa o altres malalties 
croniques evolutives i de dependencia funcional, i 
ofereix una atenció integral basada en un programa 
d'activitats que pretén mantenir i/o millorar la seva 
autonomía personal, mitjanc;ant l'estimulació de la 
memoria, el llenguatge, els sentits, els moviments, el 
reconeixement i l'orientació a la realitat, així com la 
practica d'exercicis físics especia lment dissenyats per 
als participants. 
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Des del centre es vetlla per la qualitat de l'atenció 
a les persones i sempre s'intenta millorar el servei 
que s'ofereix, per aquest motiu des d'aquest mes de 
gener l'Espai de Respir disposa d'un gimnas amb: es
patllera, escala de dits, politja i una escala i rampa, 
així com d'una sala de fisioterapia equipada amb el 
material adient per atendre les necessitats deis par
ticipants en el programa. 

Tot aquest equipament ha estat possible grades a la 
subvenció atorgada per Caixa Tarragona mitjanc;ant 
els vots de la ciutadania en el projecte Tu Ajudes 
2010, per tant, hem d'agrair a tates les persones que 
ens van donar el seu vot, ja que la seva confianc;a ens 
permetra millorar el servei que oferim. 

En aquest sentit, esta previst que el proper mes de fe
brer s'incorpori a l'equip professional del centre una 
fisioterapeuta, que atendra als usuaris mitjanc;ant 
un programa individual de rehabilitació, adequat 
a l'estat físic de cadascun deis usuaris, ampliant els 
serveis que s'ofereixen amb un servei de fisioterapia. 

SERVEI DE NETEJA 
L'equip de neteja el formen 1 supervisor de neteja i 
6 operaries. A més a més de realitzar la neteja deis 
edificis municipals (escales, biblioteca, antic cap, lu
dik, castel! d'Ulldecona, pista poliesportiva, depen
dencies de la policia local, mercat municipal, bues 
d'assaig .... ) també realitzem la neteja d'empreses, 
oficines, comunitats de ve'ins, també realitzem ser
veis de neteja esporad ics per entitats d'Ulldecona i 

poblacions ve'ines així com serveis de neteja a domi
cilis de gent gran a preus més economics. 

Durant l'any 201 O hem realitzat un total de 7739,S 
hores de servei que si les comparem amb les 6037,S 
de l'any 2009 podem veure clarament l'important 
augment que ha hagut en el servei de neteja. 

Per la contractació d'aquest servei podeu trucar al 
telefon 649S7S060. 

SERVEI DE TRANSPORT ADAPTAT 
Des del passat mes de setembre per poder utilitzar el 
transport adaptat per anar al CAP només cal trucar 
al telefon 649S7S060 i els vindran a recollir al mateix 
domicili. 

L'horari del servei és de dilluns a divendres pel matí 
de les 8 hores fins les 10,30 hores i perla tarde de les 
16,30 hores fins les 17,30 hores. 

Cada vegada l 'us d'aquest servei és més utilitzat per 
totes les persones d'Ulldecona i barris. Aquest últim 
mes de gener ha estat el mes que més persones han 
utilitzat el servei un total de 118 persones. 

Des d'aquí només ens queda agrair a totes les em
preses, entitats i famílies que dia a dia confien amb 
els nostres serveis i professionals, a tots ells MOLTÍS
SIMES GRÁCIES, per la seva col:col·laboració ja que 
gracies amb ells podem aconseguir la finalitat perla 
qual es va crear la Fundació, que no és altra que la 
de dotar de serve is de qualitat al poble d'Ulldecona 
i al mateix temps poder crear nous llocs de treball. 

Menjador Escolar 
Des del passat mes de gener la Fundació Ulldecona 
va iniciar la gestió del menjador de l'escola Ramón y 
Caja l. Des de la Fundació el que pretenem és donar
li continu'itat a la gestió que fins el passat mes de 
desembre gestionava la mateixa esca la, de fet conti
nuem amb el mateix personal de cuina, amb els ma
teixos prove'idors ... , a nivel! de personal l'únic canvi 
que ens hem vist obligats a realitzar és el canvi deis 
monitors de menjador, ja que, si abans eren els ma
teixos mestres qui s'encarregaven de servir i vigilar 
als xiquets/es ara són monitors de menjador i lleures 
amb la formació pertinent que hem contractat des 
de la Fundació. 

A part deis canvis de personal hem introdu'it alguns 
aspectes amb la intenció de millorar el serve i, els 
quals, tot seguit us detallem: 

Distribució de les taules del menjador deis xiquets/es: 
Hem distribu'jt el menjador en 4 tau les, a la ptimeLa 

taula s'assenten els nens/es de PS amb els de 6é, a la 
segona taula els nens de 1er i Se, a la tercera taula 
els nens de 2on,3er i 4rt i la quarta taula que és on 
s'assenten els casos que vénen de forma puntual. El 
motiu d'aquesta distribució és per tal que els més 
grans de cada taula (sobretot els de Se i 6e) es res
ponsabilitzen que la taula on s'assenten quede ben 
parada i ben recollida en el moment de marxar. 

Cada taula té assignada una monitora de referencia: 
La monitora s'encarregara de: 

• Orientar als nens/es en I' adquisició d'habits 
d 'higiene i salut en el temps de menjador 

• Presencia física durant la prestació del servei de 
menjador i altres espais (ta ller, pati ... ) 

• Porta els nens al menjador (P3-P4-PS). 
• Fer que els nens/es dediquin una estona abans i 

després de menjar a la higiene personal. 
• Fer un seguiment diari del seu grup, comunicant 

qualsevol incidencia a la direcció de la Fundació ~ 
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o bé al familiar de referencia. 
• Assistir a les reunions de l 'equip de monitors. 
• Elaborar una fitxa trimestral d'avaluació de cada 

membre del grup la qual s'entregara als pares i 
mares. 

Assoliment d'objectius: 
Per comprovar si els objectius previstos s'han as
solit, si les activitats realitzades són adequades, si 
l'organització del menjador és optima, és necessari 
una revisió i una avaluació constant. Aquesta avalua
ció es portara a terme amb la comissió de seguiment 
que trimestralment es reuniran i es realitzaran pro
postes, queixes, canvis, incidencies ... Les persones que 
composaran aquesta comissió de seguiment son: 

• 3 membres representant als alumnes que es que-
den al menjador 

• 2 membres de l'AMPA 
• 1 membre de l'escola 
• 1 membre de la Fundació Ulldecona 

Material de menjador: 
S'han comprat diversos productes i estris de cuina 
que creiem necessaris pel bon funcionament del ser
vei. Alguns d'aquests productes son entre altres: 

• Mantells per les taules i aguantadors. 
• Uniformes i cal~at peral personal de cuina i del 

menjador 
• lnstruments de cuina (ganivets per de cuina pro-

fessional, coladors industrials ... ) 
• lnstruments de treball (guants de malla, manta 

innofuga, ulleres protectores ... ) per tal de com
plir la normativa en PRL (prevenció de riscos la
borals). 

• Aprofitant la col·laboració de l'Escola d'Oficis es 
va poder pintar el menjador, la cuina, el rebost 
d'alimentació seca ... 

A part de totes aquestes novetats continuarem fent: 
Entrega a tot/es els pares i mares la programació 
mensual deis menús. 
El preu del menú continuara sent el mateix que fins 
el mes de desembre: 5,70€ per apat. 

Els casos de nens que es queden esporadicament al 
menjador el procediment sera el següent: El fami
liar del nen que s'hagi de quedar al menjador haura 
d'abonar la quantitat de 5,70€ a les oficines de la 
fundació (C/Maestrat, 1, antic CAP). Un cop hagi 
abonat la corresponent quantitat se li entregara 
un rebut i aquest s'haura d'entregar a la cuina del 
mateix col·legi. L'horari per entregar aquest rebut a 
cuina sera de 9h. fins 9, 15h. i de 9,50h. fins 10, 15h. 

Per qualsevol aclariment podeu trucar al telefon 
696.712.951 o al 977.72.15.29 i escollir l'opció 4. 

Josep R. Martínez Lavega 
Director Fundació Ulldecona 

..................................................... .................................................................................................................................................................................................... 

Casa d'Oficis Pinzellades de Natura 
La Casa d'Oficis pinzellades de Natura de l'Ajuntament 

d'Ulldecona que es va posar en marxa a mitjans 

d'octubre de 2010, está preparant a 10 joves en l'ofici 

de pintor. 

Aquest programa té com a f inalitat donar formació i 

treball a joves en situació d'atur, mentre participen en 

un projecte d'utilitat pública o d'interes general, i així 

es facilita la seva incorporació al mercat laboral. 
Aquest curs esta format per dues fases de sis mesos, on 
primerament els alumnes es formen a nivell teoric en 
l'ofici de pintor i competencies transversals. Durant la 
segona fase del curs els alumnes tindran un contracte 
de formació, i realitzaran treballs de pintura en alguns 
edificis municipals, com el Ceip "Ramon y Cajal", !Ermi
ta de la Pietat i l'Ajuntament d'Ulldecona. 
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lnstitut Manuel Sales i Ferré 
L'lnstitut Manuel Sales i Ferré actualment compta amb 
339 alumnes, 39 places de professorat i s'imparteixen 
els estudis d'ESO (10 grups), batxillerat (2 grups) i CFGM 
Sistemes microinformatics i xarxes (2 grups). Per aten
dre la diversitat de l'alumnat, disposem, entre d'altres 
recursos, d'una Aula d'acollida i d'una Aula oberta (Pro
grama de Diversificació Curricular). 

Molts de vosaltres ja sabeu que el nostre lnstitut gau
deix d'un Pla Estrategic, a partir del qual hem dissenyat 
les nostres línies pedagogiques d'actuació i que hem 
portat a terme des del curs 2005 fins al 201 O. En juny 
del 201 O vam demanar la nostra continu'itat al Pla Es
trategic pel període 2010-2014 i el desembre de 2010 
vam signar l'acord de corresponsabilitat amb el Depar
tament d'Ensenyament. Des d'un primer moment, el 
nostre Pla Estrategic, es va convertir en l'embrió del 
nostre Projecte Educatiu de Centre (PEC). 

Durant tot aquest període (2005-201 O) hem dut a 
terme moltes activitats de millora directament rela
cionades amb la docencia i amb la cohesió social de 
l'alumnat. El nostre treball ha estat reconegut fora del 
centre en diverses ocasions en les quals hem estat con
vocats per institucions del món educatiu per presentar 
els nostres projectes. 

Hem participat en: 

- La jornada de cloenda del Projecte de Millora de la 
Qualitat deis Centres Educatius, organitzada pel De
partament d'Educació de la Generalitat de Catalunya 
el 4 de juliol del 2007 a Cosmocaixa de Barcelona. El 
nostre institut va ser seleccionat per presentar una 
"bona practica" sobre indicadors d'activitats. 

- La trobada d'usuaris de moodle d'Espanya, amb la 
ponencia "Desarrollo de un curso entre dos professores" 
celebrada a Barcelona els dies 28 i 29 d'octubre de 2008 i 
organitzada per l'empresa "Moodle Moot 2008". 

- El 1 r congrés mundial d'Esport Escolar, celebrat a Bar
celona de 1'11 al 14 de Novembre de 2009 en el !=JUal 

vam presentar la ponencia "El Pla Catala de l'Esport 
a l'Escola (PCEE) una opció de futur per als dinamit
zadors/es". Organitzat per la Secretaria General de 
l'Esport de la Generalitat de Catalunya. 

- El 1 r Congrés sobre l'Exit Educatiu i I' Autonomia de 
Centres, com a dinamitzadors del taller 4: "La impor
tancia de la convivencia i el clima escolar a l'aula per 
millorar els resultats educatius". Organitzat pel Minis
terio de Educación i el Departament d'Educació, cele
brat a Barcelona els dies 23, 24 i 25 de novembre de 
2009. 

- La Jornada de reflexió del Consell Escolar de Cata
lunya (Granollers, 24 d'abril de 2010): "Formació, 
aprenentatge i bones practiques possibles". El nostre 
centre va participar mitjan~ant la presentació de tres 
bones practiques sobre l'autonomia de centre. 

- La Jornada d'Aprenentatge i Servei (28 de juny de 
201 O) organitzada per la Secretaria de Joventut de les 
Terres de l'Ebre, mitjan~ant la presentació per part de 
dos alumnes del centre, sobre el paper deis dinamitza
dors escolars dins del projecte del PCEE. 

- La 2a Jornada de treball "Endavant amb Salut i Esco
la", celebrada a Barcelona el 28 de juny de 2010, com 
a membres de la taula rodena, en la qual vam explicar 
!'experiencia del programa al nostre institut. Va ser or
ganitzada conjuntament pel Departament d'Educació 
i el Departament de Salut. 

- El congrés "Escuela 2.0" coma representants de les Te
rres de l'Ebre celebrat a Madrid els dies 22 i 23 d'octubre 
de 2010 i organitzat pel Ministerio d'Educación. 

- El 11 Congreso sobre el Éxito Educativo y la Autono
mía de los Centros Docentes que es va dur a terme a 
Sevilla els dies 15, 16 i 17 de Novembre de 2010. Or
ganitzat pel Ministerio de Educación i per la Junta de 
Andalucía. El nostre centre va anar en representació 
de les Terres de l'Ebre. 
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L'actual Pla Estrategic (2010-2014) pretén garantir 
l'educació, la integració i el creixement del seu alum
nat en els ambits huma, cognitiu i relacional, tot 
preparant- los i orientant- los pera la seua futura in
serció social i laboral. En aquest sentit, el centre ha 
de vetllar perque el conjunt de l'alumnat puga asso
lir les competencies basiques prescriptives. 

Volem ser un centre integrador, on la comunitat edu
cativa sesenta valorada i respectada, i que engresque 
l'alumnat a aprendre i preparar-se per afrontar els 
reptes canviants de la societat del S XXI. 

Per aconseguir-ho estimularem la transversalitat 
deis continguts tenint en compte la diversitat de 
l 'alumnat. 
Els va lors que ens hem marcat són: 

1. Fomentar el desenvolupament integral i harmonic 
del nostre alumnat, tot ajudant- lo a obten ir, selec
cionar i tractar la informació que li arriba, basant-se 
en el posit de la nostra tradició cu ltural. 

2. Educar l'alumnat en el pluralisme i els valors de
mocratics. 

3. Potenciar en l'alumnat actituds de: solidaritat, 
crítica, curiositat, sociabilitat, investigació, respecte, 
responsabilitat, així com la capacitat per resoldre 
conflictes. 

Sala d'Actes de l'lnstitut durant la festa de Nadal 2010 

7. Implicar la comunitat educativa en la dinamica del 

centre. 

8. Formar alumnes competents pera la societat digital. 

9. Ap licar mesures preventives per a evitar 

l'abandonament prematur de l'alumnat. 

10. Desenvolupar un pla integral pera la promoció 

de la salut mitjan<;ant l'activitat física i l'alimentació 

sa ludable. 

1 els objectius són: 

1. Millorar els resultats educatius: Es tracta de millo

rar les capacitats deis alumnes, partint deis coneixe

ments previs amb la finalitat d'aconseguir augmen

tar el seu nivell i potenciar d'aquesta manera la seua 

autoestima. 

2. Millorar la cohesió social: Volem que tots els mem

bres de la comunitat educativa s'identifiquen amb 

el projecte de centre i treballen per aconseguir un 

model més participatiu i cohesionat. 

3. Millorar el treball en equip: Per tal d'aconseguir 

que tots els membres de la comunitat educativa 

adopten mecanismes de treball co l·laboratiu, per 

rendibilitzar millor l'esfor<; i compartir les bones 

practiques docents. 

4. Afavorir la integració de l'alumnat nouvingut. Esperem poder aconseguir-ho mitjan<;ant la parti-

5. Diversificar el currículum en funció de les diferents cipació de tota la comunitat educativa i el reco lza
motivacions, ritmes i capacitats d'aprenentatge de ment de tot el poble i els seus Barris. 
l'a lumnat. 

6. Fomentar el respecte al medi ambient i el coneixe- Mª del Pilar Aparicio Aznar 
ment de l 'entorn. Directora de l'lnstitut Manuel Sales i Ferré 
~~~~~~~'--~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~-
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Centre Obert 11Lúdik'' 
El Centre obert "Lúdik" és un recurs diürn, fora 
d'horari escolar, per als infants i adolescents de la 
població. Les activitats que es desenvolupen als cen
tres oberts són les propies d'esplai i esbarjo amb la 
finalitat de treballar l'empatia, els valors i les habi
litats socials de forma totalment lúdica, així com ac
tivitats psicomotrius i esportives. També es treballa 
el refor<; en els aprenentatges escolars i l'adquisició 
deis hábits d'estudi encasque sigui necessari . 

Objetius del Centre Obert "LUDIK": 
1. Estimular i potenciar el normal desenvolupament 
del nen. 
2. Crear peral nen un espai lúdic on s'estimulin i es 
potenci'in aquests aspectes: la imaginació, la creati
vitat, l'estructuració del pensament, l'adquisició de 
noves experiencies ... 
3. Realitzar una tasca compensatoria de les deficien
cies socio-educatives. 
4. Generar un marc de relació que potenci'i tota una 
serie d'hábits. 
5. Donar al nen un model vivencia! normalitzat. 
6. Estab liment de grups de relació positius. 
7. lmplicació deis pares en l'assistencia deis fills i en 

la tasca que realitza el centre. 
8. Adquisició d'una visió motivadora de l'escola per 
part del nen. 
9. Adquisició d'hábits higienics, alimentaris, de cura 
personal. .. 
10.•Acceptació de la normativa establerta. 
11. Adquisició d'uns esquemes estructurats i normalitzats. 
12. Donar un assessorament educatiu en relació a 
les carencies deis nens. 
13. Normalització del procés escolar. 
14. Elaboració, per part del nen, de les seves dificul
tats i per part de la família, per trobar una solució 
adequada. 

L'horari del Centre Obert és de 17h a 20h de dilluns a 
divendres, el preu és 1 diari, el qual es paga de for
ma mensual al principi del mes. Al principi de cada 
curs escolar s'entregará a l'escola els ful Is d'lnscripció 
al centre, i durant un termini de temps els pare i les 
mares que desitgen que els seus fills utilitzin el ser
vei, s'han d'inscriure. 

Els usuaris del servei són nens de 3 a 15 anys, aquests 
estan dividits en tres grups: dos grups de nens i ne
nes de 3 a 6 anys i un grup de 7 anys endavant. Du
rant la tarda es realitzen diverses activitats amb els 
diferents grups: Joc lliure, manualitats, informática, 
refor<; escolar, contes, can<;ons, música, esport, sor
tides ... totes aquestes activitats adequades a la te
mática setmanal (educació vial, animals , Historia 
Medieval. .. ). 
Actualment al Centre Obert Lúdik hi han 59 inscrits 
(30 nens/es diaris), els quals realitzen diverses acti
vitats encarades a les tematiques setmanals(família, 
Carnestoltes, Nadals, Dia de la infancia , Amistat i 
cooperació, seguretat vial) . 

També realitzem diverses xerrades sobre les diver- ~ 
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ses tematiques.Les últimes xerrades realitzades han 
estat: Rita Soler que ens ha fet un xerrada sobre ali
mentació saludable, Ornar (Animalons) que ens va 
fer una xerrada de com cuidar els animalets i Joan 
(Policia Local) que ens va fer una xerrada sobre se
guretat via l, juntament amb Jordi que també ne va 
fer passar una estona divertida amb jocs de magia. 

L'equip de monitors está format per 2 Monitores i un 
Director del Centre. 

• Director del Centre 
Albert Sans Ferrer 

•Monitores 
Rosa Bengochea Roig 
Mónica Ocaña Cabanes 

El nostre horari d'Atenció al públic: De dilluns a di
vendres de 9h a 13h i de tarda de 16h a 16:4Sh i de 
19:30 a 20h. 
Telefon de contacte: 977573348 o al correu electrónic: 
pijulldecona@ulldecona.cat 
+INFO : www.fundacioulldecona.com 

Ulldecona 1Atemodelara un nou tram 
de carrer Major amb laLlei de Barris 
L'Ajuntament d'Ulldecona 
emprendra enguany la 
remodelaci6 d'u n nou tram del 
carrer Major, entre la pla~a de 
l'Església i la pla~a Diputació. 
Es tracta d'una de les actuacions 
incloses dins la Llei de Barris 
i una de les principals inversions 
previstes di ns els pressupostos 
d'aquest 2011. Les obres 
comen~ran durant el darrer 
trimestre de l'any. 

PER M.M. 

El Consistori ha aprovatels comp
tes municipals, que pugen a 5,3 
milions d'euros pel que fa a des
peses i 619 d'Íngressos; una di
ferencia que s'explica per la ne
cessitatde l' Ajuntament de com
pensar el deficitacumulat, segons 
explica l 'alcaldessa, Núria Ven
tura. Els comptes s'han aprovat 
amb els únicsvots favorables de 
l'equip de govern, format per 
PSC iERC,mentreque CiU,ln
dependents i PP hi van votaren 
contra. 

Segoos Ventura, es tracta d'uns 
compres austers que situen les 
principals inversions di ns el 13ro
grama de la Llei de Barris ( 2010-

2013), pla pensat per recuperar 
el nucli anticde la poblai:i6 i que 
compta ambun pressupostglo
bal de 4,65 milions d'euros,el 75 

-~ 

t lmatge d'arxiu del tram de carrer Major que s'ha de remodelar, a tocar de la ptar-i de l'Església. FOTOJ.REVIUAS 

per centdels quals a carrec de la 
Generalitat. Les inversions pre
vistes pera aquest 2011 se situ
enenels500.oooeurosientreels 
principals projectes h i ha una 
nova fase de remodelaci6 del car
rer Major, entre la pla~a de l'Es
glésia i la pla~a Diputació. El pro
jecte esta pendenr de redactar 

pero sera una continuaci6 de la rades, com ara el de la Puríssi
reforma ja feta. Les obres co- ma, e l deis Sants Martirs o el de 
men~aran durant el darrertri- Sant Cristofol. 
mestrede l'anyicontinuarancl Pel que fa a les invers ions 
2012, amb una nova partida al d'aquest any, cal destacar tam
pressupost municipal. Pera se- béels projectes de re nova ció de 
güents anualitats de la Llei de l'enllumenat públic, de senya
Barris esdeixen lesvies que con- lització del nucli urba i els ajuts 
necten el carrer Major i les Mu- pera la rehabilitació de fa9ancs. 

Diari de Tarragona - 03/02/2011 

Urbanisme 

Ulldecona recuperara 
l'antic hospital per 
posar·hi l'arxiu municipal . 
!ti El consistoí; disposa d'un fo ns de 540 caixes amb documents histories des 
de! segle XV~ Fa tres anys que van iniciar el procés de digitalització 

Roser Royo 
lJ< LLECONA 

A Ulldecona rontinuen 
sense •mten1re ·per que 
l'anóu comarcal det Mor.t
sia es va instaUar final
ment aAmposta i no al seu 
municipi, on hi ha un im
portant fons documental 
que arrenca del segle XV i 
que inclou des de !libres de 
receptoria fins a actes mu
nicipals."Crec que es van 
equivocar fent 11na inter
pretació de la llei no ajus
tada ala realitat. Lalleino 
diu ¡;n cap mornont que eJs 
&.rxius comarcals hagin 
d'estarala capital de la co
marca", manifestava l'al
caldessa d'Ulldccona, Nú
ria Ventura (PSC). 

Tot i que el consistorija 
té assimilat que Amposta 
s'haquedatambi'r.rxiuco
mru~al. pel poblc alguns 
enc<l!'a fan la broma que a 
Ampostatenenl'edificipe
ro que Ulldecona s'ha que
dat els papers Uns papers 
que fins ara estan diposi
tats majoritar iament a les 
golfes de J'ajuntament, en 
une~ condicions que no 
són les idonies ni per a la 
con~ervamó ni pera la d:
fusió. Pez· aixo. l'eqtlip de 
govem munwipal, que fa 
<los ar~ ja va conlrnctar 
unarxiv~r, arahaposat.fil 
a l'agulla per construir un 
arxiu municipal digne. En 
l'últirn ple vari aprovar-ne 
el pr'ojecre constructiu i 
les previsions s6n que les 
obres puguen comengar 
durant el primer semestre 
del2011. 

El nou arxiu es cons
truira al solar de l'antic 
hospital, just a !'entrada 
del poble i a pocsmetres de 
l'ajuntament. Sera un edi
fici de tres plantes, que 
disposara d' una superficie 
total de 1.190 mctres qua
dtats. La primera i segona 
plru1ta seran les de l'arxiu, 
que disposad també d'u
nasaladeconsultaal'anti
ga capellagótica que hi ha
via di...11s füospital; mcntre 
que la tercera planta sera 
hotel d'entitats. La inver-

' --.,. 
~--

:Fa~ana de l'antlc hospital d'Ulldecona. L'ediíici esta situat al carrer Major i data 
probablernent del segle XIV 11 R. ROYO 

La xifra 

540 
calxes 5Ói1 les que integren el 
fons historie d'Ulldecona, que 
inclou documents del segle 
XValXX. 

Els altres arxius 
........... . ............... ·¡ 

El d'Ulldecona no és l'únic ar· 
xiu municipal potent de les 
Terres de l'Ebre. Flix també 
té el seu arxiu municipal, 
igual que Sant Caries de la 
Rapita. Aquest municipi del 
Montsia també fa quatre 
anys que té contracta! un ar
xiver municipal. Ara bé, la do· 
cumentació de qui! disposa 
arranca del 1938, ja que els 

La data 

2011 
Durante! primer semestre 
d'aquest any es preveu que 
comencen les obres de cons
trucció del nou arxiu. 

documents anteriors van ser 
destruns durant laretirada 
de l'exercit republicá El fons 
esta distribu'it entre les gol· 
fes i els serveis tl!cnics muni· 
cipals. Altres arxius impor· 
tants són l'Arxlu Capitular de 
la catedral de Tortosa o els 
de les comunitats de regants. 
La subdirecció general d'Ar· 
xius n'esta fent un cens. 

sió puja a 1.250.000 euros 
i el projecte té unasubven
ció delPUOSC i també una 
ajuda de la llei de batTis. 

Digitalltzació 
Des de fa tres anys s'esta 
duent a terme el procés de 
digitalització de totl'arxiu 
i ja porten unes 200 cai
xes. 

Entre els docwnents 
que s'han di.gitalitzat cal 
destacar El Uibre de p1ivi
legis, lajoiade la corona de 
l'arxiu ulldeconenc, res
taurada fa uns anys. Es 
tracta d'un manuscrit ju
rídic del segle XV que re
cull els dtets i deures de la 
vila i en el qual s'inclou la 
primera Carta Pobla del 
1222. A part, també s'es
tan digitalitzant els proto
cols notarials que són a 
l'Arxiu Provincial de Tar
ragona. 11 
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EN MARXA EL 
PROJECTE DE 
SENYALITZACIÓ 
URBANA 
L'Ajuntamentd'Ulldecona 
invertira uns 35.000 euros 
en l 'actualització del sis
tema viari del munici
pi. L'objectiu principal 
d' aquesta iniciativa, f i
nan~ada a t ravés de la 
subvenció de l'antic De
partament de Política 
Territorial i Obres Públi
ques mitjan~ant la Llei de 
Barris és millorar la sen
yal ització d'equipaments 
i indrets destacats, així 
com afavorir la flu'idesa 
i la rapidesa deis des
pla~aments d ins el mu
nicipi, limitar l'excés de 
transit de vehicles al cen
tre de la vila i als carrers 
propers i adequar-se a 
la normativa. En total 
s'instal.laran vora 40 pa
nells informatius. 

AJUDES PERA 
EMPRENEDORS, 
INDÚSTRIA 1 
AGROBOTIGUES 
Després deis ajuts a la 
contractació de Titulats 
universitaris, la Taula del 
Sénia ha posat en marxa 
3 noves convocatóries 
d'ajudes a Emprenedors, 
a Agrobotigues i a lndús
tria. Les 2 primeres són 
per als 26 pobles de la 
Mancomunitat mentre 
que les d'lndustria no
més ho són per als 9 po
bles de Catalunya, entre 
ells Ulldecona. Les aju
des s'atorguen gracies al 
conveni signat entre la 
Taula del Sénia i el Minis
teri de Medi Ambient del 
govern espanyol. Troba
reu les bases completes 
a www.tauladelsenia.org 
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El Fons Estatal d'lnversió 
Local 201 O aporta a Ulldecona més 
de 755 mil euros 
El Fons Estatal d'Ocupació i Sostenibilitat 2010, impul
sat pel govern espanyol, ha suposat per a Ulldecona 
una aportació extra de 755.345'21 d'euros. Prop d'un 
20% d'aquests diners s'han destinat a despesa corrent 
en serveis socials i educació i la resta, a inversions ma
joritariament als barris deis Valentins, Ventalles, Barri 
Castell, Sant Joan del Pas i la Miliana, així com tam
bé a l'ampliació en més de 125 m2 de la residencia de 
la gent gran, amb una inversió de vora 96.000 euros. 
Actualment totes les obres estan ja acabades, excepte 
una, el pou de la Miliana. 

Detalladament, deis 755.345'21 d'euros que li tocaven 
a Ulldecona, 138.595'84 euros s'han destinat a despe
sa corrent (conserge per a les escoles; coordinador de 
serveis socials; el consum electric, el manteniment de 
!'ascensor, la calefacció i la neteja del CEIP; i el servei 
de planificació familiar) i la resta, 616.749'37 euros, a 
inversió. 

Els projectes d'inversió són la renovació de l'enllumenat 
públic i construcció de la xarxa de sanejament del barri 
Castell (133.557'34 euros); la renovació de l'enllumenat 
públic de Sant Joan del Pas (125.743'42 euros), deis Va
lentins (49.154'37 euros) i de les Ventalles (32.150'51 
euros); la construcció d'una pista poliesportiva al barri 

Castell (53.251 '01 euros); la reforma de la pista polies
portiva deis Valentins (33.486'02 euros), la construcció 
d'un pou peral subministrament d'aigua potable a la 
Miliana (93.011 '80 euros) i l'ampliació de la residencia 
municipal de la tercera edat en més de 125 m2 per 
valor de 96.394'90 euros. Són obres que han estat fi
nanc;ades al 100% pel govern espanyol. 

L'alcaldessa d'Ulldecona, Núria Ventura, s'ha mostrat 
molt satisfeta per com s'han desenvolupat les obres i, 
per que, a més, es tracta "d'una inversió mai vista als 
barris d'Ulldecona, que podran disfrutar ja els ve'ins 
d'aquests nuclis, durant tants anys abandonats pel que 
fa a inversió pública". A més, l'alcaldessa ha recordat, 
la resta d'inversions que es faran als barris fins al 2012 
dins el Pla únic d'Obres i Serveis de Catalunya (com la 
urbanització de diversos carrers a Sant Joan del Pas i 
barri Castell, o actuacions a Valentins i Ventalles) i les 
obres ja executades aquesta legislatura com la xarxa 
de subministrament d'aigua potable a la Miliana, el 
col.lector de clavegueram i estació depuradora (EDAR) 
de Sant Joan del Pas, que actualment s'esta acabant 
amb la connexió electrica o les que s'iniciaran en breu 
d'instal.lació de l'EDAR de les Ventalles o l'EDAR de Va
lentins (aquesta última a carrec deis pressupostos de la 
Generalitat). 

Hisenda 

Calen.d~ri Pagament tributs 
exerc1c1 2011 

CONCEPTE INICI PER10DE FI PERÍODE 
PAGAMENT 

. 
PAGAMENT 

VOLUNTARIA VOLUNTARIA 
TAXES- P. PÚBLICS 31/03/2011 31/05/2011 
.Clavegueram 
.Escombraries 
.Cementiri 
.Guals 
VEHICLES 31/03/2011 31/05/2011 
IBI URBANA- 29/04/2011 29/06/2011 
Primera Fracció 
IBI URBANA- 29/07/2011 29/09/2011 
Segona Fracció 
BI CARACT. 29/04/2011 29/06/2011 
ESPECIALS 
IBI RÚSTICA 30/06/2011 30/08/2011 
IAE 29/07/2011 29/09/2011 
PARADES MERCAT 29/04/2011 29/06/2011 
-1 R Paqament 
PARADES MERCAT 30/09/2011 30/11/2011 
-2N Paqament 

El pagament deis rebuts es pot realitzar mitjanc;ant alguna d'aquestes modalitats: 
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• En Efectiu mitjanc;ant !'Abonaré. S'anomena així a un document que es rep al domicili fiscal del 
contribuent. Cal acudir a una entitat financera col·laboradora per pagar 1 l'import de !'abonaré. Es 
pot obtenir un duplicat a qualsevol oficina de Base-Gestió d'lngressos. La no recepció no eximeix 
l'obligació de pagament. 

• Per Internet mitjanc;ant la pagina web www.base.cat 
• Per Banca Telefónica mitjanc;ant el servei d'atenció als clients de les entitats financeres que disposen 

d'aquest sistema. 
• Per Caixers Automatics que disposin de lector de codi de barres. 
• Per Domiciliació Bancaria. Els rebuts domiciliats es carreguen al compte dins la darrera quinzena del 

període voluntari de cobrament. 

Es recorda que l'horari d'atenció al públic de !'Oficina de Base-Gestió d'lngressos d'Ulldecona 
(CJ Major, 49 baixos) és dilluns, dimecres i dijous de 9 a 14 hores. També es pot trucar al 
telefon 977 721 161 en horari d 'atenció al públic. Més informació a www.base.cat. 
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Ulldecona aprova un 
pressupost auster per al 2011 
L'alcaldessa d'Ulldecona, Núria Ventura, va definir 
com a "auster" el pressupost del 2011, que puja a 
5,3 milions d'euros en despeses i 6,9 en ingressos. 
La diferencia és per compensar el deficit acumulat 
de l'exercici 2009. El capítol d'inversions s'acostara 
als 700.000 euros; 400.000 es destinaran als projec
tes inclosos en la llei de barris, finan~ats en un 75% 
per la Generalitat i la resta, per I' Ajuntament; entre 
aquests projectes hi ha una nova fase per urbanit
zar el carrer Majar i convertir-lo en via preferent 
per als vianants des de la pla~a de l'Esg lésia fins a 
la pla~a Diputació i també diverses actuacions de 
millora de senyalització i de remodelació d'algunes 
placetes del municipi . Els partits de l'oposició hi van 
votar en contra. La regidora popular, Isabel Salas, 
va remarcar que l'Ajuntament ha de tornar 4,6 
milions en credits. "Si fos una empresa estaria en 
fa llida", va dir. També va criticar que la partida per 
pagar l'en llumenat públic és 100.000 euros inferior 
a la del 2010. Una rebaixa que Ventura va explicar 
perla millora de l'en llumenat a Ulldecona i barris 
que permetra red u ir el consum i, per tant, tam-
bé la factura. Així mateix, segons l'alca ldessa, els 
credits que s'han demanat fins els darrers anys per 
pagar obres que no han costat ni un euro als ve'ins 
i ve'ines, s'han de t ornar a les entitats bancaries en 
terminis fins al 2026. 
......................................................................................................................................................................................................................................................... 

Laboratoris Maverick inverteix 
tres milions en una nova nau 
Diari de Tarragona - 22/01/11 - Maribel Millan 

L'actual context de crisi económica no és impediment 
(ans al contrari) perque algunes empreses continu'in 
creixent de forma important, ampliant l'activitat i 
creant nous llocs de treba ll. Entre els pocs casos que 
es donen a les Terres de l'Ebre hi destaca Laboratoris 
Maverick, indústria instal ·lada al polígon Va lldepins 
d'Ulldecona. L'empresa forma part des del 2006 del 
grup valencia Ubesol i treballa de forma exclusiva 
per a Mercadona, fabricant productes d'higiene i 
bellesa de la marca Deliplus. 
La factu ració de Maverick al 201 O es va situar en més 
de 121 mi lions d'euros, amb un creixement del 12 

per cent respecte a l'any anterior, segons explica al 
Diari el director de relacions externes d'Ubesol, Da
vid Sánchez. L'objectiu per aquest 201 1 és continuar 
creixent en facturació, millorant la productivitat. 

En aquest context s'emmarca la nova inversió pre
vista a les instal·lacions d'Ulldecona, de tres milions 
d'euros. Maverick, junt ament amb !'empresa que li 

provee ix els p lastics, Farmaplast, hi construiran una 
nova planta de 3.000 metres quadrats. Les obres 
s'iniciaran en breu (els treba lls previs ja estan en 
marxa) i esta previst que la planta entri en fun ciona
ment cap als mesas de maig o juny, amb la creació 
de 12 nous llocs de treball. 
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Allí s'hi bufaran les preformes de plastic pera l'elaboració deis envasas deis seus productes d'higiene i cos
metica, que ara s'havien de transportar per carrete
ra des de Madrid. 

Aquesta iniciativa se suma a la compra l'any passat 
per part d'Ubesol de !'empresa Suquinsa, ubicada 
també a la comunitat de Madrid i dedicada a la fa
bricació de líquid pera tova lloletes de bebés, entre 
altres productes. 
D' aquesta manera, el grup preve u esta lviar-se 
anualment fins a 200.000 quilómetres de transport 
per carretera. 

Els productes fabricats per Maverick disposen actual
ment d'una important quota de mercat gracies al seu 
baix preu. Aquí s'hi inclouen des deis sabó de bany 
fins a xampús, productes tractament capil·lar, depila
toris o sabó de mans, a més d'una completa gamma 
de productes d'higiene per a nadons. Actualment, 
Maverick disposa a Ulldecona de dues grans naus de 
fabricació, on hi treballen 280 persones. 

Canvi de President a la 
Mancomunitat de la Taula del Sénia 
La Taula del Sénia va canviar de president en acabar 
el 2010. L'alcaldessa d'Ulldecona, Núria Ventura, va 
deixar el carrec que havia ocupat durant tot l'any 
passat en mans de !'a lcalde de Val libona, Juanjo Pa
lomo. Els propis estatuts de la Mancomunitat pre
veuen els relleus anua Is en la presidencia de l'ens. En 
la mateixa sessió en que es va produir aquest acord 
es va fer un repas de les principals actuacions dutes 
a terme al llarg deis darrers 12 mesas. Com a pro
grames destacats, Núria Ventura, va posar damunt 
la taula el Conveni de camins rura ls que per tercer 
any ha permés continuar fent obres en camins, amb 

una inversió de 4 milions d'euros. En total 65 camins 

de 23 pobles i la longitud total supera els 100 km. 

Un altre programa important és el de camins natu

rals del territori del Sénia, que s'executara a fina ls 

d'aquest 2011 pero del que ja quasi estan tots els 

projectes enllestits. 

Es tracta d'uns camins per anar a peu, en bici o en 

cava ll per un total de més de 300 km de tot el terri

tori. A Ulldecona un deis recorreguts passara perles 

Ventalles i per !'Ermita de la Pietat, on es fa ra una 

petita area d'acampada. 

-~-~ 
Ul DECONA 
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9 Empreses creades amb el 
suport i assessorament del 
punt INICIA a Ulldecona 
Per ara s'han creat 9 empreses amb 13 llocs de treballs nous a Ulldecona 
Des del passat mes de juliol, l'entitat INICIA compta amb un punt d'assessorament a Ulldecona mitjanc;ant 
l'area de Dinamització Económica de l'Ajuntament. Aquest servei ofereix a les persones interessades en 
crear una empresa assessorament, cerca de subvencions, formació, etc. 

Durant el 2010 s'han recollit les següents dades: 

Persones beneficiaries de les accions d'informació i orientació: són aquel les persones que vénen per primera vegada a 28 
rebre informació 
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10 

Persones que han continuat amb les accions d' assessorament: persones que han vingut a fer una segona reunió 

Nombre de plans d'empresa finalitzats: els realitzen les persones que estan decidides a crear !'empresa o que volen 
veure aproximadament quins resultats els poden sortir 

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~---i 

Nombre d'empreses creades (autónoms, CB o SCP. que són les que poden rebre subvenció) 9 

Nombre de persones promotores de les empreses creades 11 
.....:....~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~---i 

Nombre de nous !loes de treball creats 13 

Nombre de sol·licituds de subvenció pera la promoció de l'ocupació autónoma 11 
~.:...._~~~~~......:....~~~~~~~~~~~~~~~~~~___, 

Nombre d'accions de consolidació (suporta empreses en funcionament) 3 
_:....~~~~~~~_;_~~~~~~~~~~~~~~~~~---i 

Nombre d'accions de formació a distancia 

Persones participants en la formació 

Principalment, les persones que creen una empresa 
estan interessades en rebre tots aquells ajuts que 
siguin possibles, ja que al principi s'ha de fer una 
inversió. L'ajut més habitual que es rep és el de la 
promoció de l'ocupació autónoma, atorgat pel De
partament de Treball, i que té les línies "establiment 
coma autonom/a" i la "subvenció financera". 
Per a poder demanar aquest ajut es requereix 
una inversió mínima, i s'ha de confeccionar un pla 
d'empresa, que s'aconsella que realitzi el propi em
prenedor ja que així podra veure en primera persona 
si !'empresa té opcions d'exit o no. En tot el necessari 
rebreu el suport deis tecnics del servei Inicia. 

Pera informar-vos deis serveis que ofereix INICIA als 
emprenedors/es, podeu dirigir-vos a l'Ajuntament 
(977 573034) i preguntar per Agus Juan-Camps (di
namitzacio@ulldecona.cat) o Marisín Canalda (mcca
nalda@ulldecona.cat). Sobretot, abans de fer qual
sevol pas informeu-vos per a no perdre l'opció de 
demanar algun ajut. 

Perfil de l'emprenedor d'exit 
Al web d'lnicia (www.inicia.gencat.cat) pots trobar 
informació d' interes per als emprenedors. Un exem-
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ple és el perfil d'emprenedor d'exit, identificats en 
1 O categories segons els ha bits, i que defineixen con
tundentment el resultat d'exit o fracas de !'empresa. 
Amb quin perfil deis 10 t'identifiques més? 

1) Recerca d'oportunitats i iniciativa: Actua abans 
que li demanin o de ser forc;at perles circumstancies. 
Vol expandir el negoci envers noves arees, produc
tes o serveis. Aprofita oportunitats poc usuals per 
a comenc;ar un negoci, obtenir financ;ament, equip, 
terreny, lloc de treball o assistencia. 

2) Riscos calculats: Calcula riscos de manera delibe
rada i avalua alternatives. Actua per a reduir riscos 
o controlar els resultats. Es posa en situacions que 
comporten repte o risc moderat. 

3) Fixació de metes: Fixa metes i objectius que tenen 
significat personal i comporten un repte. Té visió cla
ra i específica a llarg termini. Fixa objectius mesura
bles a curt termini. 
4) Planificació sistematica i seguiment: Planifica tot 
dividint grans tasques en subarees amb data de lliu
rament establerta. Revisa els seus plans de manera 
constant per a tenir en compte els resultats obtin
guts i les circumstancies canviants. Obté i registra da-
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des financeres que utilitza pera prendre decisions. 

5) Persuasió i xarxes de recolzament: Fa servir estra
tegies per a influenciar i persuadir altres persones. 
Utilitza persones clau com a agents pera assolir ob
jectius propis. Desenvolupa i conserva una xarxa de 
contactes d'empreses. 

6) Autoconfiam;a i independencia: Recerca l'autonomia 
de les regles i el control sobre els altres. Atribueix a si 
mateix i a la seva conducta les causes deis seus exits 
i deis seus fracassos. Expressa confianc;a en la seva 
propia habilitat pera acabar una tasca difícil o pera 
fer front a un desenvolupament. 

7) Exigencia d'eficiencia i qualitat: S'esforc;a per fer 
les coses millor, més rapidament o de manera més 
barata. Actua per a garantir que es compleixin o 
s'excedeixen normes d'excel·lencia. Desenvolupa o 

utilitza procediments per cerciorar-se que el treball 
s'acaba o que compleix els requisits establerts. 

8) Persistencia: Actua davant d'un gran desafiament. 
Actua de manera constant o canvia d'estrategia per 
a fer front a un repte o per superar obstacles. Es res
ponsabilitza personalment de fer tot allo necessari 
pe~ a assolir les seves metes i objectius. 

9) Acompliment: Recorre a sacrificis personals o 
s'esforc;a de manera extraordinaria per a acabar un 
treball. Col·labora amb el seu personal, i fins i tot 
n'ocupa el lloc si és necessari per acabar un treball. 

10) Recerca d'informació: Es procura informació so
bre clientela, prove"idors o proporcionar un servei. 
Investiga personalment com fabricar un producte o 
proporcionar un servei. Consulta persones expertes 
tecniques i comercials. 

La Taula del Sénia subvenciona 
la contractació de 70 titulats 
universitaris 
El Punt - 13/02/11 - Roser Royo 
En plena crisi económica i amb l'índex d'atur en 
línia ascendent, la Mancomunitat de la Taula del 
Sénia aconseguira que en les properes setmanes 
es contracten una setantena de joves titulats 
universitaris, tots ells menors de 40 anys i pre
ferentment empadronats als pobles de la Taula 
del Sénia -24 municipis repartits entre les comar
ques del sud de Catalunya, el nord del País Va
lencia i Aragó-. Concretament, la mancomunitat 
subvencionara un 66% del salari d'aq uests titu
lats universitaris, que sera de 10.800 euros bruts 
per un període d'entre sis i vuit mesos. És a dir 
que pagara 7.200 euros per persona contractada. 
Aquests diners, entre 400.000 i 500.000 euros en 
total, aniran a carrec d'un conveni per al desen
volupament rural que la mancomunitat va subs
criure fa uns mesos amb el Ministeri de Medi Am
bient, Rural i Marí. 

Perdura terme aquest projecte es va obrir el 20 
de gener una borsa de treball. La convocatoria 
s'ha tancat aquesta setma na amb uns 265 titulats 
universitaris que buscaven feina i una setantena 
d'ofertes de treball - vint places proposades per 
dotze ajuntaments i cinquanta oferides per 36 

em preses privades-. Entre els principals deman
dants, en l'ambit municipal figuren I' Ajuntament 
de Sant Caries de la Rapita, la Sénia i Santa Bar
bara, amb tres places cadascun. L'Ajuntament 
més petit que busca un titulat universitari és el 
de Vallibona, de la comarca deis Ports, que dema
na un titulat en ciencies ambientals. Pel que fa a 
les empreses privades, destaquen les cinc places 
del centre de l'lnstitut de Recerca i Tecnologia 
Agroalimentaries (IRTA) a la Rapita; l'empresa 
de serveis socials l'Onada, amb quatre, i la coo
perativa de cítrics San Alfonso, a Ulldecona, amb 
quatre més. També hi ha el Centre de Difusió Tec
nológica de la Fusta i el Moble de la Sénia . 

Les titulacions més sol·licitades estan relaciona
des amb les telecomunicacions i la informatica, i 
també les enginyeries agrícoles, segons va expli
car el gerent de la mancomunitat, Jaume Antich, 
que va precisar que l'objectiu és que els joves del 
territori que han hagut de sortir fora per estudiar 
puguen trobar una sortida labora l a casa. La idea 
és que aquest programa d'ajuts tinga cont inurtat 
els propers anys, ates que el conven i amb el Mi
nisteri de Medi Ambient i Medi Rural i Marí té 
una vigencia de cinc anys, fins al 2015. 
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Resum de I' activitat del Banc de 
Terres 2009-2010 
El Banc de Terres (BTU) és un projecte que neix en evi
denciar-se la situació d'abandonament deis terrenys 
agrícoles al terme d'Ulldecona. En els darrers anys, la 
població dedicada a l'activitat agrícola ha disminu"it 
considerablement i gairebé la meitat deis pagesos de 
tota Catalunya, treballa en altres activitats profes
sionals. Es evident que progressivament va disminu"it 
la població que es dedica a !'agricultura i cada cop 
menys gent jove. A més la titularitat de les explo
tacions agraries esta en mans d'agricultors d'edat 
avan~ada i majoritariament no professionals que poc 
a poc van deixant de treballar les terres. Aquests fac
tors junt amb l'elevat preu de la terra pera l'activitat 
agraria, dificulta la incorporació de joves agricultors i 
l'ampliació de conreus. 

Perta! de fer front a aquesta situació, clarament visible 
al paisatge d'Ulldecona, s'inicia el projecte del Banc 
de Terres, que consisteix, de manera molt general, en 
posar en contacte pagesos i propietaris de terres per 
tal de formalitzar un contracte d'arrendament, que 
beneficie ambdues parts. 

El problema s'evidencia quan passa a l'ajuntament la 
gestió i el manteniment deis camins, es comen~a a re
flectir la necessitat de mantindre els camins i l'entorn. 
Un cop es comencen a gestionar els camins és quan 
es veu que moltes de les parcel·les agraries s'estan 
abandonant i comencen a estar ermes, brutes i poc 
cultivades. Aquestes incidencies, es transformen en 
problemes de conservació del paisatge, augment del 
risc d'incendis i proliferació de plagues. 

El projecte va dirigit a qualsevol persona que vulgui 
treballar la terra, ja sigui un agricultor professional 
com un pages que vol cultivar la fruita i verdura per 
a l'autoconsum. D'altra banda, a tots aquells propie
taris de terres aptes pera l'ús agrícola/ramader que 
no conreen les terres, estan abandonades o bé que 
necessiten una col·laboració per treballar la terra. 

El projecte suposa una perspectiva de futur del sec
tor agraria Ulldecona. La situació económica actual, 
dificulta la incorporació al món laboral i ens trobem 
amb una elevada demanda de terres com una sorti
da professional. Suposa la recuperació del paisatge 
i l'entorn natural, on poca poc, s'intentara ampliar 
la recuperació de les terres abandonades i manten ir 
els cultius actuals. 

El projecte 
L'Ajuntament actua coma órgan mediador entre els 

pagesos i propietaris de les terres per posar-los en 
contacte. Un cop s'aconsegueix un acord, s'ajuda a 
redactar un contracte d'arrendament. 
Qualsevol productor que tingui per objectiu culti
var la terra, ja sigui per a autoconsum com per a la 
seva comercialització. Es prioritzen cultius ecológics 
i sistemes de producció respectuosos en l'entorn. 
No entrarien en aquest Banc de Terres activitats de 
transformació no sostenible i que no es respectin 
els cultius. Per tant, és obligatori per als productors, 
treballar la terra i no realitzar arrendaments única
ment pera complir ajuts o subvencions. 
Pel que fa a la terra, qualsevol propietari que tingui 
una parcel·la agraria, de la superfície que sigui. Es 
prioritza l'arrendament i sobretot es busquen pro
pietaris disposats a cedir les seves terres a canvi de 
una part de la producció. No es tracta d'una com
pensació económica, com passa en la majoria deis 
casos de les terres que actualment hi ha al BTU. 

Actualment, el BTU consta de 127 hectarees. 
L'objectiu actual és augmentar la superficie del Banc 
de Terres ja que amb la superficie actual és insufi
cient a la demanda. Un altre objectiu seria aconse
guir que les parcel·les no siguin tant petites o si mes 
no, intentar fer una reparcel·lació amb diferents 
propietaris. La problematica actual, és que les terres 
agrícoles a Ulldecona estan dividides en parcel·les 
de poca superficie, dificultant el conreu d'aquestes i 
incrementant els costos de ma d'obra i de materials 
als pagesos. 

Pel que fa als productors, hi ha 40 productors inte
ressats en acollir-se a la iniciativa, arrendant actual
ment una superficie de 12 ha. Amb aquesta propos
ta els productors troben les finques que necessiten 
per cultivar els seus conreus, a canvi d'una petita 
part de la producció o a preus molt accessibles. 

Els propietaris, aconsegueixen mantindre les seves 
finques en bon estat, productives i netes. A més, po
den obtindre productes de les seves parcel·les, fres
cos i de qualitat pera les seves própies necessitats. 
Es cultiva, principalment !'olivera. També finques de 
fruiters i vinya. Deis cultius més demanats, desta
quen també el cerea l i l'horta. 

Dintre del projecte del Banc de terres es treballes 
amb diferents línies que tenen la f inalitat d'assolir 
els objectius del projecte. La línia més ambiciosa és 
la que s'esta duent per recuperar el cultiu de la vin
ya d'Ulldecona. 
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Recuperació del cultiu de la vinya 
d'Ulldecona 
Ulldecona ha estat un municipi amb una antiga 
historia vitícola, on l'any 1973 es produ"ien més de 
3,500 Tn de ra'im i en l'actualitat, la producció és 
practicament testimonial, amb una superfície total 
de 5 hectarees al Registre Vitivinícola de Catalunya. 
Ulldecona Activa, la societat privada municipal ha 
arrendat 1,64 hectarees que s'anaven a abandonar, 
per tal de cultivar-les i conservar la poca superfície 
vitícola del municipi. 

Un cop arrendades, les te- ~1~~~~~ 
rres s'han de treballar. Per 
a fer aquesta feina s'han 
contractat peons agríco
les, joves d'Ulldecona amb 
situació d'atur per treba
llar en les campanyes de 
feina com la poda, neteja 
de la coberta vegetal, des
pampolat, verema, ... Per ~ 

• a la feina on és necessita 
ma d'obra especialitzada i 
maquinaria agrícola, s'han 
contractat els serveis agra
ris de pagesos ja establerts 
del municipi. 

Amb la producció finalment es va decidir embote
llar el vi i impulsar el vi d'Ulldecona com un pro
ducte de qualitat i fet amb els recursos loca ls d'una 
petita producció vitícola. No es tractava de compe
tir amb cap tipus de vi, sinó de promocionar el vi 
d'Ulldecona, com el que es feia durant anys. S'ha de 
ten ir en compte que Ulldecona no pertany a cap Deno
minació d'Origen del vi i que per tant la producció i el 
cultiu de la vinya estan restringits als actuals. 

Miliarium ha obert noves possibilitats a Ulldecona 
gracies a la presentació del vi i convenís amb dife
rents entitats i municipis. 

El passat mes de juny de 201 O, es va signar un Con
veni de Col·laboració entre la Societat Privada Muni
cipal Ulldecona Activa, SLU i l'Escola d'Hosteleria de 
les Terres de d'Ebre (l.E.S. Joaquim Bau de Tortosa), 
Entre els objectius del Conveni hi figuren la difusió 
de l'activitat agrícola i productes agroalimentaris de 
les Terres de d'Ebre amb especial afermament amb 
els productes ecológics. 
Posteriorment, ens van rebre al Celler de Can Roca 
de Girona, guardonat aquest any amb tres estrelles 
Michelín. Ens va escoltar, aconsellar i gaudir amb 
nosa ltres deis vins i com no, de tota la historia que 
porta darrera aquesta iniciativa. Despres d'una vi 
sita pel seu restaurant i d'estar una bona estona 
compartint !'experiencia d'aquest projecte, ens va 
demanar dues ca ixes de miliarium 2009 negre, ja 

que en Pitu Roca, ens va explicar, que quan serveix 
un vi a una taula, li agrada que aquest vi tingui una 
historia que contar mentre el serveix. De vins bons 
n'hi ha molts, de vi ns amb una historia al darrera, és 
més difícil de trabar. 

No solament s'han fet iniciatives de comercialització, 
si no que també de difusió d'Ulldecona i del Banc 
de Terres a diferents punts de Catalunya. Primer, 
a la Escola Tecnica superior d'Enginyeria Agraria 
de Lleida (ETSEA) de la Universitat de Lleida, din

tre del marc del 111 Curs 
d'Agroecologia. Poste
riorment, a la XLII Uni
versitat Catalana d'Estiu 
de Prada (capital de co
marca del Conflent, Ca
talunya del Nord), dintre 
del taller, El posiciona
ment deis vins als Pa'isos 
Catalans. Aquestes dues 
presentacions, van des
pertar l'interes deis assis
tents, una mitjana de 60 
a cada curs, considerant 
el projecte com una gran 
iniciativa i una nova visió 
de futur. 

Un cop en funcionament aquesta fase del BTU 
s'inicia la següent: 

Recuperació de varietats de vinya 
En ple funcionament del procés de producció del vi 
es presenta una nova oportunitat per seguir amb 
l'objectiu de conservar la vinya i principalment les 
varietats locals. 

S'arrenden poc més de mitja hectarea de vinya 
d'una col·lecció de amb unes 120 varietats diferents, 
que s'han estat recollint durant uns quaranta anys 
amb varietats de la zona, poc conegudes i amb ca
racterístiques que les diferencien. 

Per tal de donar-li una protecció a la parcel·la de 
biodiversitat vitícola, s'ha contactat amb l'lnstitut 
Catala de la Vinya i del Vi (INCAVI) per estudiar les 
possibilitats de la finca. Mitjan~a nt entrevistes amb 
tecnics de l'INCAVI, visites de camp i reunions amb 
el Director General, s'estableix el compromís de 
seguiment tecnic per parts de l'INCAVI, ja que des 
deis seus inicis, entre els seus objectius ha estat la 
localització, identificació i conservació de les varie
tats autóctones. Amb les visites al camp, confirmen 
la presencia d'un nombre elevat de varietats de vin
ya, la existencia de sinonímies i homonímies en la 
denominació de les varietats existents. Les accions a 
realitzar per l'INCAVI son: 

• La recerca bibliografica histórica de les varietats 
i de la viticultura de la zona. ~ 

~~~~~~~~~~~--:-~~~~~~~~~~~~~ 
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• Descripció ampelografica basica en 3 moments: 
brotació, fulla adulta i maduració. 

• Recollida selectiva de mostres i analisis moleculars 
• Valoració deis resultats obtinguts 
• Conservació material 
• Publicació de resultats 

Per tal d'acabar la protecció de la parcel·la, amb el 
Departament d'Agricultura, Alimentació i Acció Rural 
s'esta tramitant la documentació per a la declaració 
de la parcel·la coma Finca de Vinya Experimental. 

Continuem amb els projectes del BTU •. . 

Mercat Agrobiologic, Del campa la taula! 
Es consolida el Mercat el tercer dissabte de cada 
mes com una alternativa comercial al municipi. 
$'evidencia l'augment gradual deis clients així com 
la seva fidelització. A més, afavoreix l'assistencia de 
compradors d'altres municipis com Alcanar, Vinarós, 
La Sénia, Amposta, Tortosa, .... La iniciativa, inclosa 
al projecte Aula, Camp i Taula, s'ha estes al municipi 
veí d'Alcanar el primer dissabte de cada mes. 

Projecte Aula Camp i Taula 
L'objectiu d'aquest projecte és promoure conjun-

tament l'agroecologia en i des deis tres ambits on 
aporta beneficis i valors: la pagesia (producció i 
manteniment del medi), la comunitat escolar (formació i 
creixement) i les famílies (consum i relacions socials). 

Aquest projecte parteix de l'acord de col·laboració 
de tres associacions sense anim de lucre (del sector 
productiu ecológic, de consum responsable i de di
namització juvenil), que conviden a dos adminis
tracions locals de sensibilitat avan~ada, per tenir 
l'oportunitat de coordinar accions, consensuar cri
teris i presentar una imatge i missatge comú. Final
ment es propasa la incorporació d'un centre educa
tiu també pioner i sensible. 

Els participants son: Agrupació de Defensa Vegetal 
(ADV) de Producció Ecológica del Montsia - Baix 
Ebre, La Vianda, grup de consum conscient i ecológic, 
Associació juvenil obre't'ebre, Societat Privada Mu
nicipal Ulldecona Activa, SLU, Consell Comarcal del 
Montsia, Centre d'Educació Infantil Primaria (CEIP) 
Ramón y Cajal d'Ulldecona. A la tardor, s'ha afegit 
al Conveni l'Ajuntament de Deltebre i l'Ajuntament 
d'Alcanar. 

L'Ajuntament d'Ulldecona 
guanya el VI Premi Iniciativa 
Medí Ambient 
La Junta de Govern de la Diputació de Tarragona, 
van aprovar les bases i la convocatoria del VI Pre
mi Iniciativa Medi Ambient, per a l'any 201 O, amb 
la finalitat de reconeixer anualment els projectes 
innovadors i capdavanters orientats a potenciar el 
desenvolupament sostenible del territori de les co
marques de Tarragona, en els diversos ambits deis 
residus, medi natural, urbanisme, paisatge, energia, 
aigua, etc. 

En la convocatoria s'han presentat un total de 8 pro
jectes, on l'Ajuntament d'Ulldecona participa amb 
el projecte "Banc de Terres d'Ulldecona". 
En el context del concurs, el Banc de Terres és un 
pla ambiciós per tal de donar valor afegit al sector 
primari i, indirectament, garantir la practica d'una 
gestió sostenible del nostre territori i del seu paisatge. 

El jurat destaca les següents accions que desenvolu
pa el projecte: 

1. Crear un banc de terres per recuperar terres de 
conreu abandonats (per posar en contacte pagesos i 
particulars amb propietaris de terres). 

2. Recuperar varietats locals (banc de biodiversitat 
vitícola per preservar el patrimoni genetic i cultural) 
i recuperar conreus i productes loca ls (recuperació 
de la vinya i del vi Miliarium d'Ulldecona), amb la 
seva incidencia en l'aportació de valor afegit als pro
ductes agraris locals conreats. 

3. Crear cana Is per apropar la producció local al con
sumidor final reduint els mediadors (mercat agro
biológic d'Ulldecona) 

4. Contribuir a difondre !'agricultura ecológica entre els 
següents: escolars, pagesos i consumidors del Montsia i 
del Baix Ebre, di ns del projecte Aula Camp i Tau la 

5. Contribuir a la formació del personal agrari 

6. Crear una infraestructura municipal al servei deis 
agricultors, artesans, viticultors i productors loca ls, 
tant del municipi com de la comarca. Sera el Centre 
de Producció, lnnovació i Recerca Agroa limentaria i 
incloura dues instal·lacions diferenciades: una zona 
de transformació agroalimentaria i el celler miliarium. 
El jurat acorda concedir el VI Premi Iniciativa Medi 
Ambient dotat amb 6.000 euros a l'Ajuntament 
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d'Ulldecona pel projecte Banc de Terres. 

S'ha valorat el projecte innovador tenint en compre 
els següents criteris: 

•El projecte, en execució i molt definit, és completament 
aplicable i esta totalment adaptat a la realitat local. 

• És un projecte molt ben presentat i acompanyat 
amb material grafic adequat. 

• Es tracta d'una acció molt innovadora per la seva 
visió i acció integral: promou, a la vegada, els pro
ductes locals, el paisatge, el patrimoni natural i cu l
tural i fomenta l'economia local i la interrelació deis 
agents socials. Alhora es considera de millora del 
medi ambient perque incideix en múltiples aspectes 
ambientals i territorials. 

•Té un ciar objectiu de sostenibilitat ambiental (per 
la seva incidencia sobre el territori i el medi) i so
cioeconómica (perla seva amplia incidencia sobre el 
sector primari i sobre la població de Ulldecona). A 
més s'adre~a clarament a la gestió sostenible del te
rritori i a la recuperació, mi llora i gestió del paisatge. 

• Es realitzen actuacions específiques de comunica
ció, educació i participació activa, pera la pagesia, la 
comunitat escolar i les famílies. 

• El projecte abasta tot el municipi i s'hi especifica 
que les terres agrícoles es troben majoritariament 
en espais protegits i en zones d'influencia del PEIN i 
de la Xarxa Natura 2000. 

• El projecte inclou actuacions adre~ades específica
ment a un públic supracomarcal. 

La situació crítica del Panta 
d'Ulldecona posa en perill el reg 
Diari de Tarragona - 26/01/2011 - Maribel Millan 
(Fotografia: Joan Revillas) 

L'embassament d'Ulldecona es troba en una situació 
crítica, a menys del tres per cent de la seva capacitat. 
La sequera s'arrossega des de fa més d'un any pero 
s'ha agreujat per la manca de pluges de la passada 
tardor. Aquesta és l 'epoca en que es produeix habi
tualment la major entra
da d'aigua, pero els da
rrers mesos del 201 O van 
ser extremadament secs. 
Les últimes pluges desta
cables es remunten al 12 
d'octubre, pero des de lla
vors la quantitat d'aigua 
embassada ha anat a la 
baixa fins a quedar-se en 
els 0,32 hectómetres cú
bics, deis 11 de capacitat 
que té en total el panta. 

Des de la Comunitat de Regants d'Ulldecona, que té 
la concessió d'aigua de l'embassament, s'assegura 
que la situació és delicada i no es té massa confian~a 
en que les pluges i nevades previstes per aquests dies 
canvi'in substancia lment la situació. Així, esta a !'aire 
la propera campanya de reg, que va deis mesos de 
maig a octubre. L'any passat ja van haver de fer ús 
deis tres pous de suport de que disposa la comuni
tat, «pero enguany seran necessaris del tot», segons 
expliquen des de l'entitat, que aglutina uns 1.600 so-

cis deis municipis de la Sénia i Ulldecona al Montsia i 
Rosell i Sant Rafe! al Baix Maestrat, entre altres. Pero 
l 'ús més intensiu deis pous suposara un encariment 
important del preu que haura de pagar el regant per 
l 'aigua (per la llum i el gasoil que requereixen per 
funcionar). «Si la primavera no és plujosa, les restriccions 
seran molt importants», apunten des de la comun itat. 

La falta de reserves també 
ha tret a la llum algunes in
fraestructures que habitual
ment queden amagades 
sota les aigües, «com ara 
l'antiga carretera o les restes 
del molí de Xirlets», segons 
explica al Diari Víctor Rever
té, de !'empresa d'activitats 
ambientals Arabogues. La 
poca aigua embassada tam
bé facilita l'activitat als pes
cadors de la zona, ja siguin 

humans o animals, com ara els corbs marins. 

Les condicions i la situació de l'embassament 
d'Ulldecona, situat al terme de la Pobla de Benifas
sa (Baix Maestrat) i pertanyent a la Confederació Hi
drografica del Xúquer, fan que aquests períodes de 
sequera i manca de reserves esdevinguin cíclics. El 
darrer d' importancia va tenir lloc en els anys 1998, 
1999 i 2000 i es va acabar de cop durant els aiguats 
d'octubre d'aquell any, quan el panta es va ompl ir en 
un sol dia. 
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Residus d' envasos de productes 
fitosanitaris 
L'ús inadequat de productes fitosanitaris i l'eliminació 
no controlada deis envasos un cop utilitzats tenen 
conseqüencies negatives sobre el medi ambient, con
seqüencies que perjudiquen directament l'activitat 
agrícola. D'acord amb la normativa vigent, els enva
sos de productes fitosanitaris quan ja no s'utilitzen 
no es poden llen~ar, cremar o soterrar, sinó que s'han 
de retirar i tractar adequadament. 

Tampoc es poden utilitzar per a senyalitzar que el 
camp ha estat tractat. Quan el camp de conreu pre
senta proximitat a camps de pastures, lligallos, ... es 
obligat senyalitzar aquests tractaments. Per realitzar 
correctament aquesta senyalització s'ha de penjar un 
cartell amb una frase d'avís, data del tractament, ter
mini de perillositat (consta a l'envas del producte) i 
nom del producte. 

Que cal fer amb aquests envasos? 
Els envasos fitosanitaris un cop buits o caducats 
s'han de gestionar correctament. 
El Reial decret 2162/1994, pel qual s'implanta el siste
ma pera comercialitzar i utilitzar productes fitosani
taris, estableix que s'ha d'indicar a !'etiqueta quina 
gestió ca l fer amb els envasos d'aquests productes. 
Habitualment aquesta informació es fa constar a la 

part esquerra de !'etiqueta, 
concretament a l'apartat 
corresponent sobre els ris
cos derivats de la utilització 
del producte. 
Tingueu en compte que 
aquests envasos mai es po
den abandonar, soterrar ni 
cremar. 

Sistemes de gestió d'envasos 
Es consideren aquest tipus d'envasos aquells enva
sos buits que hagin contingut productes fitosanitaris 
(ampolles, garrafes, bidons de plastic, sacs i bosses 
que contenen habitualment herbicides, insecticides i 
fungicides). 

Un cop utilitzats els productes herbicides, insectici
des, fungicides, etc., es recomana esbandir tres vega
des l'envas, amb la qual cosa s'aprofitara al maxim el 
producte i al mateix temps es contribueix a disminuir 
el perill de contaminació. 

Un cop netejats i airejats, cal inutilitzar-los punxant
los. Els podeu dipositar solts o en els contenidors de 
SIGFITO que trobareu al vostre establiment habitual 
de compra de productes fitosanitaris. 
Un deis sistemes de gestió que contempla la Llei 
11/1997 d'envasos i residus d'envasos és el siste
ma de dipósit, devolució i retorn. Els envasadors 
i els comerciants d'envasos cobren una quantitat 
previament al consumidor final a canvi d'acceptar 
la seva devolució o retorn una vegada buits. Per 
tal d'identificar-los, es marquen i el posse'idor final 
(normalment, l'agricultor) quan els buida, els ha de 
retornar als punts establerts on són dipositats pels 
usuaris sense cap cost addicional en els punts de re
coll ida, generalment cooperatives i distribu'idors de 
productes fitosanitaris. Els agricultors, un cop esgotat 
el producte, i si s'escau, fet el triple esbandit, porten 
els envasos (ampolles, garrafes, sacs, bidons, etc.) de 
forma individual o en bosses de 50-100 litres al punt 
de recollida. En aquest últim es preparen en big-bags 
i avisen l'empresa que té la concessió per a la seva 
gestió final. 

Pla Renova't de Finestres 
L'ICAEN (lnstitut Catala d'Energia) ha obert de nou el termini per demanar 

subvencions per canvis de portes, finestres i tancaments diversos. La fina

litat d'aquesta iniciativa és l 'aplicació de mesures que permetin l'estalvi 

i !'eficiencia energética tanta les llars comen els edificis de serveis. Se'n 

podran beneficiar els ciutadans, les comunitats de propietaris i de béns, les 

empreses privades, les institucions sense finalitat de lucre, les fundacions 

i altres t ipus d'ens corporatius. Els ajuts es podran sol·licitar entre el 17 de 

gener i el 30 d'abril, o fins que s'esgoti la dotació pressupostaria. 

Podeu trobar més informació a 

www.plarenovat.cat/2011-finestres o www.ulldecon:..::a:..:.:.c::.::a:..:t'------- -=== ======== 
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Més de 4000 visitants de les 
pintures rupestres durant el 
passat any, 201 O 
El Castell Medieval és el segon atractiu turístic 
més visitat d'Ulldecona (765 visites}, el tercer 
les oliveres mil·lenaries (358 visites}, i en quart 
lloc hi ha el Nucli Antic (129 visites} 

Més de 1500 persones van passar durant l'any passat 
per l'oficina de turisme d'Ulldecona. Una xifra gens 
menyspreable, pero que queda de 
sobres superada pels més de 4000 
visitants de les pintures rupestres 
de la cinglera de la serra de Go
dall. Les dades posen sobre la 
taula que al municipi se li valoren 
cada cop més els seus atractius tu
rístics. Només cal mirar enrere per 
confirmar un augment decidit de 
turisme: l'any passat, per exemple, 
es van registrar només la meitat de visitants al Conjunt 
rupestre del costat del Santuari de la Pietat. 

Les oliveres mil·lenaries cada cop reben més reco
neixement i atencions. L'oli que compta amb el va
lor afegit de provenir d'olivera mil·lenaria, rep al 
mercat un prestigi indiscutible. Els olivars mil·lenaris 
s'erigeixen al municipi com el tercer lloc més visi
tat pels turistes. Les iniciatives es multipliquen a la 
zona (per part de La Taula del Senia i ajuntaments, 
com l'Ajuntament d'Ulldecona) a favor d'afrontar 
la problematica, encara vigent, de la compravenda 
d'aquests arbres monumentals. El comer~ d'aquests 
imponents éssers vius arrelats a la nostra terra, es deu 

a la gran estima d'aquests arbres monumentals exclu
sius, en jardins. 

D'altra banda, el case antic d'Ulldecona s'esta donant 
a coneixer cada cop més pel conjunt de construccions 
destacades de la població, com l'església gótica. Du
rant les Jornades de teatre de la Passió d'Ulldecona, 

són molts els que aprofiten per 
coneixer el centre de la vila. A 
més, actualment el consistori de 
la població esta portant a terme 
un procés de recuperació i mil lora 
amb el "Pla d'lntervenció Integral 
del Nucli Antic d'Ulldecona: Ullde
cona seg le XIX". Quant al castell, 
conserva construccions d'origen 
arab amb restes d'intervencions 

posteriors i anteriors, emmarcat dins un pa isatge na
tural privilegiat. 

Les pintures rupestres, estan declarades Patrimoni Mun
dial de la UNESCO des del 1998, i tenen una antiguitat 
aproximada de més de 8000 anys, pintades durant el 
Neolític. El conjunt esta format per tretze Abrics, pero, 
només es pot visitar un, I' Abric 1, el més important i 
que a guarda una de les escenes de ca~a més impor
tant de Art Llevantí. Actualment s'hi localitza l'alberg 
de l'ermita de la pietat: un allotjament amb 22 places, 
que gaudeix de les vistes magnífiques i s'integra en la 
construcció histórica de l'ermita. A més des les visites 
guiades, també s'hi fan tallers pera escoles. 

Ulldecona, als Cupons de la ONCE 
El passat dimecres, 26 de gener, el cupó que 
l'Organització Nacional de Cecs sorteja diariament, 
portava com a motiu central Ulldecona, amb una fo
tografía del Castell Medieval, fruit de la col.laboració 
entre la propia ONCE i l'Ajuntament. A principis d'any, 
l'Alcaldessa Núria Ventura i la regidora de Benestar, 
Neus Borras, es reunien amb amb el director de l'ONCE 
a !'Agencia Administrativa de Tortosa, Francesc Xavier 
Zaragoza, per oficialitzar la col.laboració entre els 
dos organismes. 

El dia 26 van circular per tot Espanya 50 series amb 
100.000 cupons cadascuna, la qual cosa su posa un total 
de cinc milions de cupons amb la imatge d'Ulldecona. 

El representant de l'ONCE va entregar a l'Alcaldessa 
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~ÜttÓEcoNA iw i enmarcat com a 
record, que esta 
exposat als baixos 
de l'Ajuntament. 

L'ONCE té actual-
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ment més de 70.000 afil iats, genera 130.000 llocs de 
treball directes i indirectes i té més de 21.000 venedors 
a tot Espanya. A Catalunya són més de 10.000 els afi
liats i el cupó ha donat feina a prop de 3.300 persones 
durant el darrer any. 
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Un llibre de receP.tes amb 
oli d'Oliveres Mil.lenaries 
La Mancomunitat de la Taula del Sénia i l'Associació 

Territori del Sénia, després de la publicació del llibre 
sobre les Oliveres mil·lenaries del Territori del Sénia, 
impulsen ara la edició d'una altra publicació encara 
més singular i extraordinaria. En aquest cases tracta 
de receptes de plats cuinats amb oli d'oliveres mil. 
lenaries, oli produ.it pel Molí de la Creu, Acomont, 
Alboredes, Montebre, Cervol i les Coop. de Godall i 
de Calig. que aniria al llibre ocupant 2 pagines. Hi 
participen un total de 40 restaurants d'Ulldecona, 
Alcanar, Benicarló, Freginals, Mas de Barberans, Mo-

rella, Pobla de Benifassa, Rossell, Sant Caries de la 
Rapita, Santa Barbara, La Sénia, Traiguera, Vall de 
Roures i Vinares. 

A banda de les receptes, el llibre incloura una in
troducció sobre les oliveres i el territori i també un 
extracte deis Estudis que estan elaborant la Funda
ció Alicia, de la que és President del Consell Asses
sor, Ferran Adria, sobre la Gastronomia i els olis. La 
publicació d'aquest llibre tan singular sera possible 
gracies a un nou ajut del Servei d'Ocupació de Cata
lunya (SOC) que subvenciona un 70% del seu cost. 

Centre d'interpretació 
d' art Rupestre 
El 2010 ha acabat carregat de noticies positives i un 
augment espectacular de visitants al nostre conjunt 
rupestre i el seu Centre d'lnterpretació. 
Tot i que els resultats estaran en breu, aquest a es
tat l'any en que s'han pres les mostres per a les da
tacions absolutes de les nostres pintures rupestres, 
mitjan~ant metodes no destructius i que suposaran 
una referencia a nivell mundial. Aquests treballs els 
du a terme el prestigiós IPHES de la URV dirigit pel 
Doctor Ramon Viñas. Mai s'havien aplicat aquests 
metodes no agressius per a coneixer l'antiguitat 
d'aquest patrimoni . 

Per una altra banda, el passat mes de juliol va aca
bar la 1ª fase de restauració i neteja de l'abric 4 i 
la diagnosi de conservació de diversos abrics pin
tats. Recordem que aixo forma part de l'anomenat 
"Conveni Caixes" on la Fundació La Caixa inverteix 
en la conservació i la difusió del Patrimoni Mundial 
a Catalunya. Durant aquest 2011 es dura a terme 
la segona fase deis treballs, orientats a donar una 

majar projecció tant científica com cultural al nostre 
jaciment. 

1 ja per acabar, destacar !'espectacular augment de 
visitants al jaciment, passant de 2.600 visitants l'any 
2009, als més de 4.000 del 2010. Aquests resultats 
són fruit de la feina feta aquests últims anys i pel fet 
que es consolida la desestacionalització de les visites 
guiades i els sectors de públic. Les escoles del territo
ri han continuat gaudint i aprenent gracies als packs 
didactics que oferim. Aquest any la novetat ha estat 
el taller de pintura. 

Augment general del turisme cultural i familiar, so
bretot del catala . Pero sobretot augment de reser
ves de grups específics i del turisme japones que va 
comen~ar a finals del 2009. Han estat 819 els turistes 
nipons que s'han apropat al nostre patrimoni i que, 
a banda de emportar-se el record de la visita, tam
bé s'han emportat l'oli del territori com a un tresor 

preuat. 

Nou ermita, una nova etapa. 
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Desarticulats dos grups 
especialitzats en robatoris al 

• camp 1 en comer~os 
Els mossos d'esquadra han detingut sis persones com 
a presumptes autors de robatoris amb for~a a em
preses i establiments del sud de Tarragona i del nord 
de Castelló (la Senia, Godall, Ulldecona, Alcanar, Pe
níscola, Benicarló i Vinares). 

Els detinguts actuaven de forma organitzada i el 
seu 'modus operandi' consistía en buscar l'objectiu, 
observar-lo durant uns dies i agrupar-se per cometre 
el delicte. La banda assaltava els establiments mit
jan~ant l'anomenat metode del 'butró', que consis
teix en entrar a l'edifici contigu al qual es vol robar i 
fer un forat per accedir a aquest. Una vegada acon
seguien el botí el traslladaven a una zona apartada 
on l'amagaven fins que, passats uns dies, l'anaven a 
buscar per repartir-se'! entre ells o vendre'I. Els de
tinguts han passat a disposició judicial on s'ha decre-

tat ,el seu ingrés provisional a presó. La investigació 
pero continua oberta. 

D'altra banda, agents de la Policia de la Generalitat, 
Mossos d'Esquadra en col·laboració amb la Policia Lo
cal d'Ulldecona van detenir també recentment dos 
veTns de Vinares perla comissió de diversos robatoris 
amb for~a a casetes de camp i magatzems agrícoles 
del Montsia. 

En la seva detenció se'ls va decomissar 15 bateries, 
cable de coure, carregador de batería i nombroses 
eines presumptament utilitzades per robar els objec
tes. A data d'avui s'ha pogut provar que aquestes dos 
persones han comés quatre robatoris amb for~a. Vuit 
bateries seran tornades als seus legítims propietaris 
mentre continuen les investigacions per esbrinar la 
procedencia de la resta d'objectes recuperats. 

Brigada Municipal 
Activitats socials i culturals 
A l'Ermita de la Pietat el dia del voluntariat, col·laborant amb l'organització i a l'acabament, netejant les 
paelles entre altres coses ... (Foto 1 i 2) 

Zones lúdiques 
Realització de la 1ª fase del skatepark al Passeig de la Via. (Foto 3) 

L'Ermita de la Pietat va acabar l'any amb un nou er
mita. El passat novembre comen~ava el seu nou repte 
al capdavant de l'edifici més estimat del poble el Jor
di Castell Puñet, amb la intenció i les ganes de fer de 
l'Ermita, encara més si es pot, un lloc agradable i on 
ens vingui de gust a la gent del poble anar-hi a gaudir 

d'un dia en amics i família. Nous aires i noves iniciati
ves s'estan comen~a nt a portar a terme pel nostre nou 
company. De moment l'Alberg de l'Ermita comen~a 
l'any amb diferents grups que s'hi allotjaran i gaudiran 
de la tranquil·litat i del bon acolliment que un paratge 
com el nostre ofereix al visitant. Benvingut, Jordi! 

~~~~~~~~~-¡-~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ 
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Camins 
Neteja de la sequia "La Foia" (Foto 4) 

Escombraries 
Recollint escombraries que algú ha deixat just davant 
de la deixalleria! 1 perque no esperar-se a que obri la 
deixalleria? (Foto 5) 
Recollint envasas de productes fitosanitaris que deixen 
a l'omplir les cubes d'aigua. Recordem que és obli
gatori portar els envasas a la cooperativa per els seu 
reciclatge. (Foto 6) 

Manteniment i senyalització al poble 
Restauració deis bancs a la Pla<;a Sales i Ferré i a 
l'Avinguda Generalitat. (Foto 7) 
Sanejament de voreres al carrer Vicent Auba. (Foto 8) 
Rectificació d'una rampa a !'entrada del mercat 
municipal. (Foto 9) 

., 
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Manteniment i senyalització al poble 
Reposició de pilones i sanejament deis carrers. (Foto 10 i 11) 
Realització d'un paviment nou amb formigó estampat a la 
zona central deis claustres de l'Ajuntament. (Foto 12) 
Reformes i pintura al cementiri d'Ulldecona (Foto 13, 14, 15) 
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XXI PARC INFANTIL DE 
NADAL 2010 
El 21 e Pare de Nadal d'Ulldecona va obrir les seves portes 
el dimecres dia 22 de desembre a les 17h i va tancar el 
dijous día 30 de desembre a les 20h de la tarda. 

L'horari de funcionament del Pare ha estat des del 
mateix día 22 de desembre vam obrir a les 17h i es va 
tancar a les 20, el 24 de desembre de 16h a 19h, i tots 
els altres dies 23,27,28,29,30 es va obrir de 16h a 20h. 

La tematica del Pare d'aquest any ha estat l'Epoca 
medieval i per tan tots els tallers que s'han desenvo
lupat han estat sobre aquesta tematica. Als tallers 
es realitzaven manualitats amb base deis diferents 
oficis que hi havia en l'epoca: armer, vidrier, fuster, 
joier ... i per tan tota la decoració del Pare estava re
lacionat amb el tema medieval. 

Al Casal Jove , s'hi han realitzat activitats per a ma
jors de 12 anys. Pensant que les activitats progra
mades al Pavelló i a la carpa són més infantils, hem 
habilitat el Casal Jove per als joves augmentant així 
la infraestructura del Pare Infant il de Nadal. 

El Pare de Nadal ha estat un exit, hem comptab ilit
zat l'entrada de gairebé 316 infants i joves per dia 
(281 al Pavelló i 35 al Casal Jove) amb un augment 
d'un 10% en l'entrada de l'any passat. 

A més a més , l'Ajuntament posa a disposició deis 
ve"ines deis barris un autobús que trasllada als nens 
des del barri fins al Pare a primera hora de la tarda 

i els retorna en tancar el Pare. En aquest autobús 
ha viatjat una monitora de lleure infantil, que ha 
acompanyat als nens/es al llarg del recorregut. 

Aquest servei ha estat utilitzat per un total de 154 
nens i nenes deis barris(Els valentins, Barrí Castell, 
Sant Joan del Pas i els Rajolars), és a dir, aproxima
dament uns 22 nens/es diaris. 

Pel que fa a les activitats totes han funcionat correc
tament, han tingut algunes més d'exit que d'altres 
pero totes han tingut la seva acceptació. Les acti
vitats més demandades han estat el Forn de Pa , la 
Tirolina, la Zona de videojocs, Torn de Fang, el Ma
quillatge i el Caga Tio Gegant. 

També hem pogut observar un gran augment en les 
zones destinades als més petits com són la zona de 
psicomotricitat i el circuit d'habilitats, molt utilitza
da pels nens de O a 3 anys. 

Destacar el IV Concurs Recicla, pensa i fes tu!! , amb 
una gran participació mes de 100 xiquet i xiquetes 
(Esta ria bé de cara a la propera edició del Pare tindre 
un petit detall pera tots els participants, apart deis 
primers classificats escollits.) 

També volem donar un agra"iment molt gran a tots 
els voluntaris i col. laboradors que han fet possible 
que un any més el Pare Infantil de Nadal, hagi estat 
possible. Moltes gracies i fins l'any vinent! ! ! ! 
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Un nou Projecte de I' Area de 
Joventut per a incentivar el 
comerc local • 
L'Ajuntament d'Ulldecona impulsa un nou projecte 
per a fomentar que els joves consumeixen produc
tes deis comerc;os de la vila i així beneficiar-se de les 
ofertes i promocions que aquests ofereixen. 

Aquesta iniciativa esta inclosa al Pla Local de Joven
tut 2007 - 2011 i te com a principal objectiu fidelit
zar al sector més jove de la població als productes i 
serveis del comer\ local. 

El projecte, que ja s'ha iniciat amb el treball conjunt 
amb la Unió de Comer\ d'Ulldecona, tindra com a 
primera fase la edició d'una petita guia per a do-

nar a coneixer totes les ofertes i promocions del co
mer\ local, i per un altra banda, s'emetran carnets 
de fidelització que permetran als joves, d'entre 15 
a 35 anys, beneficiar-se d'aquestes promocions. La 
divulgació d'aquesta actuació també sera present a 
internet per tal de poder arribar a més gent. 

Els carnets de fidelització es podran demanar als ma
teixos comer\OS adherits, aquests, decidiran quines són 
les seves ofertes i promodons amb total flexibilitat. 

Es preveu que la iniciativa es posi en fundonament 
aquest primer trimestre de l'any. 

Xerrada 11Experiencies a Mocam-
bic'' Cilrreg de Juan Sevillá a 
El divendres 26 de Novembre a les 21 h al Casal Jove També ens va apropar a la nova aventura que co-

es va realitzar una Xerrada anomenada "Experien- men\ara en breu a Angola on s'esta construint la 

cíes a Mo\ambic" a carrec de Juan Sevilla.En aquesta segona fase d'una escola , a on ell sera la persona 

xerrada a Juan Sevilla ens va explicar la seva expe- encarregada de posar-la en funcionament. 

rienda a Mo\ambic i el seu projecte que ha realit- Grades Sevilla per explicar-nos la teva experiencia i 

zat amb diversos equips de futbol i amb una ONG. sort en aquesta nova aventura!!! 

Infancia i Joventut 33 

Consultes 201 O al Punt 
d'lnformació Juvenil 
Durant aquest 2010 al Punt d' lnformació Juvenil 
hem rebut 423 demandes d'informadó de les quals 
les tamatiques més sol.licitades han estat: la forma
ció no reglada(cursos de lleure, catala, informati
ca, .. ) juntament amb les demandes d'habitatge, 
més concretament l'Ajuda al lloguer. 

També un altre aspecte ha destacar ha estat la quan
titat de consultes rebudes per les xarxes socials com 
sóncorreu electrónic, facebook, Twitter ,per tan po
dem observar una manera diferent de consulta per 
part deis joves, que a partir d'ara t indrem en comp
te en la recollida de les dades. 

Un altra dada a tenir en compte ha estat les consul-

GENER 40 10 4 2 20 

FEBRER 25 3 5 

MAR~ 35 3 3 15 10 

ABRIL 57 2 5 25 

MAIG 33 3 10 16 

JUNY 25 2 5 15 

JULIOL 30 3 3 13 

AGOST 7 2 3 

SETEMBRE 25 5 3 5 15 

OCTUBRE 30 3 2 10 15 

NOVEMBRE 25 5 5 5 15 

DESEMBRE 20 2 7 5 8 
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tes de treba ll, ja que amb el projecte Fórum Loca l 

del Coneixement treballem penjant a la w eb www. 

for¡..imlocal.cat ofertes de feina que ens arriben de 

diferents llocs: SOC, Oficina Jove del Montsia, em

preses de treball temporal i d 'altres llocs. 

Per tan només recordar-vos que per qualsevol con

sulta el Punt d 'lnformació Juvenil esta situat al Ca
sal Jove (Poliesportiu) i l'horari d'atenció és de 9h a 

13h, de 16h a 16:45 i de 19:30 a 20h de dilluns a di

vendres. Pera més informació truque u al 977573348 

o envieu un correu a: 

pijulldecona@ulldecona.cat 
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1 Sa FIRA DE NADAL 1 REIS 
Un total de 27 expositors a la Pla~a de l'Església 

Els dies 5 i 6 de desembre, 11 expositors locals i 6 
de no locals van formar part de la 1 Sa edició de la 
Fira de Nada! i Reis del municipi. Amb la intenció 
de posar ben a l'abast tots els productes requerits 
en les festes nadalenques, i també la d'afavorir en 
crear l'ambient tan magic que és propi d'aquestes 
dates, es van col·locar a la Pla~a de l'Església, i a part 

del Carrer Major, paradetes on es venien ornaments 
nadalencs, plantes de nadal, torrons, titelles, fruites 
i verdures, productes ecologics, embotits, bijuteria i 
altres articles de regal. A més, l'Associació l'Espígol 
va impartir els següents tallers pera nens: Espelmes 
de cera d'abella; Decoracions de nada! i Dibuix amb 
ceres d'abella. D'altra banda, també hi va haver 
mostra d'artesans a la Casa de Cultura. 
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Banda de Música d'Ulldecona 
L'any 201 O ja és historia. Durant aquest any la Banda ha celebrat 140 anys d'existencia. Han estat molts els 
actes i concerts i molta la gent que ha celebrat amb nosaltres l'efemeride. Ha estat un any intens tant per 
als músics com peral director, la Junta i tetes les persones i entitats que ens han ajudat. Des d'aquí volem 
agrair la col ·laboració a tothom. 

També volem agrair la col·laboració de l'Ajuntament d'Ulldecona en tots els actes i en especial als membres 
de la brigada, que treballen pera que tot estigui a punt per als concerts. 

Concert de cloenda del 140 aniversari 
El passat 20 de novembre es va celebrar al teatre 
Orfeó el concert de cloenda deis actes del 140 ani
versari. Aprofitant la festivitat de Santa Cecilia, al 
tradicional concert ofert per la Banda es van sumar 
membres de la coral Joventuts Unides de La Sénia i 
els nostres amics de l'Orfeó Ulldeconenc. L'objectiu 
era tancar els actes tots junts amb un concert dife
rent al que la Banda ens te acostumats. A la primera 
part del concert la Banda, sota la direcció de Joan 

Nadal Girona, va interpretar J.A.l.M pasdoble de 

José Rafael Pascual-Vilaplana, A un oasi (De la Suite 

Oriental) de Ramon Ferré Bartral, Centenari Musical 

de Ramon Garcia Soler i Ceremonial de Ferrer Ferran 

1 a la segona part, amb la participació de les corals 

es va interpretar Sanctus (Missa Brevis) de Jacob de 

Haan i es va tancar el concert interpretant l'Himne 

d'Ulldecona de Miquel Querol. 

Concert de l'Escola Municipal de Música 
Els alumnes de l'Escola Municipal de Música van ser 
els protagonistes del concert del dia 18 de desembre 
a teatre orfeó. 

La Coral Sensibilització, dirigida per Raquel Subirats 
va interpretar Quan neva i Els Reís d'Orient, tradicio
nals catalanes. 
La Coral d'lniciació, dirigida per lolanda Escudero va 
interpretar El noi de la Mare i Toquem les pandere
tes, tradicionals catalanes. 
Les dues corals conjuntes, dirigides per lolanda Escu
dero van interpretar A la llum del fanalet i Fem Música. 
La Banda d'lniciació dirigida per Cristina Esteve va 
interpretar Aristótil, Lo Rellotge i Pe~a Medieval 1 

de Lluis Fibla. 

El cuartet de Tubes van interpretar Quartet de Dimi
tri lonel i Yesterday de The Beatles. 
La Banda Infantil, dirigida per Andreu Roig va inter
pretar A Little Suite de Bruno Herff, A Shaker Gift 
Song de Frank Ticheli i A Haydn Classic de Joseph 
Haydn arranjada per James Swearingen. 

A la mitja partes van lliurar els diplomes als alumnes 
de l'escola i els instrument als alumnes que comen
cen els seus estudis. 
Va tancar el concert la Banda Juvenil que sota la di
recció de Josep Verge van interpretar Music From 
The lncredibles arranjament de Jay Bocook, Enter 
Sandman de Metallica i arranjament de Laura Roig i 
Pirates Of The Caribbean arranjament de John Wasson. 
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Actes en honor a Santa Cecilia 
El dissabte 27 de novembre, la Banda, en cercavila 
pels carrers del Poble, va acompanyar la imatge de 
la patrona des de la casa de la majorala Begonya Ar
naiz fins a l'església Parroquial de Sant Lluc on es va 
celebrar la missa solemne en honor a Santa Cecilia. 
Acabada la missa, la Banda va traslladar la imatge 
fins a la casa de la Majorala 201 1 Irene Estellé Poy. 
La festa va acabar amb un refrigeri ofert per la Ma
jorala 2010 al local d'assaig. 

Concert del director convidat 
Aquest any, la Banda inicia una nova activitat. Es 
tracta de convidar un director d'una altra banda per 
tal que dirigeixi un concert, amb l'objectiu que sigui 
una activitat enriquidora tant per al músic com per 
al públic en general. Aquest any hem comen~at con
vidant al director de la Lira Ampostina Octavi Ruiz 
i Gisbert. 

El concert del dia 8 de gener, fruit d'un intens treball 
deis músics i d'Octavi durant les vacances de Nadal, 
va constar de dos part: 

A la primera, dirigida pel direct or t itular Joan Nadal, 
la banda va interpretar Teatre Montecarlo, pasdoble 
d ' Aurelio Pérez Perelló, Pepita Greus, pasdoble de 
Pascua l Pérez Choví, Yakka, pasdoble de José Rafael 
Pascual-Vi laplana i El baile de Luís Alonso, (interme
di) de Gerónimo Giménez. 

A la segona part, i dirigits per Octavi Ru iz i Gisbert, la 
Banda va interpretar El meu iaio pasdoble de Ferrer 
Ferran, Vasa de José Suñer Oriola, Otel·lo d'Alfred 
Reed i Saxsw ingers de Smith. 

Agra·im sincerament la col· laboració d 'Octavi Ruiz 
Gisbert i les facilitats donades per la Lira Ampostina . 
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... Biblioteca 2 .O .............. .. .......... ... ..... .. .......... .. ............. .. .. .......... .... .. ... .. .......... ..... .. .. .. .. 
http://www.ulldecona.cat/seccio/biblioteca 

YouiD 
f lickr 

http://www.youtube.com/watch?v=b1aLQd7BSho 

ht tp://www.flickr.com/photos/bibl iotecaulldecona 

blip.tv 
http://www.blip.tv/f ile/2161849 

http://bibliotecaulldecona.blogspot.com 

., ......... ............. 

Go 1gle calendar 
http://www.google.com/calendar/embed?src= 
bib lioteca%40ulldecona.cat&ctz=Europe/Madrid 
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Entrega de Premis Superlectors 
22 de gener de 2011 

Sonia Aguila Martinez 
Estel·la Calvo Bastida 
Martí Camara Tallada 
Khadidja Djemmah Lamroui 
Sabrina Djemmah Lamroui 
Anna Fibla Hernández 
Inés Gambin González 
Víctor Maresma Pasalamar 
Abril Martinez Cabus 
Alba Moreno Bel 
Joana Pineda Bort 
Sara Sans Arasa 
Maria Torciera Orts 

MOLTES FELICITATS! ! 

J_ 

Activitats realitzades Taller de 
Manda les 
El dia 24 de novembre de 2010 vam fer el taller de mandales. Van venir 
un total de 13 xiquets/es als quals se'ls va posar musica de ioga, se'ls 
va fer una mica de relaxació i finalment van pintar les mandales. Van 
sortir molt contents. A la biblioteca tenim els següents !libres sobre 
manda les: 

• Zaragüeta, Gemma. Dóna color a la fantasia : mandales magics 
• Pré, Marie. Mandales pera la quitxalla : una nova eina pedagógica 
•Autor Wuillemet, Sascha. Manda las de la vida y de la naturaleza : 

[SO modelos para pintar inspirados en imágenes de nuestro entorno] 
• Pintando los Mandala 

Mandala pintada per Sabrina Djemmah 

Cultura 39 

Manuel Sales i Ferré 
(Ulldecona 1843, Vinaros 191 O) 
Manuel Sales i Ferré va naixer a Ulldecona el 1843 
i va morir el 10 de desembre de 1910 a Vinares. La 
seva vida transcorreria basicament fora d'Ulldecona, 
encara que ell va sentir-se sempre lligat a la vila que 
el va veure naixer. 

Repassant a grans trets la seva formació ens trobem 
que, després d'estudiar nou anys al Seminari Diocesa 
a Tortosa, abandona la carrera eclesiastica. Com a 
conseqüencia el seu pare el va fer anar a treballar 
al camp amb els seus ger
mans. Manuel Sales es va 
adonar que li interessava 
el mon intel·lectual, amb 
!'aquiescencia del seu pare, 
el 1864 marxa a estudiar 
batxillerat en arts a Caste
lló. Posteriorment aconse
gueix el títol de batxiller en 
Filosofia i Lletres a Valencia 
per a passar després a Ma
drid on va fer la !licenciatu
ra i el doctorat en Filosofia 
i Lletres el 1871. Després 
d'obtindre, també, la !li
cenciatura en Dret. Fins al 
1874 fou Professor Auxiliar 
de Metafísica i Historia Uni
versal a la Universitat de 
Madrid. 

El 1974 es nombrat Cate
dratic de Geografia His
tórica de la Universitat de Sevilla i marxa a Sevilla 
on porta una vida intel·lectualment molt activa i el 
1887 funda l'Ateneo y Sociedad de Excursiones del 
qual fou el primer president. El 1889, escriu els seu 
primer volum sobre sociologia: Estudios de Sociolo
gía, obra que, per ella mateixa, el consagra ja com el 
primer socioleg d'Espanya. 

El 1899 es nombrat "Catedrático de Sociología", 
catedra que es va crear en la "Centra l de Fi losofía 
i Letras" de Madrid, es convertí, així, en el primer 
Catedratic de Sociologia d'Espanya i, des de Sevil la, 
se'n torna a viure a Madrid. 

L'obra i l'activitat de Sales i Ferré es prolífica i hi 
trobem !libres i cicles de conferencies tant sobre 
sociologia teórica com sobre la sociologia practica, 
historia, etc. De la seva obra en destaquen, per la 
seva rellevancia, Estudios de Sociología (1889), Tra
tado de Sociología (1894), i dos volums més els anys 

1895 i 1897. Aquests quatre volums de Sociologia 
constitueixen la primera obra sociológica espanyo
la de creació doctrinal i sistematització (Dr. Manuel 
Núñez Encabo, Catedrático de la Universidad Com
plutense de Madrid). 

Hem intentat relatar els fets importants, encara que 
no tots, que van marcant la vida de Manuel Sa les i 
Ferré. En quant a les fites intel·lectuals aconsegui
des, no és aquest el lloc per a fer una descripció 

complerta del seu contingut i 
significat o de la seva impor
tancia dintre de "l'entrada 
en la modernitat intel·lectual 
d'Espanya". 

D. Manuel Sales i Ferré ha es
tat el gran oblidat i descone
gut, no només per a Espanya, 
que tant li deu des d'un punt 
de vista del saber i l'avarn; de 
la sociologia en relació a Eu
ropa, essent considerat Sales 
i Ferré com un del sociolegs 
homologable als millors 
d'Europa, sinó que el valor 
intel·lectual de la seva obra 
també es poc conegut al seu 
poble, Ul ldecona. 

Aquest darrer motiu va fer que 
aquest any passat, que es com
plí el primer centenari de la 
seva mort, es constituís un grup 

de treball, integrat per l'Ajuntament d'Ulldecona, el 
Centre d'Estudis d'Ulldecona i l'lnstitut Manuel Sales i 
Ferré, amb l'objectiu de formar un comité organitza
dor deis diferents actes que permetran commemorar 
aquest primer centenari; tots ells amb l'objectiu de 
popularitzar la seva figura i la seva obra, a més de re
tre l'obligat homenatge a l'il·lustre fill predilecte de 
la vila. 

La primera activitat portada a terme va ser el dia 
10 de desembre de 2010; es va aprofitar la data 
del centenari de la mort de Sales i Ferré per a de
clarar oficialment obert l'any dedicat a la seva me
moria. En un acte a la Casa de Cultura presidit per 
l'Ajuntament d'Ul ldecona, acompanyat pel Cen
tre d'Estudis d'Ulldecona i l'lnstitut, s'anunciaren 
alguns deis actes que es portarien a terme durant 
aquest any. Per concretar més el CEU va anunciar 
dos articles a la seva revista Rarls els quals parlarien i-. 
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sobre Sales i Ferré des d'optiques diferents: una do
nant la visió des del vessant familiar, i l'altra des del 
punt de vista científic sobre el pensament i l'obra 
intel ·lectual del personatge, a més d'una confe
rencia dictada pel Dr. Salvador Giner, president de 
l'lnstitut d'Estudis Catalans. 

L'lnstitut al llarg del curs academic actual organit
zara diferents activitats amb l'alumnat per tal de 
donar a coneixer la persona que dóna nom al seu 
institut. Seran activitats de caire academic dinamit
zades pels diferents departaments i que posterior-

ment seran exposades perqué la gent del poble les 
pugui veure. 

Un deis acords presos pel grup iniciador és convidar 
a tots aquells familiars de Sales i Ferré que vulguin 
col·laborar amb el comité organitzador, que es po
sen en contacte amb nosaltres, així com esperem que 
també ho facin algunes de les entitats d'Ulldecona a 
les quuals des d'aquí convidem. 

Grup de treball 
Ulldecona, 25 de gener de 2011 

Associació Jubilats i Pensionistes 
Com ja és costum, els dia 31 de desembre al Casal de 
jubilats i pensionistes d'Ulldecona vam celebrar la 
nit de Cap d'any amb un extraordinari sopar i pos

teriorment ball amb el duo Harmony. La vetllada va 
estar molt animada, un cop van tocar les dotze cam
panades, ho vam celebrar amb cotilló, cava i ra·im i 

desitjant a tothom un feli<; any nou ple d'amor, ale
gria i sobretot, molta salut. 1 per últim, volem invi

tar a tothom a que s'uneixi a les nostres testes, als 
balls que realitzem cada diumenge i a les activitats 
que ofereix el Casal, vine i gaudeix, ja que treba

llem pensant sempre en el soci. 
Atentament 

La Junta del Casal 

Hem passat unes testes de Nada! amb molta felici
tat, salut i pau. Al Casal de Jubilats i pensionistes 
d'Ulldecona i Barris, el día de reís vam tenir una 
agradable sorpresa; mentre que tothom estava ba
llant, ens va arribar una visita inesperada, els Reís 
Mags. Entre salutacions i aplaudiments deis assis
tents, ens van explicar que havien vingut al nostre 
casal pera proclamar un reí i una reina, es va fer per 
sorteig i els nostres reís foren: la reina, la Sra. Carmi
na Elies i el reí el Sr. Lázaro. A continuació adjuntem 
la fotografía deis nostres reís. 

Atentament 
Casal de Jubilats i Pensionistes 
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Orfeó Ulldeconenc 
L'Orfeó ulldeconenc, continuant ambles variades acti
vitats culturals i musicals que ha portat a terme des de 
finals de l'estiu fins a !'Octubre del 201 O, i de les que 
es dóna puntual compte a la revista "Ulldecona", per 
a coneixement de socis i afeccionats en general. 

Després d'una bona preparació amb quantitat 
d'assaigs, pera celebrar-la com tots els anys, va tenir 
lloc al Teatre Municipal "Orfeó Montsia", la XXVII 
Trobada de Corals de la Tardor el dissabte día 16 
d'Octubre a les 20 hores. 

A la mateixa hi van participar la Coral "Amparo Llaó" 
de !'Ampolla (Baix Ebre), sota la direcció de Maite Ga
llimó, la Coral I"' Amarant" de Bigues i Riel Is (Valles 
Oriental) sota la direcció de Ariel Seras, i l'Orfeó ull
deconenc sota la batuta de Dolors Sanjuán. 

Cada Coral va interpretar quatre peces del més se
lecte del seu repertori, que va entusiasmar al nom
brós públic que ens va acompanyar a la vetllada i 
que ens premia amb grans aplaudiments. 

Al final totes les Corals juntes van cantar tres canc;ons 
dirigides cadascuna per un director i acabant com és 
costum amb el "Canta la Senyera" dirigida per Do
lors Sanjuán. 

Una vegada acabat el Concert vam oferir a tots els 
membres de les Corals i parelles un extens assortit 
de viandes sa lades, dolc;os i begudes, com a sopar 

fred al local deis Jubilats i Pensionistes que va fer les 
delícies de tothom. 

El diumenge día 24 d'Octubre vam assistir invitats al 
Concert "Coral de la tardor" perla Coral l"'Amarant" 
de Sigues i Riells. 

El Concert va tenir lloc a les 18 hores a la Parroquia 
de Sant Pere i Sant Pau de Bigues amb la participa
ció nombrosa de cinc Corals: I"' Amarant" de Bigues, 
director: Ariel Seras, "Orfeó ulldeconenc", directo
ra: Dolors Sanjuán, Coral "Mare de Déu del Turó" de 
Monteada i Reixach, Coral "Nou Món del Guinardó" 
de Barcelona i director de les dues Corals: Antoni 
Trigueros, Cor "Sant Martí" de Viladecavalls, direc
tora: Fatima Miró i Coral "Americantus" de La Garri
ga, directora: Gabriela Zabala. 

Sincerament hem de dir que va ser una vetllada ex
traordinaria i de gran qualitat, perla bona prepara
ció demostrada de totes les Corals, que va entusias
mar al públic que omplia a vessar la Parroquia de 
Sant Pere i Sant Pau. 

Com anecdota dir que vam fer el viatge amb au
tobús i que va estar molt ben organitzat perque al 
marxar pel matí, vam fer una magnífica excursió or
ganitzada, prop de Bigues a unes grutes molt famo
ses i cascades d'aigua que es diuen "Sant Miquel del 
Fai", després dinar a un conegut restaurant fins a 
l'hora del Concert. 1' 

, 1 
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Al final del Concert i a unes carpes van oferir un pe

tit apat de comiat per a tots, i al que nosaltres per 

la pressa de la conducció de l'autobús no vam poder 

assistir per poder arribar a una hora prudent a casa. 

També el divendres dia 29 d'Octubre ens vam des

plac;ar a Camarles (Baix Ebre) per assistir al seu Con

cert de tardor, que vam oferir juntament amb l'Orfeó 

Tortosí, dirigit per Andreu Ferré, la Coral "Sant Jau

me Apóstol" de Camarles, dirigida per Joan Ernest 

Redó i el nostre Orfeó dirigit per Dolors. 

Com és habitual cadascuna de les Corals va oferir el 

millor del seu repertori, al nombrós públic assistent 

en el magnífic marc del Casal Municipal. 

Al final vam cantar les tres Corals al hora, unes peces 
dirigides pels diferents directors resultant una bri
llant vetllada musical. 
Després ens van obsequiar amb un refrigeri de vian
des diverses molt ben acollit per tothom. 

Amb aquesta última actuació, donem avui per aca
bat el resum d'activitats d'aquest mes d'Octubre, en
coratjant a tots els que vulguin venir a cantar, que 
seran ben rebuts i a més que ens ho passem molt bé. 

Finalment com sempre, agra'int a tots els que escol
ten els nostres concerts perque la seva presencia ens 
dóna forc;a per continuar. Moltes gracies. 

LA JUNTA DIRECTIVA 

1 se Aniversari de la Fundació vJ~, 
XARXA (1995-2010) ~~J!_ 
El dies 13 i 14 de novembre es va celebrar a Mollerussa Facebook clicant Dissabtes de Teatre l)_~A\f.4W~ 
el 15e aniversari de la Fundació Xarxa d'espectacles. 

Per celebrar aquest 15e aniversari, la Fundació ha 
cregut que el més important era retre un homenat
ge als voluntaris que durant tots aquests anys han 
treballat amb il ·lusió i vocació per tirar endavant els 
objectius. 

El programa va comenc;ar al teatre L'Amistat amb 
l'acte inaugural presentat per Tomas Molina, recol
zat per la música en directe de Pep López. Un reco
neixement i agra'iment al voluntariat i a les perso
nes vinculades a la Xarxa, 
artistes, entitats, ajun
taments i institucions. El 
grup Xarxa Ulldecona i el 
regidor de Cultura, Enri
que Edo, en representa
ció de l'Ajuntament vam 
assistir als actes. Amb el 
documental 15 anys en 15 
minuts, es va fer un repas 
historie que la Fundació 
va preparar per celebrar 
l'efemeride. 

Diumenge 14, la Gran Gala 
amb la participació de 33 
companyies presencials i 
37 virtuals. 1 una participa
ció multitudinaria. 

Podeu veure les fotos a 

http://www.facebook.com/album. W ~ 
php?aid=93452&id=1516761428#!/photos. 

php?id=1516761428 

A la propera Mostra d'lgualada es presentara un llibre 
commemoratiu al que hi participen Vicenc; Villatoro, 
Salvador Cardús, Manuel Molins, Josep M. Terricabras 
i altres persones vinculades a Xarxa. El volum exposara 
una panoramica de l'evolució de la Fundació, des de la 
seva constitució. 

Xarxa Ulldecona- Ull de Teatre, Grup Escenic 
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'La Passió es el referente de Ulldecona' 
PORJ.JOAQUIM BU_J ___ _ 

El Patronat de La Passió 
vuelve a presentar Els Pasto
rets, <qué novedades hay? 
Está la adaptación de cancio
nes tradicionales, los bailes y 
las coreografías de la directora 
de la obra, Ares Piqué. 

t res: la escuela de teatro, Els 
Pastorets y La Passió. Al final 
de la temporada, los alumnos 
representan una obra. 

PERFIL 1 Jeroni Castell, propietario y chef del 
restaurante Les Moles, es también el presiden
te del Patronat de la Passió de Ulldecona des
de hace un año, aunque lleva cuatro décadas 

en la entidad. Afronta su última temporada in
terpretando el papel de Jesús, tras 17 años; an· 
tes fue Judas. Su padre fue el primer actor que 
representó la figura de Cristo. 

Por lo tanto, la joven directo
ra Ares Piqué sigue dándole 

.. un aire distinto al clásico de 
Folch i Torres ... 
Sí, el año pasa<,loya hubo un 
primer intento de integrar la 
obra en la actualidad, y ahora 
ya va un poco más allá con la 
entrada de la televisión en es
cena. Se refuerza el género 
musical, con temas de rumba y 
una referencia a Lady Gaga. 

<Esto es posible gracias a la 
Escala de Teatre del Patronat? 
En la escuela se trabaja el as
pecto interpretativo para dar
les otros perfiles a los nuevos 

, personajes. 

<Hay, pues, una estrecha rela
ción entre Els Pastorets y La 
Passió? 
Así es. Los que hacen de 'pasto
rcts' constituyen la gente jo
ven del cuadro escénico de La 
Passió. Els Pastorets tienen a 
su disposición los medios téc
nicos del Patronat. Es una re
presentación en crecimiento. 

Ya han presentado el innova
dor cartel de La Passió para 
la temporada zou , <qué men
saje buscan transmitir? 

CCuántos alumnos tiene? 
Contamos con unos 40 alum
nos de entre sy 18 años, repar
tidos en dos cursos: uno de ini
ciación y otro de perfecciona-

La puesta al día de la obra, con 
una apuesta potente, a partir 
del lema Torna la Passió. El car
tel nos muestra a Jesús en una 
estación de tren con dos male
tas. Según su autora, Núria 
Itarte, Jesús representa a to
dos los personajes de La Pas
sió, la estación es un lugar que 
sirve para desmitificar el tex
to, y las dos maletas serían el 
equipaje de estas décadas de 
experiencia y las novedades. 

t Jeroni Castell,junto al nuevo cartel de La Passió, en el Teatre Orfeó d'Ulldecona. roro JOANREVILLAS 

.? • miento. 
<Hacia dónde camina este 
nuevo proyecto? 
La Passió d'Ulldecona es el es
pectáculo más importante de 
las Terres de l'Ebre y el Sénia 
por la cantidad de público que 
arrastra y los años que lleva. 

Queremos enriquecer la repre
sentación y hacerla más gran
de, el camino es crear una gran 
producción. 

Jugamos en una segunda divi
sión debido a la proximidad ile 
estos municipios con Barcelo
na. Ahora bien, quizás no se ha 
apostado lo suficiente desde 
Ulldecona y no nos acabamos 
de creer la importancia de lo 
que hacemos. 

Pues visto desde fuera no lo 
parece ... 
La Passió es el referente turís
tico de Ulldecona, es la marca 
con laque se identifica el mu· 
nicipio tanto en Catalunya co
mo en Valencia. Esto nos per
mite llenar el teatro. 

<Cuál es el objetivo últ imo de 
esta educación? 
Es formar futuros actores para 
La Passió. Los pasos serían 

<Tiene la sensación de que 
O lesa y Esparraguera eclip
san la Passió d'Ulldecona? 

····· ···· ······························ ·················································· ········ ································ ············· ···•·················································································· ·················· ··· 

Els Pastorets d'Ulldecona omplen 
el teatre el día de I' estrena 
L'obra dirigida per Ares Piqué ha rebut més 
de quatre-cents espectadors i el Patronat 
espera superar l'exit de la temporada 2009 

L'aventura deis Pastorets d'Ulldecona s' inicia en una 
peculiar masía en que els seus protagonistes es que
den adormits mentre miren per televisió la pel·lícula 
"L'adveniment de l'infant Jesús". Aquest, entre 
d'altres, és un deis aspectes de modernitat que va 
prometre la directora Ares Piqué en l'entrevista que 
li va fer el Patronat i que ha estat un deis maxims 
atractius de la nova temporada. 

L'estrena va rebre més de 400 espectadors, dada que 
el Patronat considera important tenint en compte 
que encara queden tres representacions i que no
més aquesta xifra ja constitueix un terc; del total 
d'espectadors de la temporada anterior, que va 
aplegar prop de 1.200 persones. 
Segons indica la junta del Patronat, aquesta xifra 

inicial ha trencat les expectatives inicials amb uns 

200 espectadors per sessió. En cas que en la resta 
de representacions la xifra sigue aproximada a la de 

!'estrena, la temporada 2010 seria la més vista en 

la historia deis Pastorets al municipi. L'entitat atri

bueix l'exit a l'aire jove que ha adoptat la represen

tació i que cada any va en augment. A més a més de 
l'aire modern, també hi ha hagut canvis notoris en 

l'escenografia amb nous efectes especials que han 

augmentat la qualitat de l'espectacle. 

La resta de representacions seran els d iumenges 19, 
26 de desembre i 2 degenera les 18:00 al teatre mu

n icipal d'Ulldecona. Com va dir la directora de l'obra 

en l'ú ltima ent revista: "No deixeu que us ho conten, 

veniu a veure-ho! ". 

Font: Patronat de la Passió 

Redacció: Antoni M anel Muñoz 
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Els Pastorets d'Ulldecona 
acaben la temporada 2010 
amb més de 1.400 espectadors 
L'obra dirigida per Ares Piqué supera l'exit 
deis altres anys 

Després de quatre representacions entre el mes de 
desembre i gener, més de 1.400 espectadors han pas
sat perles butaques del teatre municipal d'Ulldecona 
per gaudir deis Pastorets, segons explica el Patronat 
de La Passió. Aixó suposa un increment d'uns 200 
visitants respecte la temporada anterior que, fins la 
data, havia estat la més vista. 

Segons explica el president de l'entitat, Jeroni Cas
tel!, el caracter jove i el progrés que té anualment 

!'obra en mans de la directora Ares Piqué fa que la 
pe<;a de caracter tradicional agafe un aire més in
teressant i atractiu pera un públic més heterogeni 
que agafa des de més petits fins a més grans. 

La junta del Patronat de la Passió ha explicat que da
vant els resultats de la temporada 2010 deis Pastorets 
d'Ulldecona amb més de 1.400 espectadors, dema
naran a Piqué repetir la temporada següent com a 
directora amb l'afany de superar l'éxit d'aquest any. 

Font: Patronat de la Passió 
Redacció: Antoni Manel Muñoz Borras 

Les Mestresses de Casa 
Aquest passat febrer, les mestresses, hem cel·lebrat 
la festa de la nostra patrona, Santa Agueda. Com 
tots els anys, s'ha fet la missa a l'Església de Sant 
Lluc, a on se li han ofert les ofrenes i s'ha bene"it el 
llorer que, en acabar, s'ha repartit als assistents. Des
prés de la missa, les mestresses hem anat a berenar 
al Casal deis Jubilats i l'endema, acompanyades deis 
marits es va anar a dinar. 

Durant aquest any s'han realitzat diverses sortides 
molt interessants pera trabar-nos i gaudir d¡algun 
dia de lleure mentre coneixem costums i diferents 
formes de vida de les nostres comarques i voltants. 

Al comen<;ar l'any es va fer un viatge a Salou per tal 
de conéixer aquesta bonica ciutat costera. 

També es va fer un in
teressant viatge a la co
marca del Matarranya, 
a on vam gaudir d'una 
degustació de produc
tes típics de la zona i, 
juntament amb guía 

que ens acompanyava, vam visitar el case antic de Va
llderrobles, Fuentespalda i un museu a Penyarroya de 
Tastavins. Seguidament es va visitar Cretas i Calaceite. 

Al juny es va anar a Morella, bonica ciutat que dis
posa d'un riquíssim patrimoni cultural. Podent visi
tar els seus interessants museus, situats per diferents 
llocs de la ciutat, en diversos monuments civils, reli-

giosos i militars rehabilitats. 

Finalment, cap a finals d'any, com a viatge de pre
nadal es va anar a Tarragona, visitant el nou centre 
comercial. Es va anar a dinar al buffet de Cambrils 
amenitzant els postres amb un animat ball. 

També hem fet les trobades anuals que hi ha pro
gramades 8i que també es realitzen durant aquest 
any): El berenar i dinar de Santa Agueda, el berenar 
de la Mona a !'ermita i el taller del Menú de Nadal, 
al desembre, a on també hi ha un petit pica-pica. 

Durant l'anytambé vam contribuir, amb l'ajuntament 
i algunes entitats, a algunes de les diverses festes que 
es realitzen al poble; les Festes Majors, el concurs d'all 
i ali a Sant Lluc, la mostra gastronómica, etc. 

S'estan organitzant diverses sortides culturals per a 
aquest any, una d'elles a la ciutat de Valencia, que 
esperem que siguin del vostre gust. Ja s'anira infor
mant de les activitats. 

Finalment, informar també a la gent del poble, que 
aquest any hi ha renovació de Junta Gestora, cosa 
molt bona per a l'entitat, ja que es té que trballar 
molt i sempre va bé canviar d'aires. Esperem les vos
tres suggeréncies per tal que es facin les coses a gust 
de tots i es faci el canvi amb el mínim de molésties. 

Agra"im la col·laboració de l'Ajuntament i diverses 
entitats i de tata la gent que fa que la nostra entitat 
pugui tirar endavant. 

Mestresses de Casa 

E sports 45 

Escoles Esportives Municipals 
Les Escales Esportives Municipals, col·laboren amb 
l'organ ització de les competicions deis Jocs Espor
tius Escolars de Catalunya i amb l'aplicació del Pla 
Catala de l'Esport a l'Escola, juntament amb els cen
tres d'ensenyament escala Ramon y Caja! i l'les 
Manuel Sales i Ferré. 

Aquí teniu la informació de les activitats de les Escales 
Esportives Municipal 2010-2011. Podeu Trabar mes in
formació a la pagina web: www.ulldecona.cat (Apar
tat Esports) també al Facebook 
www.facebook.com/esportsulldecona i a la pagina 
web : www.cemontsia.cat 

Organitzat pel Consell esportiu del Montsia i la Regi
doria d'Esports de l'Ajuntament d'Ulldecona un cap 

2 

mes la Fase Comarcal del JEEC a Ulldecona , amb 46 
jugadors i jugadores que han estat acompanyats per 
un nombrós públic, un éxit esportiu i organitzatiu, 
donar les gracies a tots els monitors/res, dinamitza
dors/res i el jugadors i jugadores deis equips de ten nis 
de taula el club Joventut d'Ulldecona que tots j unts 
han participat amb les tasques deis arbitratges. Fe
licitats a tots els jugadors i jugadors i donar les gra
cies a les autoritats Locals Núria Ventura (Alcaldessa 
d'Ulldecona) i Josep Rodrigo (Regidor d'Esports i Pre
sident del Consell Esportiu del Montsia) que han fet 
el lliurament de trofeus, i com no agafar forces tots 
i totes pera la propera Fase Territoria l que també es 
dura a terme a la nostra població, el proper 9 d'abril 
de2011. 

Categoria PRBFM (P-5) Categoria PRBFM 

Categoria BFM Categoria AM 



r 
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Categoria IF Categoria IM Categoria CM 

Grup Jugadors i Jugadores Fase Comarcal de Ten nis de taula JEEC 2010-2011 

Grup d' autoritats, arbitres i organització de la Fase Comarcal Ulldecona 29-01-2011 
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111 Cursa Ulldecona 
. . h t''' . . . 1 Jª a passa ... 

Tant de patiment, tant de treball, tants nervis, tan
tes trucades, tants de viatges i tants petits moments 
especials han valgut la pena. Des de l'organització 
ens hem quedat sense paraules, no sabem com ex
pi icar el que vam viure ahir. Veure-vos a tots, cadas
cú amb el seu paper, fent possible un esdeveniment 
d'aquesta magnitud, implicant prop d'un miler de 
persones és una autentica passada. 

M'agradaria comen~ar els agra'iments pels volun
taris. Tothom és important, pero us garanteixo que 
seria impossible fer res sense aquestes prop de 80 
persones que presten el seu ajut, el seu temps i el 
seu estor~ sense esperar res a canvi. Gracies! 

Vull continuar pels patrocinadors, els que fan possi
ble aquest plus, aquest efecte multiplicador del preu 
de les inscripcions, els que ens donen els recursos 
pera que us puguem oferir cate i pastes, avitualla
ments, refrescos, samarretes, regals, premis, cervesa 
(i no poca), salsitxes, pa, ... 
Mil gracies també! 

Ara toca als corredors, des deis cracks com Remigio, 
Ragna i companyia, fins als que debutaven ahir en 
una cursa o als que prefereixen fer la marxa. Tots 

sou necessaris i sou la motivació ideal per intentar 
superar-nos cada dia. Moltes gracies també i penseu 
en natros l'any que ve! 

Em queden, i cree que no em deixo a ningú, les admi
nistracions públiques. Ens agrada molt criticar-vos, 
pero aquesta vegada també us donem les gracies. 
També feu possible actes com el d'ahir i agra'im molt 
el reconeixement de dissabte a la Nit de l'esport Lo-

cal, fem les coses perqué volem, pero uns copets a 
l'esquena de quan en quan van molt bé. Ah! i darre
ra de lo d'administracions públiques, l'agra'iment va 
especialment dirigit a les persones, polítics, tecnics, 
responsables, operaris, policia, brigada, conserges, 
etc. Moltes gracies de part nostra i perdoneu-nos si 
de quan en quan us faig o fem rabiar una miqueta; 
l'agra'iment és sincer. 

Nota de premsa de l'organització: "Avui diumenge, 
24 d'octubre de 2010, s'ha celebrat a Ulldecona la 
tercera edició de la cursa de muntanya d'Ulldecona. 
Aquesta edició, destacava per una serie de modifica
cions en el recorregut que el feien, més curt (23 km), 
amb més percentatge de t rams de senders i molt ra
pid. A les 9 en punt del matí, i amb una temperatura i-. 
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ideal pera córrer, s' iniciava la cursa tant en categoria masculina com femenina. Com no podia ser d'una 
altra manera, rapidament s'han destacat els dos favorits de la cursa, Remigio Quera! (Running Team - Tran
goworld) i Kiko Martí (AEC Terra de Fang), mentre que pel darrera un grup més nombrós de corredors 
lluitaven perla tercera posició del podi . Mentrestant, en categoria femenina, la gran dominadora del Cir
cuit, Ragna Debats, comandava comodament la classificació des de les primeres pujades, seguida de Lucia 
Caballero i d'Elena Ferreres, posicions que s'han mantingut estables fins al final. 

Superant totes les previsions deis organitzadors, els primers classificats han arribat a !'Ermita i la zona de 
les Pintures Rupestres en poc més d'una hora i han afrontat el tram final de la cursa, que lligava dos puja
des molt explosives amb baixades rapides i tecniques per una zona netejada especialment pera la cursa. 
Finalment, Remigio Quera! ha guanyat la cursa en 1 h42'18", mentre que Kiko Martí ha arribat segona en 
1 h47'04" i Ahmed El Qayed ha completat el podi absolut amb un temps de 1 h49'13". La qualitat del podi 
parla del nivel! de la cursa; Re-
migio recentment proclamat 4rt 
classificat a la Copa d'Espanya, 
Kiko Martí guanyador de la Copa 
Catalana de Curses de Muntan
ya el 2008 any en que també va 
guanyar la Cursa d'Ulldecona i 
Ahmed vigent guanyador del Cir
cuit de les Terres de l'Ebre i tercer 
classificat actual. 

A !'arribada, els corredors de 
la Cursa i de la Marxa, així com 
els seus acompanyants, han po
gut gaudir d'un final de festa a 
l'a l~ada de la cursa. Aprofitant 
el bon dia que feia i el magnífic 
escenari de la zona poliesportiva, 
han pogut recuperar energies 
amb el gran avituallament final, 
amb salsitxes, botifarres, pa amb 
tomaca, cocs, aigua, refrescos 
i, no podia faltar, una bona dosi 
de cervesa fresqueta, mentre as
sistien a !'entrega de premis i al 
sorteig deis múltiples regals que 
se'ls havien preparat. 

En resum, un matí perfecte on 
els més de 400 atletes entre cur
sa i marxa han pogut f er esport 
mentre visitaven els llocs més 
emblematics d'Ulldecona; el seu 
Castel! Medieval, !'Ermita de la 
Pietat i els Abrics d'Art Rupestre. 

D'altra banda, els organitzadors 
també han volgut destacar la gran 
labor de tots els voluntaris de la 
Cursa, més de 70 persones que 
han fet possible l'esdeveniment, 
així com les aportacions de tots els 
patrocinadors, que tot i la situació 
genera l s'han esfor~at per fer pos
sible una nova edició de la cursa. " 

CARRERAS DE MONTAÑA• DEL RUNNING TEAM TRANGOWORLD 

Remigio Queral gana la 
'111. Cursa d'Ulldecona' 
La tercera edició n de la 'Cursa de 
Muntanya d; Ulldecona' contó 
con más de 400 participantes, 

· entre la carrera y la marcha. La 
parte competitiva, de 23 
kilómetros, estuvo dominada 
por Remigio Qu~ral (Running 
Team Trangoworld) eh categoría 
masculina, y por Ragna Debats 
(CE Xerta) en la femenina Esta 
fue la antepenúltima cita del 
circuito de las Terres de l'Ebre, 
que consta de un total de 
diecinueve. 

REDACCIÓN . 

En la carrera, rápidamente se 
destacaron los dosfavoritds: Re
migio Quera! yKiko Martí (AEC 
Terrade Fang), mientras que por 
detrás, un grupo numeroso de 
corredor~s luchaba por la terce
ra posición del podio.Al final, el 
vencedor de la carrera fue Que
.ral (11l4i'18"), seguido de Mar
tí (11l4¡'04")y déAhmedEl Qa-

. yed (UEC Te rrosa) (1h49'13"). 
La calidad del podio se constata· 
s i tenemos en cuenta que el pri
mero de la clasificación ha sido 
recienteniente cuarto ert la Co
pa de España; además,Martíga
nó la Copa Catalana de carreras 
de montaña en 2008, año en el 
que también se impuso en Ull- · 
decona, y El Qayed es el vigente 
campeón del circuitoebrense de 
carreras de montaña y tercer cla
sificado en Ja actualidad. 

En categoría femenina, la gran 
dominadora del circuito, Ragna 
Debats (CEXerta) ( (2h15'38"), 
ganó, superando a Lucia Caba
llero ( UEC Anoia) ( 2h22'35") y 
a Elena Ferreres (UEC Tortosa) 
(2),126'00"). 

Los organizadores de Ja prue
ba, el SudActiu, de~tacaban .que 
la jornada había sido «una ma
ñana perfecta, con más de 400 
atletas entre la carrera yla mar
cha. Todos los que han venido a 

•En la imagen, el podio de la categoría absoluta masculina de la tercera 
edición de la 'Cursa d'Ulldecona'. FOTO,GEMMA VIZCARRO 

Ulldeconahan podido pasar por 
Jos sitios más emblemáticos de 
la localidad: el castillo medieval, 
la ermita de la Pietat y los abri
gos con arte rupestre». Por otro 
ladtY, desde la organización tam
bién se agradecía «la gral). labor 
de todos los voluntarios de la ca
rrera; más de 70 personas que 
han hecho posible este evento, 
así como las aportaciones de to
dos los patrocinadores, que a pe
sar de Ja situación general, han co
laborado». 

Después de cubrirse Ja prue
ba ulldeconense, al calendario 
del Circuit de Curses deMun
tanyade les Terres de l'Ebreúni
camente le quedarán dos pruebas: 
la ' Il Cursa de les Roques', que 
se celebrará en Horta de Sant 
Joan el 7de noyiembre, ye! ' I Ki
lómetros Vertical ele Roquetes', 
que se realizará el \iía21de noviem
bre. En ambas citas se espera una 
buena participa.ció.n, 

••• 
~sports@dforidctnrragontr.com 

1 Sant Silvestre falduda 
Amb un temps una mica inestable i amb els carrers mu
llats s'ha donat la sortida de la 1 Sant Silvestre a Ullde
cona. Amb més de 100 participants entre les tres cate
gories: benjamins, infantils i adults hem pogut observar 
disfresses de tot ti pus, els més nombrosos han estat els 
Pares Noels i entre les més originals destacar al Pelegrí 
del Camí de Sant Jaume, la bailarina de boulevard cana
reva, els pijames canareus, superman, smack down, el 
torero bomber ... i moltes més que, si per nosaltres ha
gués estat, s'haguessen emportat un premi cadascuna, 
pero finalment i amb el vot definitiu del patrocinador 
el Pelegrí ha guanyat. 

Personalment felicitar a tots els participants i sobretot 
a tots els voluntaris que un dia més han mostrat estar a 
l'al~ada de les circumstancies i que, amb el seu suport, 
la Sant Silvestre ha estat un exit tant organitzatiu com 

Ciclisme 
El passat 16 de gener la població de El Perelló, va donar 
tret de sortida a les proves socia Is de ciclisme que es dis
puten durant els mesos de gener i febrera la demarca
ció de Tarragona. En total el calendari tarragoní comp
tara amb nou proves de les que repeteixen El Perelló, 
Mont-roig, Tortosa, El Morell i La Canonja que arriba 
als 25 anys de Challenge. Les novetats seran les socials 
de Camp Ciar-Tarragona i d ' El Vendrell. La prova es va 
disputar a un circuit urba d'uns 2,4 km. Van prendre la 
sortida corredors de les categories cadet, júnior, sub-23, 
elit, senior, master 30, veterans 40, veterans 50, vete
rans 60 i fem ines. Cal destacar el triomf a la categoria 
de femines de la ciclista fa lduda Anna Vericat, del Team 
Can Víctor i del corredor faldut Pau Millan, corredor de 
l'equip labruixeta.com-Almassora, que es va classificar 
primer de la categoria cadets. Cal destacar també la 
presencia deis corredors falduts Batiste Sancho i Andreu 
Valldeperez. 

participatiu. Agrair també la col·laboració de Perruque
ria i estetica Mulet- Maresma, que ha donant el premi a 
la disfressa més original, a Radio i Televisió d'Ulldecona 
promocionant l'esdeveniment pel Canal de Televisió 
i Radio d'Ulldecona, a Montsia Activa Radio i Tv per 
deixar-nos l'equip de so, a la Caixa pels trofeus i les 
insc'ripcions, al Consell Comarcal del Montsia per l'arc 
d'arribada i, per acabar, a l'Ajuntament d'Ulldecona pel 
seu suport, a la Brigada Municipal per l'ajuda i a la Po
licia Local pel control del transit i la col·laboració en la 
preparació. 

Per acabar remarcar que l'objectiu de la cursa era doble, 
tant d'ambient festiu com de victoria o marca personal, 
el més bonic que hi ha és no tancar cap porta a ningú i 
deixar que cada corredor la faci al seu gust, sense negar 
la participació i la voluntat de cadascú. 
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Club Joventut d'Ulldecona 
Secció Tennis de Taula 
Els tres equips participen a la lliga de tercera categoria 
territorial grup "B" de les Terres de l'Ebre, a mes deis 
entrenament i la competició el club també col·labora 
amb l'organització de les fases Comarcals, Territorials 
i Nacionals del Jocs Esportius Escolars de Catalunya, 
amb el suport a nivel! de l'arbitratge. El Club també 
organitza jornades de formació i jornades de material 
esportiu aquestes relacionades amb el mon del ten
nis de taula, a les darreres amb un nombras grup de 
participants tant a nivel l local com a nivel! comarcal. 
També organitza i participa a diverses competicions a 
nivel! local i comarcal. 

El passat diumenge, dia 6 de juny de 2010 a la po
blació de Sant Jaume, Campionat Comarcal Individual 
de Tennis de Taula per equips .Amb la participació de 
jugadors i jugadores de la secció Tennis de Taula del 
Club Joventut d'Ulldecona. 

El passat diumenge, dia 15 d'agost de 201 O a la població 
d'Amposta, Campionat Comarcal Individual de Tennis 
de Taula, amb la categoria de Tercera Provincial. Amb 
la participació de jugadors i jugadores de la Secció de 
Tennis de Tau la del Club Joventut d'Ulldecona. 

DELEGATS EQUIPS JUGADORS/RES EQUIPS 

JORDI BADIA CASTELL 

JOAN LABERNIA VIDAL 

JOAN PASALAMAR Gil 

NANDO SORLI BEL 

A 
JORDI BADIA CASTELL 
NÚRIA RAGA RAGA 
RAMON FERRt CALLARISA 
CARME MARTIN BORRAs 
NANDO SORU BEL 

B 
JOAN LABERNIA VIDAL 
MIQUEL CANA GRACIA 
NÚRIA BEL POCURULL 
EDITH GALLARDO FERRt 

c 
JOAN PASALAMAR Gil 
LORENA ALTADILL BEL 
JOSEP RUIZ MARTINEZ 
INGRID MENDOZA FERRt 

DELEGAT CLUB 

Relació de jugadors/res que formen els equips de competició 
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1 Quadrangular de Ten nis de tau la per equips a Ulldecona. El passat, dia 4 de setembre de 201 O a la població 
d'Ulldecona. Amb la participació de jugadors i jugadores de la Comarca del Montsia de les poblacions de 
Santa Barbara, Sant Jau me, Amposta i Ulldecona. Agrair la col·laboració i donar les grades per poder utilit
zar el seu gimnas a l'IES Manuel Sales i Ferré. 

La Secció de tennis de taula del Club Joventut d'Ulldecona vol agrair a l'Escola Ramón y Cajal,i a la Regido
ria d'Esports de l'Ajuntament d'Ulldecona la seva col· laboració pera poder dura terme els entrenaments i 
les competicions del equips de Tennis de Tau la del Club Joventut d'Ulldecona. 

Club Twirling d'Ulldecona 
Després d'haver estat entrenant durament durant 
aquestos últims mesas, i seguint els consells del nos
tre entrenador su'is Christian Altenburger, el qual 
ens ha fet alguns muntatges, estem a punt de co
men~ar la nova temporada amb malta il·lusió. 
Aquest any la FECT (Federació Esportiva Catalana 
de Twirl ing) ha introdu'it algunes novetats ,com per 
exemple la separació de tres zones pera les competicions: 

Catalunya nord: Costa Brava-Blanes, Blanes, 
Ma~anet de la Selva, Badalona, Gornal, Hospitalet 
i Mataró. 

Catalunya central: Can Parellada, Els Magraners, 
Vilobi del Penedes, Two & Two, Valls, Cervera i 
L'Atmella de Mar. 

Catalunya sud: Tortosa, Els Alfacs, Santa Barbara, 
Ulldecona, Alcanar, Amposta, Deltebre i l'Alcalaten. 

D'aquesta manera, les competicions del Club Twir
ling Ulldecona comen~aran els dies 5 i 6 de mar~ a 
Deltebre en la modalitat d'individuals, on participa
ran les nostres atletes: Amira, Therese, Larisa, Cristi
na, Madalina, Paula, Júlia, Elena, Diana, Laia, Erika, 
Laura i Mireia. 

1 el dia 18 i 19 de marc; a Amposta en les catego
ries parelles: Amira & Therese, Larisa&Cristina, 
Madalina&Júlia, Diana&Laia i Laura&Mireia. En 

Equip de Mans Lliures: Catherine, Ariadna, Pau i 
Victor; Equip Infantil: Diana, Elena Paula, Madalina, 
Cristina, Larisa i Julia. 1 en Equip Senior: Diana, Erika, 
Irene, Laia, Laura i Mireia. 

A més a més, destacar que un altre any la final de 
Catalunya Sud, sera els dies 16 i 17 d'abril al pave
lló municipal d'Ulldecona, on esperem que tingui el 
mateix exit que va tenir l'any passat. 

Si us agrada el Twirling informeu-vos als telefons 
693042383 o al 646818156. També podeu visitar la 
pagina web:twirl ingulldecona.net16.net 

La Junta 

.. 
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Festival Dansing-Fit 
Gener 2011, "VENTAFOCS, la verdadera historia mai contada" 

Ja han passat uns dies des de que varem entrar al 
teatre per muntar l'escenari per al festival de Ven
tafocs, ... i creiem que podem dir amb confian~a que 
"ho hem aconseguit! ! ". Tot i els contratemps i mol
tes dificultats que ens van sorgir aquesta vegada 
(pareixia que més que mai) el resultat final va valdre 
la pena. 

Una obra adaptada deis versos de Roa Id Dahl, el ma
teix autor de Charlie i la Fabrica de 
Xocolata, que canvia per sorpresa el 
final molt conegut d'aquest conte 
infantil, repleta de música, can~ons i 
uns quants balls addicionals, coreo
grafiats per nosaltres mateixes. Tot 
els alumnes han pogut gaudir d'un 
paper encara que fos petit, des de 
els nens de 3 a 5 anys que sortiren a ballar com ra
tolins , amics de la Ventafocs; els de 6 a 8 anys que 
feien d'escombres i fregalls de la casa de les germa
nastres (Andrea, Denisa i Maria), els de 7 a 9 anys 
que eren els retrats familiars penjats d'una paret, els 
9 a 12 anys els nobles del poble, la fada (Noelia}, el 
pasteler (Óscar), el botxí (Marina}, els guardies (So
phie i Mei, les fades de la carabassa gegant (Judith 
i Joanna), el patge (Paula}, el príncep (ltziar) i com 
no, la propia Ventafocs actuada per Eva Sans. 

Un especial agra'iment a Manoli i les dones que van 
ballar "Sevillanes" al principi de la segona part i 
moltíssimes, moltíssimes grades a totes les perso
nes que ens van ajudar, treballant fent decorats 
durant les setmanes anteriors, a Sergi i Montse per 
pintar el fons, a l'equip de maquillatge i perruque-

( 

ria que es van posar a treballar durant tota la tar
de de diumenge durant hores, a totes les "mamis" 
que col·laboraren amb el vestuari, a Manolo, Vicent 
i Aida per la seva feina a l'escenari, als que varen 
treballar a les taquilles venent més de 600 entrades 
i a totes les persones del públic que sense vosaltres 
no hagués hagut espectacle. 

Ha estat la primera vegada que DanSing-Fit s'ha 
plantejat un festival a mitjans de 
curs i a l'hivern, ja que anterior
ment només feiem el del mes de ju
liol coma fi de curs. Pero a rel d'una 
petita actuació presentada per Na
dal del 2009 al Pare de Nadal vam 
pensar que feia falta muntar-la al 
teatre pera que es pogués veure bé 

i que tots els nens tinguéssiu totes les possibilitats 
de lluir-se. 
Volíem que fos una obra benefica i per una causa 
que els propis nens del poble poguessin sentir seva 
i els vam proposar a l'Ajuntament que fora per un 
Skate-Park - lloc on practicar figures i salts amb el 
monopatí, patins en línia i bicicleta, equipat amb 
rampes i amb superficie plana i fora del transit de 
vehicles. Som conscients que els 1.100 euros que 
hem pogut donar de la recaptació d'aquesta obra 
només és una part del que l'Ajuntament tindra que 
gastar en aquestes instal·lacions pero almenys amb 
aixó, i altres iniciatives que tenim plantejades es po
dra comen~ar el pare. 

Un gran aplaudiment a tots els que van sortir a ac
tuar, cantar i ballar - va quedar preciós. 
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Festa 11EI Sud també existeix'' 
XVII Edició Ulldecona 30, 01, 2011 
Per dissetena vegada es va celebrar la festa "El Sud 
també existeix". 

Foren més de 120 els assistents als diferents actes i 
al dinar final amb !'entrega de reconeixements per 
part d'Adam Raga a l'equip, marca i espónsors. 

Entre ells Núria Ventura, alcaldessa d'Ulldecona i di
putada al Parlament de Catalunya, Ramon Puente, 
director general de GAS GAS i Alex Llobet, mana
gerw3 de GAS GAS. 

Un any més els amics d'Adam han fet pinya pera 
que el 2011 sigui un bon any! ! 
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Club Twirling La Vie d'Ulldecona 
Després de les Festes Majors de l'any 2010 arriba el 
moment en que el nostre club va comeni;ar a treba
llar per preparar la Temporada 2011. Al llarg d'aquest 
període hem estat realitzant entrenaments molt durs 
que tenen com a objectiu el de tenir a tots i cadascún 
deis nostres atletes preparats per a les competicions, 
que comeni;aran ben aviat. 

En una epoca en que els entrenaments acaben sent la 
base fonamental del trebal 1 a l'entitat ja que et trobes 
esperant la epoca en que aquesta base són les com
peticions, molt més entretingudes per als atletes, per 
cert, hem estat realitzant algunes activitats que han 
omplert el nostre calendari de pretemporada. Algunes 
d'elles han estat la exhibició de la festa de Nadal de la 
residencia l'Onada i la col·laboració al Pare de Nadal. 
Val a dir que tetes dues activitats varen ser un exit i 
que esperem repetir en qualsevol moment. 

Per completar aquesta Pretemporada 2011 el nostre 
club també ha estat treballant, com vam f er-ho l'any 
passat, amb el que ha estat sub-campió i campió del 
món en diverses ocasions, en Sébastien Dubois. Vin
gut des de Frani;a ha estat preparant les nostres coreo
grafies per a les properes competicions i, certament, 
n'estem molt contents i agra"its al mateix temps. 

Ara ja no ens queda altra cosa a fer que acabar 
d'enllestir els nostres exercicis i acabar de preparar

nos pera la competició, on esperem aconseguir 

FESTES LOCALS 12 de setembre i 18 d'Octubre 

1 dissabte del mes Teatre infantil "Xarxa" 
Excepte Juny, Ju liol i 
Agost 

TOT L'ANY 3 dissabte del mes Mercat agrobiológic a la 
Pla~a de l'Església 

GENER 2 Representado deis 
"Pastorets" 

FEBRER 25, 26 i 27 Carnavals d'Ulldecona, 
el primers! 

FEBRER del 28 al 4/3 Setmana Blanca escolar. 
Activitats @Lúdic 

MAR<; 6, 13 i 20 La Passió d'Ulldecona 
(en catalá) 

ABRIL 27/3, 3, 10, 17 i 1/5 La Passió d'Ulldecona 
(en castellá) 

ABRIL del 18 al 25 Setmana Santa. 
La Passió al Calvari 

ABRIL el23 Diada de Sant Jordi 
MAIG del 28 al 5/6 Jornades de Cultura 
JUNY 4 Elecció de la Reina 
JUNY temporada Activitats infantil Cuca 

Esports 
JUNY del 7 al 13 Festes Majors als 

Valentins 
JUNY 12, 19 i 26 Jornades Musicals a 

l'Ermita 
JUNY 23, 24, 25 i 26 Festes Majors a Sant 

Joan del Pas 

grans resultats tal com va succe'ir en la temporada an
terior o, almenys, executar-ho tot el millar possible per 
a satisfacció de pares, mares i deis propis atletes. 

En aquesta temporada 2011 els nostres atletes seran 
els següents: 
Miréla Pavlenciuc, Marisa Patricia Negrea, Laura Cas
taño, Ainhoa Gutiérrez, Felícia Mihu, Cristian Jordi 
Paun, Noa Calvo, Núria Curto, lulia Platon, Raul Fabian 
Foghis. raul Nicolae Jurca, lvan Denís Marián, Laura 
Elena Pastean, Maria Elena Budan, Natalia Ropero, 
Diana Elena Danciu, Ana Maria Paun, Denisa Budan, 
Lorea Fernández, Mayra Estefanía Luís, Marc Jaime, 
Andreea Georgina Pasea, Sofía Jazmín Luís, Joan Dí
dac Román, Fanny Esteve i Gemma Muñoz. Els nostres 
tecnics segueixen sent en Joan Dídac Román i la Noe
mí Román qui, a més a més, és entrenadora i jutge 
nacional. 

Finalment, només recordar-vos que estema la disposi
ció de tothom (entitats, gent del poble i propi Ajunta
ment) i que estarem encantats de col·laborar en tot el 
que estigui al nostre avast amb qui ho dessitgi. 
La nostra seu continua éssent al carrer Gifré, 14 
d'Ulldeona, el nostre correu electrónic twirlinglavie@ 
hotmail.com, el nostre web www.twirlinglavie.jimdo. 
com i ara, també estem al facebook amb el nom de 
Twirling La Vie d'Ulldecona. 

JUNY 23 i 24 Festes Majors a les 
Venta lles 

JULIOL temporada Activitats infantils Cuca 
E sports 

JULIOL 3, 10 i 17 Jornades Musicals a 
!'Ermita 

JULIOL el24o31 Festa de S. Joaquim a la 
Miliana 

AGOST 5, 6 i 7 Festes Majors al Barri 
Castel! 

AGOST del 20 al 28 Festes Majors Ulldecona 
AGOST el 22 Ball de Mantons a la 

Pla~a 
SETEMBRE 11 Actes Diada Nacional de 

Catalunya 
SETEMBRE 11 Diada de les Paelles a 

!'Ermita 
OCTUBRE del 14 al 16 Festes de Sant Lluc i 

Jornades d'agrobiologia, 
paisatge i patrimoni 

OCTUBRE 22 Diada de l'Esport local 
OCTUBRE 9, 16, 23 i 30 Jornades de Teatre de la 

tardar 
NOVEMBRE 6, 13, 20 i 27 Jornades de Teatre de la 

tardar 
DESEMBRE 3i4 Fira de Nada! i Reis 
DESEMBRE caps de setmana Mostra d'Artesans i 

Pi ntors loca Is 
DESEMBRE 4, 11 i 18 Representacions deis 

"Pastorets" 
DESEMBRE del 22 al 30 Pare Infantil de Nadal 

: .......................................................................................... ' .......................................................................................... ~ ....................................................................... 



56 Jutjat de Pau 

1 er Faldut de l'Any 
Hola a tot s. 

Sóc Pau i us presento al meu germa Miquel. 

Va sortir de la panxa de la mama el dia 2 de gener 

a les 4:50 del matí amb 3,350 Kg. 

Estic molt content, ja sóc el germa gran í ara el 

cuido jo! 

Bon any a tots. 

Pau i Miquel Ausensi Mateu 

4 Generacions 
El julio! Mariona García Ortiz va fer el seu primer 

anyet i per celebrar-he, li van fer un regal que pocs 

tindran la fortuna de rebre: es van reunir 4 gene

racions en la seva festa. El seu besavi ha volgut 

que Mariona no oblidi mai aquest día i ens ha fet 

arribar aquesta bon ica imatge. Darrere, d 'esquerra 

a d reta: Ruth Ortiz Burato (mare), Jaume García 

Figuerola (pare), Manuel García López (ia io), Carme 

Figuerola M aduell(iaia), Juan Ortiz Vericat (iaio) i 

Seta Burato Martí (iaia). Davant: Paquit a M aduell 

Bofarull (besavia), Camilo Burat o Auba (besavi) i 

Mariona García Ortiz. 

Horari del Jutjat de 
i Registre Civil 

Pau 

Registre civil: Dimarts, dimecres i dijous 
de 10'000 a 12'00 hores 

Jutgessa de Pau: Dimecres de 11 '00 a 12'00 hores 

Jutjat de Pau: Dilluns, dimecres i divendres 
de 8'00 15'00 hores 

Registre Civil 
Naixements 
HOUDA HACHAHD 10/09/201 O 
NEO ORTI ESTRELLA 11/09/201 O 
ENRIC OSETE BA LAGUE 12/09/201 O 
ANASTASIA SOKOLOVSKAYA 13/09/2010 
DENISA AURELIA NAN 17/09/2010 
DARIA BUDAN 19/09/2010 
PAU LEON SIMO 30/09/2010 
ANDREI LUCIEN MISTRA 03/10/2010 
BASMA EL HADRI 08/ 10/2010 
ORIOL MARTINEZ CABUS 16/10/201 O 
PAU GRAU ORTS 27/ 10/2010 
ADA VERICAT BORDES 03/ 11/201 O 
DIDAC RICART TA LAVERA 04/11/2010 
ABRIL CAMPOS SANS 05/ 11/2010 

Matrimonis 

Jutjat de Pau 

JANNAT EL HADRI 08/11/201 O 
REBECA DAYANA CALDARARU 10/1 1/2010 
ISRAE QOU IR 12/ 11/2010 
CRISTINA SEMENIUC 04/12/2010 . 
RAUL ANDREI AZAMFIREI 10/ 12/201 O 
LUCA ALEXANDRU M LADIN 16/ 12/2010 
FELIX GARCIA ALVAREZ 18/12/201 O 
MIQUEL IÑIGUEZ TORRENT 22/12/2010 
ERIC NOEL CHINDEA 22/12/2010 
BRUNA RAGA ALIFONSO 28/12/2010 
M IQUEL AUSENSI MATEU 02/01 /201 1 
FABIAN ROBERT POP 08/01/2011 
YOUSSEF ESSAM 11/01/2011 
FRANCESC ORTI REVERTE 14/01 /2011 

XAVIER ROM ERO FRIAS 1 KRONGTHONG CHOTCHEEWIN 06/ 10/2010 
ION BUZULEAC 1 RAISA NETEDU 10/ 10/2010 

I~ 
~ 

JOSE PLA SANZ 1 ZINA VOLOCARU 25/11/2010 
MANUEL BOZA DOMINGUEZ 1 CARINA ELISABETH GUAZHIMA VICENTE 18/12/2010 
JOSE RAMON MONTORO GIMENO 1 MERd MALAGON LEGAZ 24/1 2/2010 

Defuncions 

Nom Data defunció Anys 

EZEQUIEL M ENGUAL MARTIN 17/09/2010 85 
TEODORO RIVAS PATON 21/09/201 o 85 
MARIA HALLADO LABERNIA 22/092010 97 
INES ESTELLE MORA 11/ 10/2010 80 
MARIA NADAL FORCADELL 19/ 10/201 o 93 
ROSA PUENTE SANCHEZ 20/ 10/2010 95 
PIEDAD ANTOLI QUEROL 01/ 10/1919 91 
CLEMENTE OLLE VIDAL 18/ 11/2010 81 
ENRIQUE CANALDA LAZARO 24/ 11/2010 53 
JOAQUINA LOPEZ MUÑOZ 13/ 12/2010 84 
JOSEFA FERRE SANCHIS 19/ 12/2010 87 
PURIFICACION FERRE EJARQUE 20/ 12/2010 66 
JOSE PEDRO PASCUAL HOMS 20/ 12/2010 79 
MARIA APA RICIO TOMAS 22/ 12/2010 89 
JOAQUIN VIDAL M ILLAN 28/ 12/2010 83 
JOAQUIN BALAGUE SOLA 09/01 /2011 84 
JOSEFA CASTILLO FAJARDO 17/01 /201 1 82 
DIGNA RODRIGUEZ JUSTO 17/01 /2011 93 
RAFAELA VIDAL SEGARRA 23/01 /2011 95 
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111 Encuentro Estatal de 
Defensores Locales 
Vitoria - Gasteiz va ser la ciutat que els dies 6, 7 i 8 
d'octubre passat va acollir Síndics, Síndiques, Defen
sors i Defensores locals de tot l'Estat donant conti
nu'itat a les trobades anua Is orientad es a la formació 
i interrelació deis Síndics. 

La natural esa de les Defensories loca Is com veritables 
magistratures de persuasió exigeix pel seu bon des
envolupament dos qualitats: 
per una part una independen
cia garantida, no només respec
te del govern municipal sinó 
també deis grups de l'oposició, 
i per una altra part una forma
ció adequada que permeti do
nar suport a les seves recoma
nacions amb bons arguments 
jurídics pero també amb raons 
de bona administració refon;a
des amb informacions al dia so
bre bones practiques en altres 
Ajuntaments. 

Els temes tractats durant aques
ta trobada van ser, entre altres, 
el de Mobilitat i transport, Ac
cessibilitat, Gestió del soroll, 
Adaptació a la Llei d'Accés Elec
tronic deis Ciutadans als Serveis 
Públics, cada un deis quals van 
ser exposats per un especialista 
en el tema. 

La inauguració de les jorna
des va anar a carrec del Alcal
de de Vitoria, i després d'unes 
paraules de benvinguda i aco
lliment del Síndic de la ciu
tat, l'Ararteko va donar la 
conferencia inaugural sobre 
l'Ombusdman ". Es va ressaltar 
les característiques diferencials 
del perfil del Defensor que es 
poden resumir en tres: 
1.- Més autoritat que poder, 
2.- Més justícia que dret, 
3.- Més humanisme que bu
rocracia . 

La sessió de clausura va tenir 
lloc a la sala "Tomás Moro" del 

Parlament d'Euskadi, i a continuació ens va rebre la 
Presidenta del Parlament, tenint l'ocasió d'assistir 
a una sessió parlamentaria. Cal dir que es com
pleixen 30 anys de la designació de Vitoria-Gasteiz 
com capital d'Euskadi i seu de les seves institucions 
d'autogovern. 

Maria Rita Yvars Rodríguez 
Síndica Municipal de Greuges 
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XX anys de Síndics locals a 
Catalunya 
Els Síndics, Síndiques, Defensors i Defensores loca ls 
han celebrat a Lleida el 20e aniversari de la creació 
de la institució a l'ambit local. Lleida va ser la prime
ra ciutat de l'Estat espanyol que va crear la Sindica
tura municipal de Greuges l'any 1990, com un servei 
als ciutadans amb l'objectiu de vetllar pel respecte i 
pel compliment deis drets de la ciutadania. 

La commemoració, a la que van assistir !'actual al
calde de Lleida i també l'exalcalde Antoni Siurana, 
impulsador de la creació, va ser presidida pel Presi
dent del Parlament de Catalunya, que va qualificar 
als Síndics" d'injecció de cultura política", també va 
instar la ciutadania a ser més participativa i assumir 
responsabilitats : " Cal complir els deures i exigir els 
drets ". 

La commemoració es va emmarcar en les V Jornades 
de Formació que el Forum de Síndics, Síndiques, De
fensors i Defensores locals van portar a terme els 
dies 18 i 19 de novembre de 2010. 

Els temes tractats durant les jornades van ser entre 
altres: 

a) "Del dret a l'habitatge al dret a la ciutat: Dret a 
una bona Administració i drets en la ciutat" exposat 
pel Dr. Juli Ponce, professor titular de Dret Adminis
tratiu i Vice-dega de la Facultat de Dret de la Univer
sitat de Barcelona. 

b) " El valor de la proximitat " L'exposició del tema 
va anar a carrec de Rita Passemiers, Ombudsvrouw 
de la ciutat de Gant. La Defensora belga va remarcar 

l'humanisme de la institució, la característica de la 
qual és l'atenció personal, escoltant les queixes del 
ciuMda, i fent les recomanacions oportunes amb la 
finalitat d'aconseguir una administració més eficac; 
i eficient. 

c) " El t reba ll en xarxa deis Síndics loca Is " va ser trac
tat per Francisco Gutiérrez, Defensor del Ciudada
no de Malaga i també per Mr. Misho Bahov, Public 
Mediator of Nova Zagora ( Bulgaria ). Els Síndics, 
en la seva majoria, formen part de l'associació sen
se anim de lucre del ForumSD ( Forum de Síndics, 
Síndiques, Defensors i Defensores locals ), associa
ció que agrupa act ualment 49 Síndics i que dóna 
suport tecnic, orientació, organitza jornades de tre
ball aprofundint en diverses qüestions que afecten 
les poblacions, interrelaciona els seus membres que, 
pertanyent a ciutats grans o petites, veuen cóm hi 
han problemes comuns ( Sorolls, medi ambient, si
lenci administratiu, etc. ) i miren quina forma és la 
més idonia per resoldre'ls. 

Vint anys de la h istoria de la institució són un pas 
a la trajectoria de la defensa deis drets ( i també 
deures ) per una millora de l'administració i conse
cució d'una societat del benestar, encara que queda 
un bon camí per recórrer. Que amb bona voluntat 
per part de tothom es pot arribar a aconseguir. 

Maria Rita Yvars Rodríguez 
Síndica Municipal de Greuges 

.. 
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Síndics i Síndiques locals de 
Catalunya viatgen a Brussel·les 
per visitar les lnstitucions 
Euro pees 
En una iniciativa de la representació de la Comissió 
Europea, que compta amb el suport de l'Oficina del 
Parlament Europeu a Barcelona i el ForumSD 
(associació de síndics, síndiques, defensors i defenso
res locals de Catalunya ), 21 síndics i síndiques muni
cipa ls han visitat les institucions de la Unió Europea 
amb seu a Brussel ·les. 

Van participar entre d'altres les síndiques de Barce
lona, Ulldecona, Rubí, Igualada, Vilafranca del Pene
des, Terrassa, i els síndics de Lleida, Girona, Tarrago
na, Badalona, Cornella, Sant Boi de Llobregat, Sant 
Cugat del Valles, Santa Coloma de Gramenet, Sant 
Feliu de Llobregat, Sant Jordi Desvalls i Sabadell. 

El grup es va entrevistar amb representants de la Co
missió Europea, del Parlament Europeu i de l'Oficina 
del Defensor del Poble Europeu. 

Els síndics (-ques ) i defensors (-es ) vetllen perque 
la ciutadania pugui gaudir d'una bona administra
ció local. L'objectiu de la institució és la defensa deis 
drets de la ciutada
nia en l'ambit local. 
També poden actuar 
com a mediadors 
sempre que les parts 
ho consentin o bé 
propasar fórmules 
de conciliació entre 
l'administració i la 
ciutadania, així com 
fer recomanacions 
o suggeriments a 
l'administració. 

Amb el Tractat de 
Lisboa adoptat l'any 
passat i amb la Carta 
de Drets Fonamen
tals, la Unió Europea 
adquireix més com
petencies per desen
vol upar el concepte 
de ciutadania euro
pea. Aquest desen
volupament és un 

procés complex, sobretot perque encara hi ha una 
gran divergencia entre el dret aplicable i la realitat 
del dia a día deis ciutadans europeus, que a vegades 
pateixen insuficiencies, per exemple, en l'aplicació 
del dret a la lliure circulació, el dret a voto el dret a 
adquirir propietats a la Unió Europea. 

Els síndics, síndiques, defensors i defensores locals 
estan en contacte amb aquesta realitat i, per tant, 
poden contribuir a informar a la ciutadania, assen
yalar problemes d'aquest ordre a la Comissió Euro
pea o col·laborar en la seva resolució. 

La visita va ser molt profitosa en quant va suposar 
un aprofundiment en el coneixement mutu de les 
institucions locals i europees unides per una finalitat 
comuna : la defensa deis drets de les persones i la 
mi llora del funcionament de l'administració pública. 

Maria Rita Yvars Rodríguez 
Síndica Municipal de Greuges 
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TIC TAC 
per Xavi Gauxachs 

Erase una vez 
Erase una vez un bobo, 
que a si mismo preguntaba, 
no sé si con mal baba, 
¿Qué me pasará si robo 

como don Froilán Muñoz? 
¿Me amará La Pantoja? 
¿Invertiré en la Rioja? 
¿Tendre sauna y albornoz? 

¿Me pagarán en la tele 
por decir una chorrada? 
¿Qué pensará la gente honrada? 
¿Qué dirá el juez que desvele? ... 

¿Qué me pasará si robo ~ 
un puñado de lentejas? \ 
¿Me meterán entre rejas 
por ser pobre, tonto y bobo? 

Hombre pobre Hombre rico 
El hombre rico se puso enfermo. 
~staba harto de comer cerdo . • 
De beber vino, de hacer viajes, • • 
de ver el mundo, de tener pajes:· 

El hombre pobre nada tenía. 'U 
Andava cojo y sonreía I¡ 1 

al que les daba algún trábalo,<e:!.::Ls
aunque fuese, de lo más bajo. 

Los dos murieron el mismo día. 
(Se ahorcaron.) Qué ironía. 
Al cielo fueron, con sus pesares. 
Hoy son dos santos, en los altares. 

A veces digo, otras escucho: 
Unos Tan Poco, otros Tan Mucho. 
Todos sufrimos por tener pico. 
Pocos gozamos: No Me Lo Explico. 

Consells prildics per a un cobaya 
- Sigui estricte amb la dieta de la seva cobaya i tindra 
guanyada una bona part de salut. 

- No proporcioni al seu cobaya blocs minerals, no estan 
aconsellats degut a !'especial metabolisme del calci que 
té aquest animal. 

-Aquests animals igual que en persones no fabriquen la 
vitamina C. És necessari complementar a diari aquesta 
vitamina amb fruites i verdures variades, gotes o com
primits especials per a ells. Consulti amb el veterinari 
quines opcions són les millors. 

- El nivell baix de fibra o cel-lulosa a la seva dieta són 
molts cops causa de malaltia i malformacions dentals. 
S'aconsellen dietes sense llavors i un percentatge de fi
bra no inferior al 23 %. 

- El seu cobaya ha de menjar ensitjat, si no el menja 
potser que sigui excessivament gros o sec. 

- Tingui especial cura quan agafi el seu cobaya, subjecti'I 
de manera ferma. 

- Els cobayes són animals que amb els canvis en la seva 
rutina s'estressen. lntenti minimitzar els canvis respecte 
el seu entorn. 

- Revisi al menys un cop l'any 
l'estat deis seus incisius, és tacil i 
pot estalviar-li molts problemes . 

- Els cobayes realitzen la coprota
gia (ingestió de les seves femtes) 
pero no produeixen els anome
nats "cecotrofos" que són carac
terístics deis conills. 

- A un cobaya no se li pot donar galletes, patates fre
gides, pernil, crispetes, etc. Segurament ho menjaran, 
pero pateixen colics greus si la seva dieta varia brusca
ment o no té una composició adequada. 

- Tingui cura deis antiparasitaris que utilitza amb el seu 
animal, no tots són aptes i podrien fer-li mal o fins i tot 
matar-lo. 

- Molts productes de venta per a cobayes a Espanya no 
estan correctament formulats, són poc aconsellables o 
tenen indicacions especials. Com a propietari d'un co
baya ha de saber quins productes són adequats mirant 
la seva composició i no ha d'adquirir qualsevol producte 
sois perque sigui aparentment fabricat per a cobayes. 4.. 
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- Pot tallar les ungles si estan excessivament !largues 
pero recordi que és normal una determinada longitud 
d'ungles per als seus habits natura Is. 

-Alerta am la calor. Són anima Is que toleren poc la calor 
i són propensos a patir cops de calor si es deixen a zones 
en molt de sol o zones molt caloroses. 

- Si el seu cobaya mossega objectes a casa, molt proba
blement li falti fibra a la dieta, no ho fa amb ganes de 
trencar coses i no arreglara res reganyant-lo. 

- Si el seu cobaya presenta comportaments anormals 
podria estar malalt, vagi al veterinari sempre que no 
mengi per espa i superior a 24 hores. 

- Generalment no ha de banyar al cobaya. Com el gat 
sol dedicar varies hores al dia a netejar-se. Mu llar-lo po
dria comportar l'aparició d'alguns problemes de salut. 
Sois s'aconsella netejar les potes en aigua i sabó si estan 

excessivament brutes. 

- Coma terra de la gabia, pot utilitzar diferents produc
tes especialment fabricats per aquest fi. Esculli el que 
millor resultat li doni i no utilitzi arena pera gats (no 
és un producte pensat per a que el cobaya el trepitgi 
contínuament). 

- Comprovi que el seu abeurador funcioni correctament 
si és de tipus "xupet", hi ha cops que es queden obs
tru'its i l'animal no pot beure. Pot evitar aquest accident 
posant dos abeuradors a la gabia. 

- Si el seu cobaya és jove i fa poc que l'ha comprat, no 
l'agafi en excés i deixi que tingui a disposició aigua i 
menjar les 24 hores. 

Ornar Marin Castell 
Animalons CV. 

www.clinicanimalons.com 
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Mans Unides Premi Príncep 
d'Astúries de la Concordia 
Mans Unides, la ONG catól ica que lluita contra la 
fam, creada fa 50 anys ha rebut el 15 de setembre 
el Premi Príncep d'Astúries de 

.- -;-. ·. - . 

El grup de Mans Unides d'Ulldecona un informem 
del que varem recollir durant l'any 2009: la quan

t itat va ser de 7.300 euros, que 
van ser destinats pels projectes la Concordia 2010. El jurat ha 

destacat " l'ajuda generosa i 
entregada contra la pobresa i 
a favor de l'educació i desen
volupament" d'aquesta orga
nització. 

Mans ~~ Unides 
de l'any. 

Aquest any 2010 tot el que re
collirem juntament amb els al
tres pobles de la diócesi de Tor
tosa sera destinat pels següents 
projectes. A més, l'acte de concessió del 

guardó destaca l' esfor~ de 
Mans Unides per a "combatre 
la fam i reduír la mortalitat 
materna en tot el món". 

El premi esta dotat amb 50.000 euros. 

Bolívia- Equipament d'un inter
nat rural per joves camperols. 

"india- Construcció d'un internat 
pera nens. 

Els objectius fonamentals de 
Mans Unides, són la financia-
ció de projectes en els pa'isos 
més castigats per la pobresa. 
Mans Unides no desenvolupa 
projectes propis, sinó que fi
nancia aquel ls que ofereixen 
garanties, donant l'impuls inicial 
cions loca ls. 

• 
Txad- Construcció d'aules i tanca
ment d'una escola primaria . 
Índia- Salut, educació i enforti
ment d'una població desgastada. 

Angola- Rehabilitació d'una es
cola en zona rural. www.mansunides.org 

a les organitza-

Fins ara, ha financiat al voltant de 25.000 projectes 
en més de 64 pa'isos d'Asia, Africa, América i Oceania. 

Els projectes poden ser de tipus agrícola, social, cu l
tural, educatiu, sanitari i de promoció de la dona. 

Paraguai- Suport als pobles in
dígenes del Txaco paraguaia. 

Moltes grades a totes les persones que col·laboreu 
en les diverses activitats que fem durant l'any, sen
se el vostre ajut no es podrien dur a terme aquests 
projectes. 
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Pepet i Marieta 
11Si ens donen un premi Enderrock estarem molt 
contents, pero no treballem només per aixo" 
L'ebre 11-02-2011- Jaume Borja 

El grup d'Ulldecona celebra enguany els deu anys de 
trajectoria musical. Per aquest motiu publicara un re
copilatori amb els seus exits. A més, estan nominats 
als Premis Enderrock 2011. 

Com definiria Pepet i Marieta? 
Pepet i Marieta és un grup de música festiva que conrea tot 
ti pus d'estils, perque es va crear amb aquest objectiu des del 
principi. El que volia era fer un grup on qualsevol estil fos 
valid. A banda, el grup sempre ha prestat especial atenció 
a totes les problematiques socia Is, economiques i polítiques 
que puguen haver-hi a les Terres de 
l'Ebre. Volem ser el resso de la veu 
de la gent de l'Ebre. 

Pepet i Marieta podria existir 
en un altre ambit territorial'? 
Podría, perque a tot arreu hi ha 
grups que treballen per criticar i rei
vindicar les problematiques d'una 
determinada zona. Pero si fessem 
música en un altre lloc no seríem 
Pepet i Marieta, perque nosaltres 
hem nascut a les Terres de l'Ebre i 
som de les Terres de l'Ebre. 

Quants discos heu tret al mercat? 
Hem publicat quatre discos. El primer va ser Sempre hi ha 
un pedac; pa un descosit, que vam poder enregistrar gra
des a haver guanyat dos concursos, un d'aquí Tortosa, l'Ebre 
Musik, El segon Xalera, i el tercer, La pelu. L'any 2010 vam 
treure l'últim, Qui no plora no mama, una frase que fa re
ferencia als nostres deu anys de trajectoria. Si alguna cosa 
hem hagut de fer per mamar ha sigut plorar. Estem molt 
contents, perque ja hem venut 1000 exemplars d'aquest úl
tim i ara mateix es troba en la segona reedició. 

Durant aquests deu anys, l'estil del grup ha anat canviant? 
Realment Pepet i Marieta mai ha tingut cap ti pus d'estil. Jo 
vaig crear Pepet i Marieta perque tenia ganes de tocar en 
un grup on pogués fer tota mena de música. A mi m'agrada 
des del son cuba fins a la jota. Des del principi, cada disco és 
una macedonia d'estils musicals diferents. En que hem evo
lucionat? En saber fer, en experencia, en anar a un estudi i 
coneixer tot el que hi ha i saber-ho aprofitar. Pero quant a 
l'estil, fem el que volem: reggae, ska, boleros, techno, etc. 

És molt diferent el directe deis discos de Pepet i Marieta? 
Els concerts són un deis nostres punts forts, tenim una ma
nera de fer directe espectacular. Tant si t oco jo sol com si 
estic amb els meus companys, cree que oferir música és molt 
poc. A mi m'agrada vest ir els concerts de teatre i humor. 
Intento interactuar amb el públic, vull que la gent s'acabe 
convertint en un element cabdal del xou. Si comparem els 
discos amb els concerts, la gent que els vinga a veure hi tro
bara coses ben diferents. 

Per nue vau escollir Pepet i Marieta coma norn del grup? 
Jo sempre die que Pepet sóc jo i Marieta és la que porto als 
collons per compondre les canc;ons, és una substancia psico
tropica de color verd que a vegades fumo per compondre. 
També em vaig posar Pepet i Marieta perque al principi era 
jo tot sol i pensava que ocupava poc i vaig pensar que amb 
aquest nom la gentes pensaria que el grup el formava més 
gent. 

Que significa la nominació als Premis Enderrock per 
al grup? 
La veritat és que des de fa temps sóc seguidor de la revista 

Enderrock perque et posa al 
dia del panorama musical cata
la i, com que m'interessa molt, 
sempre la llijo. Jo em vaig assa
bentar de la nominació l legint 
la revista. La veritat és que, si 
ens donessen un premi Ende
rrock, per a mi seria un gran 
goig, pero també he de dir que 
no hem treballat pensant que 
s'hauria de fer per obtindre un 
premi com aquest. És una ale
gria que hi haja gent del món 
de la música que reconega la 

teua faena. Pero he de dir que en premis que concedeix el 
públic és més facil guanyar si tens molts amics que entren a 
la pagina web i et voten, que no si esperes que la gent et 
done suport sense fer cap tipus de campanya. La veritat és 
que tenim molts seguidors i potser és per aixo que estem a 
la segona ronda. Possiblement, hi ha algú que fa més bona 
música, pero que com que no té tants amics no ha arribat a 
la fase final del concurs. 

Una de les nominacions és per millor pagina web. Que té 
la vostra web que ha cridat tant l'atenció? 
Té a Paco, el trompetista del grup, que és informatic i sap fer 
pagines web. Ha creat un disseny en el qual només entrar, 
sense passar per menús, hi trobeu les nostres canc;ons, els ví
deos del grup i els nostres articles. A banda, hi ha enquestes 
que busquen la interacció amb el públic. Justament, l'últim 
videoclip que hem gravat, Me moles, l'hem enregistrat amb 
seguidors que s'hi han apuntat a través del web o ens han 
enviat els seus vídeos a través d'lnternet. 

Per quan un nou disc? 
Enguany complim deus anys i creiem que és un bon mo
ment per fer balan<; i analitzar la nostra trajectoria. Encara 
no esta decidit si sera a l'abril o al maig, pero editarem un 
recopilatori que estara encartat dins la revista Enderrock. El 
disc contindra les canc;ons que han sonat més deis anteriors 
treballs, pero també presentara canc;ons inedites. Se'n re
partiran 10.000 exemplars juntament amb Enderrock coma 
regal per als nostres seguidors i també per aquella gent que 
encara no ens coneix. 

.. 
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11La Gallina'': un curtmetratge 
rodorediil ambientat a 
Ulldecona i Bel 
L'adaptació del conte rodoredia "La Galli
na" del director faldut Manel Raga comp
tara amb l'actriu tortosina Silvia Sabaté 

La Gallina va rebre una dotació de 6.000 
euros per part de l'ESCAC (Escola de Cine
ma i Audiovisuals de Catalunya). 

Des de Burgos, a poques hores d'iniciar una nova 
actuació de l'obra Degustación de Titus Androni
cus, dins l'actual gira de la Fura deis Baus, el jove 
cineasta faldut, Manel Raga (25 anys), m'explica al
guns detalls sobre el nou curtmetratge que dirigeix, 
"La Gallina". El curtmetratge va ser escollit per ser 
becat per l'ESCAC de Barcelona (Escola de Cinema i 
Audiovisuals de Catalunya), entre 40 projectes més 
provinents d'estudiants de final de master. El trailer 
ja es pot visionar a www.manelraga.com. Es trac
ta d'una adaptació del conte "La Gallina" de Merce 
Rodoreda, feta pel mateix Raga, llicenciat en Comu
nicació Audiovisual, qui, a més a més, combina la 
seva feina com a tecnic audiovisual de la Fura deis 
Baus ambla de professor de l'assignatura de Realit
zació de vídeo de la Universitat Oberta de Catalun
ya, UOC. 

-El curt és una adaptació del conte La Gallina, 
del recull La meva Cristina i altres contes, de 
Merce Rodoreda. 
Vaig llegir el conte ja fa uns anys i em va deixar 
profundament impactat. Al curtmetratge he volgut 
centrar-me en la mirada del xiquet del conte, preci
sament en el moment en que deixa de ser-ho, quan 
mor la seua mare i el seu pare comen~a a relacionar
se amb una gallina. La Gallina és la historia d'un de
sig que persisteix en el temps, de rutina, decaden
cia i mort i al curtmetratge s'explica com un somni, 
com si aquest xiquet somiés per última vegada. A 
l'hora d'adaptar el conte de Rodoreda he intentant 
fer prevaldre les sensacions que s'hi transmeten, 
l'ambient malalt que s'hi respira, la seua cruesa i tota 
la seua dimensió simbólica i poética. 

-Per que has escollit les Terres de l'Ebre per em
marcar aquest curtmetratge que surt de Barce
lona, concretament de l'ESCAC? 
L'aridesa d'alguns deis nostres paisatges té una gran 

fon;a psicológica, i en una historia de soledat com 
és aquesta, actua com un personatge més. Els am
bients d'aquest curt són bel Is i opressius a la vegada. 
Una de les imatges que sol impressionar més del curt 
és quan el nen protagonista deambula pel riu en el 
moment en que la seua mare esta a punt de morir: 
El sol del riu Senia apareix com una roca estripada 
que s'estén fins l' infinit, com un riu energic conver
tit de cop i volta en pedra. El pla és un deis més 
evocatius i magics de la pel·lícula. 

-Si mirem la teua producció anterior, destaca 
Matando el sueño, coodirigit amb la gallega Le
ticia Castro i la basca Eider Sáez, que va obtenir 
el segon premi en curts dins el Abycine, el XI 
Festival Internacional de Cine de Albacete ... 
Matando el Sueño és el retrat poetic d'un escorxa
dor de pollastres, que gira entorn a la mort, a la 
nit i a alió oníric, explicat amb un punt d'irrealitat, 
en forma de somni. Es tracta d'un curtmetratge fet 
amb molts pocs mitjans pero amb un contingut i 
una estética molt potents. 
Guanyar el segon premi a un festival com és Abyci
ne, va ser tota una victoria ja que Matando el sue
ño és un curtmetratge documental i havia entrat a 
competició amb els de ficció. Vam interpretar-ha 
com la reivindicació d'un genere tradicionalment 
menystingut. A més, va ser molt estimulant que, 
gracies al premi, el curtes projectés a L'Académia de 
Cine de España. 

-Té la Gallina aspectes en comú amb Mantando 
el Sueño? 
De Matando el Sueño a La Gallina, salto del do
cumental a la ficció, i del vídeo al cinema, pero la 
mirada és similar, a cavall entre estar despert i esta 
dormint. 

-Tornant a La Gallina, l'actriu tortosina Silvia 
Sabaté, la Clara de El cor de la ciutat, és una de 
les protagonistes d'aquest curt 

Treballar amb Sílvia Sabaté ha estat un autentic 
plaer, ja que a més de ser una gran actriu i de te
nir unes condicions físiques que l'apropaven molt al 
personatge de la historia i a la nostra terra, sempre 
ha estat molt predisposada a tot. A més, la seua ex-

Gent Falduda 65 

periencia en el món del cinema sempre és una ajuda 
en persones que estem comen~ant ara. 

-Alguna anecdota? 
La majoria de les anecdotes que et puc explicar te
nen a veure amb el fred. Sílvia és molt fredolica i el 
clima que vam tenir en el rodatge va ser extremada
ment fred. Un dia, mentre rodavem, fins i tot vaig 
observar com li queien unes !lagrimes. Va donar la 
coincidencia que el moment era bastant dramatic 
pero les llagrimes eren pel fred. Després em van dir 
que la sensació térmica era de -11 graus. No era per 
a menys. 

La música té un paper molt important, també 
Sí, la música actua com a sentiment interior deis 
personatges, expressa al ió que ells ca llen. Des del 
primer moment, vaig concebre el curt amb la música 
incontrolable de Caries Santos pera crear una sen
sació de pur abisme entre el que es veu i el que se 
sent. Ara mateix, existeix !'incógnita de si Santos fi
nalment compasara música exclusivament pera " La 
Gallina". És una qüestió que tenim sobre la taula. 
Seria magnífic! 

Moltes coses més sobre la taula? 
Unes quantes. Vam patir cond icions climatiques 
molt adverses durant el rodatge i aquest fet va pro
vocar que encara faltin alguns plans per rodar. Tot 
i aixó, tenim previst tenir totalment enl lestit el curt 

cap al setembre. També estic preparant un altre 

projecte: La Foradada. El curt és un autentic festeig 

surrealista que comen~a amb la proclamació de les 

festes majors d'un poble del nord de Castelló i que 

esta ambientat en un camp d'oliveres mil·lenaries 

destinat a convertir-se en un gran complex de golf. 

Actualment, a internet ja es poden veure tres peti

tes peces promociona ls de La Foradada. 

-Que és el més difícil quan elabores un curt? 
Cada curt té les seves problematiques específiques, 

pero generalment el més difícil és el finan~ament. 

La Gallina va rebre una dotació de 6.000 euros per 

part de l'ESCAC (Escola de Cinema i Audiovisuals de 

Catalunya). També ha comptat amb el suport econó

mic de la Fundació Reí Jaume l. Han col·laborat 

l'Ajuntaments d'Ulldecona i de Rossell, la fabrica 

de mobles JJP, els restaurants L'Antic Molí i el P38 

d'Ulldecona, el Centre d'Estudis d'Ulldecona ... És un 

projecte realment ambiciós: Pera 10 d ies de rodatge 

han treballat 35 persones, entre actors i equip tec

nic. Tot i el gran suport rebut, ens ha tocat ficar di

ners de la butxaca i continuem buscant subvencions. 

-Quin futur li espera a "La Gallina"? 
El curtmetratge sera distribu"it per la productora Es
cándalo Films i esperem que tingui una bona aco

llida en festivals de cinema nacionals i internacionals. 
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Un Ulldeconenc a la série 
Líneas del Canal 56 
José Luis Rodríguez Aneas, veí d'Ulldecona, nascut al 1961, és un deis 
actors del repartiment de la série Líneas, que actualment emet el Canal 
56 i TV de Castelló. Es tracta d'una serie que esta tenint for~a exit al 
nostre territori. L'afició al teatre i a la interpretació li ve de lluny. Cap 
a l'any 1991 comen~a a formar part de La Passió d'Ulldecona represen
tant diversos papers com ara Sanedrí Annas, San Joan Baptista, Centu
rió, etc .. i durant els últims anys ha representat també un deis papers 
més importants, el de Judes. Di ns d'aquesta entitat ha col.laborat tam
bé com a membre de la seva junta directiva, en actes com la pujada al 
calvari i representació de la crucificció vivent, o representant a Jere
mies a "Els Pastorets" . També a principis deis 90 va comen~ar a formar 
part del Grup de Teatre del Centre Cultural i Recreatiu d'Ulldecona, 
actualment "CCR Pere Sans d'Ulldecona". Han estat moltes les obres 
en les que ha participat: 

• L'Aniversari 
• Mertge a Garrotades 
• Pel davant i Pel darrerea 
• Perduts en el Temps 
• Allo que tal vegada s'esdevingue 
• Sota el fanals de París 
• La Guardiola 
• Molt soroll per res 
• L'Enemic del Poble 
• El Sopar deis ldiotes 

LºEsCENARI Líneas 

Fins i tot l'any 1997 va estrenar al Castell d'Ulldecona el monoleg "Senyores i Senyors" amb un gran exit 
d'interpretació; obra que va tornar a representar l'any 2001 al Teatre Municipal Orfeó Montsia el dia del 
Soci del CCR. A banda del rodatge de Líneas, el passat 201 O va participar també en la gravació d'una pel í
cula i actualment esta gravant un curtmetratge o col.laborant en una obra de teatre a Benicarló i una altra 
a Ulldecona. Aneas és empresari i forma part també, com a caporal, del cos de Bombers Voluntaris de la 
Generalitat de Catalunya. 

Viles amb projectes 
L'Oficina de Viles amb projectes, de I' Ajuntament d'Ulldecona, 
treballem entorn el comer~ d'avui i d'ahir, en el marc del nucli 
antic d'Ulldecona. 
A la nostra web (http://bloc.ulldeconaseglexix.cat), hi trabaras informacions i imatges en
torn el nostre poble i el seu comer~ actual i historie. 

La segona subvenció relativa a la Llei de Barris esta permetent avan~a r en les diferents línies d'acció pro
gramades en la millora i recuperació del Nucli Antic del municipi. S'esta portant a terme un arxiu intern de 
dades per diagnosticar l'estat de la zona d'acció. També s'estan realitzant tasques de digitalització de l'arxiu 
historie. A més, fem recerca i difusió d'informacions i materia Is relacionades amb el comer~ historie i l'actual, 
així com de la zona d'interes. Per exemple, podeu consultar la guia de comer~ que hem actual itzat i trobar 
més informació sobre Viles amb projectes a: http://bloc.ulldeconaseglexix.cat 

Per al Record 

Per a 1 record 
Mapa deis comer~os antics al carrer Major. 
El Carrer Major és el principal carrer d'Ulldecona i, 
per tant, la zona on historicament s'ha concentrat 
la vida de la població. Coneixer on antigament es 
localitzava el comer~ ens ajuda a fer-nos una idea 
del desenvolupament economic del municipi, així 
com a descobrir certs aspectes urbanístics destaca
bles que a primera vista, i potser per culpa de la cos
tum, ens passarien desapercebuts. Si entres al nostre 
espai web (http://bloc.ulldeconaseglexix.cat) i diques 
a la pestanya "Comer~ historie" accediras a un mapa 
on pitjant a sobre les marques t'expliquem qui ns co
mer~os s'hi havien localitzat. En el mapa trobareu 
situats molins, panaderies, ferreteries ... que ja han 
desaparegut. Pots ajudar-nos a completar i millorar 
el mapa contactant amb nosaltres a l'adre~a elec
trónica: 
treballalsbarris@gmail.com 

A continuació et deixem uns apunts, perqué en facis 
un tastet: 
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